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آیت الله سبحانی  دردیدار مدیر حوزه های علمیه:

 طلاب پس از تحصیل به 
شهرهای خود بازگردند 
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معاون امور عمرانی استانداری قم  خبرداد:

اتمام عملیات ساخت وساز و تجهیز 
بیمارستان امیرالمؤمنین )ع(

آخرین وضعیت مبتلایان کرونا درقم

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم گفت: تعداد 
مددجویان جدید کمیته امداد قم امسال با زیرپوشش قرار گرفتن 
عباس  است.  داشته  درصدی   ۲۰ افزایش  جدید،  خانوار   ۳۰۰
جوشقانیان درباره اقدامات کمیته امداد امام خمینی )ره( به منظور 
پیشگیری از شیوع کرونا در خانواده کمیته امداد گفت: مددکاران 
کمیته امداد در انجام اقدامات پیشگیرانه از زمان شیوع ویروس 
کرونا وضعیت مددجویان را در سامانه سلامت ثبت می کردند تا 

چنانچه مددجویی دارای علائم ابتلاء به کرونا بود، مورد رسیدگی

 مدیرکل پست استان قم گفت: شیوع کرونا موجب شد تا گرایش 
چشم  استقبال  با  استان  در  پست  های  ظرفیت  از  استفاده  به 
گیری مواجه شود به گونه ای که در سه ماه نخست امسال نسبت 
به مدت مشابه سال گذشته بسته های پستی  ۱۶۷ درصد رشد 
داشته است.   ابوالفضل باقری منش افزود: در سه ماه نخست 
امسال، ترافیک بسته های کوچک سفارشی پستی در این استان 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۱۱ درصد، بسته ها امانات 

۵۷ درصد، بسته های پیشتاز ۱۵۵ درصد و بسته های ویژه ۴۲

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم خبرداد:

افزایش2۰ درصدی مددجویان 
امداد قم 

مدیرکل پست استان قم خبرداد:

رشد 1۶۷ درصدی ترافیک
 بسته های پستی 

8

روزنامه

1

 جهاد کشاورزی گفت: ذخایر عظیمی از گوشت مرغ وجود دارد که با ابلاغ وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در بازار توزیع و قیمت را به شدت کاهش می دهد.  »کاظم 
خاوازی« در جمع خبرنگاران در تشریح جلسه روز سه شنبه با اعضای کمیسیون 
کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی، اظهار داشت: در نشست 
امروز مقرر شد کمیته هایی تخصصی در کمیسیون کشاورزی تشکیل و ماهانه 
مدیران ارشد وزارت جهاد کشاورزی با نمایندگان دیدار داشته باشند. وی یادآورشد: 

کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس و وزارت جهاد کشاورزی کمک

 سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور گفت: هیچ بحثی در وزارتخانه های 
علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی همچنین ستاد ملی 
مقابله با کرونا مبنی بر تعویق یا تعلیق کنکورهای ۹۹ وجود ندارد.  فاطمه زرین آمیزی 
روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار گروه دانشگاه و آموزش ایرنا درباره مطرح 
شدن تعویق کنکورهای ۹۹ اظهار داشت: به جز تاریخ های تعیین شده، هیچ زمان 
دیگری برای برگزاری کنکورها نداریم و در ستاد ملی مقابله با کرونا و وزارتخانه های 

علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی هیچ بحثی مبنی

وزیر جهاد کشاورزی:

قیمت مرغ با توزیع ذخایر کاهش می یابد
سخنگوی سازمان سنجش:

تعلیق یا تعویق در کنکورهای ۹۹ نداریم

2 2

آه از دل های سوخته
کرونا ...کرونا ... کرونا ... دور تا دورمان ، اصلا تار و پود 

زندگی مان را در هم تنیده است. 
 مبتلاییم یا نه را هیچ کدام مان نمی دانیم اما توهمش 
را داریم. توهمی که ابتدا برای مان پر از ترس بود اما روزها 

که گذشتند، ادارات که باز شد، بیمارستان ها که خلوت شدند، ترسش را از دست دادیم و 
آخ که حالا امروز باز گیرش افتاده ایم. و انگار این بار خیلی دشوارتر از بار قبل.

همین روز دوشنبه ، تصاویر بیمارانی که در پارکینگ بیمارستان مسیح دانشوری به 
سختی با دستگاه تنفس مصنوعی نفس می کشیدند غافلگیرمان کرد. 

تصاویری که دکتر ناجی در شرحش گفت:»ناچاریم. تخت ها پر از بیمار است و برای آنها 
که در صف انتظارند، این راهکار را در پیش گرفته ایم«. باز همان دیروز بود که دوست خوبم 
دکتر حامد محمدی از حال زار شرایط بیمارستان شان نوشت. از تخت هایی که اگر خالی 
شوند هم به خاطر  بهبود حال بیماران نیست. روز به پایان نرسیده بود که محسن هاشمی 

با آمار ۷۰ فوتی کرونایی در یک روز تهران، شوک بعدی را وارد کرد.
دوشنبه شب  که لاله صدیق برایمان داشت از درگیری مادرش با کرونا و سختی این 
جنگ می گفت، وقتی به ونتیلاتور رسید و گفت بیمارانی که کارشان به این دستگاه 
می رسد بعید است شانسی داشته باشند، ذهنم درگیر این بود که نکند همکارمان در 
سرویس فرهنگی شاهد این بخش از گفته ها باشد.  او که یک ماهی است نگران جنگ 
مادرش با کروناست. مادری که با ونتیلاتور نفس می کشید و تقریبا آماده  بودند برایش 

جشن شکست دادن کرونا بگیرند.
دیروز صبح اما ...

ظهر روز سه شنبه تعداد قربانیان کرونا اعلام شد. ۱۹۹ نفر که نمی شناسیم شان و 
نفر دویستم که مادر همکار عزیزمان فاطمه پاقلعه نژاد است. تسلیت گفتن به دوستان 
در شرایط  اینچنینی اقلا کاری نیست که من یکی بلد باشم. فقط می دانم روزگارغریبی 
را تجربه می کنند . درست مثل همه آنها که عزیز از دست داده اند. این بلایی ست که 
سایه اش هر لحظه سنگین تر می شود و حالا امروز که می گویند ماسک راه شکستش 
است کاش کمی جدیترش بگیریم . شاید روزنه ای باشد برای عبور از این روزهای سخت.

معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت:

ممنوعیت ارائه خدمت به افرادی که 
پروتکل بهداشتی را رعایت نمی کنند 

معاون مرکز سلامت محیط و کار وزارت بهداشت، ضمن تشریح مصوبات ستاد ملی 
کرونا اعلام کرد: خدمت دهنده موظف است از ارائه خدمت به افرادی که پروتکل های 
بهداشتی را رعایت نمی کنند، خودداری کند.  محسن فرهادی با بیان این مطلب گفت: 
در جلسات ستاد ملی کرونا تصمیمات خوبی گرفته شده و تاکید شده است تمام پروتکل 
های بهداشتی باید اجرا شوند و مسئول اجرا هم تمام دستگاه ها هستند. نظارت کماکان 

بر عهده وزارت بهداشت است و این وزارتخانه باید اقدامات کنترلی اش را تشدید کند.  
وی تصریح کرد: خدمت دهنده و خدمت گیرنده و فضایی که کار و خدمات در آن 
صورت می گیرد مورد هدف هستند. معنایش این است که خدمت دهنده و خدمت 
گیرنده هر دو وظایفی دارند. یعنی اگر من خدمتی را از یک فروشگاه زنجیره ای می گیرم 
این فروشگاه باید در صورتی به من خدمت دهد که پروتکل بهداشتی را رعایت کرده باشم. 
در فضای سربسته ماسک زده باشم و فاصله اجتماعی خود را رعایت کرده باشم.   فرهادی 
ادامه داد: نکته دیگری که ستاد مصوب کرد این است که بر اساس این مصوبه رنگ بندی 
ها و فعالیت گروه های شغلی مطابق دستورات کشوری انجام نمی شود. یعنی این که ما 
ابتدای شیوع کرونا مثلا می گفتیم رستوران ها در کل کشور تعطیل هستند، اکنون چنین 
نیست. تصمیم خوب ستاد ملی کرونا در این مرحله این است که اختیار داده با توجه به 
رنگ بندی ها و تعیین گروه های شغلی، محدودیت ها در سطح شهرستان و حتی شهر 
و روستا اعمال شود.    وی افزود: یعنی اگر یکی از شهرهای یکی از شهرستان های یک 
استان قرمز شده است، ما محدودیت های گروه های شغلی را فقط در آن شهر اعمال می 
کنیم و دلیلی ندارد که مثلا تالارهای پذیرایی در کل کشور تعطیل شوند. طبیعتا در جایی 
که وضعیت قرمز و در مرز هشدار است محدودیت ها اعمال می شود.   فرهادی بیان 
داشت: مزیت دیگر این تصمیم این است که زمانی که پروتکل ها را رعایت کنیم گشایش 
ها هم ایجاد و کسب و کارها رونق پیدا می کند. زمانی که رعایت نکنیم و شرایط به مرز 

خطر برسد، محدودیت های شغلی اعمال و رونق کسب و کار کاهش می یابد.

فرهاد عشوندی*

آیت الله سبحانی  دردیدار مدیر حوزه های علمیه:

 طلاب پس از تحصیل 
به شهرهای خود بازگردند 

مرجع تقلید شیعیان با بیان اینکه بسیاری از مساجد کشورامام جماعت ندارند، گفت: 
طلاب باید در مسیر تبلیغ و تعلیم قرار بگیرند و پس از تحصیل به بلاد بازگردند.

آیت الله سبحانی مرجع تقلید شیعیان در دیدار با آیت الله اعرافی مدیر حوزه های 
علمیه اظهار داشت: طلاب پس از مدارس و سطح رها نشوند، اتاق مخصوصی راه و مسیر 
آنها را رصد کنند. مرجع تقلید شیعیان افزود: در مورد کتاب درسی فکری کنید تا مطالب 
عمیق، در قالب های امروزی در اختیار محصلین قرار گیرد. استاد سطوح عالی حوزه 
علمیه با تاکید بر اینکه طلاب باید در مسیر تبلیغ و تعلیم قرار بگیرند، بیان کرد: فاصله 
طبقاتی بین طلاب به علت جذب اندکی از طلاب به مجموعه های دانشگاهی آسیب 
هایی را به انگیزه تحصیل در طلاب وارد کرده است. وی با اشاره به جایگاه و اهمیت تبلیغ 
تصریح کرد: تقویت منبر حسینی برای تبلیغ مردم به دین و اخلاق، از اولویت های شورای 
مدیریت حوزه قرار گیرد. آیت الله سبحانی با بیان اینکه بسیاری از مساجد امام جماعت 
ندارند، گفت: سیاست غلط محصل دائم العمر در حوزهای علمیه اصلاح شود و طلاب 
پس از تحصیل به بلاد بازگردند.  آیت الله اعرافی در این دیدار گزارشی از فعالیت های مرکز 
مدیریت حوزه های علمیه در دوره چهار ساله گذشته و همچنین از برنامه های آتی این 
مرکز و خدمات اجتماعی و جهادی حوزه علمیه، طلاب و روحانیت در ایام  کرونا ارائه داد.
مدیر حوزه های علمیه پیش از این نیز با آیت الله مکارم شیرازی و آیت الله نوری همدانی 

مراجع تقلید شیعیان دیدار و گفت و گو کرده بود.
 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

اماکن مذهبی از آزمون مقابله با کرونا 
سربلند بیرون آمدند 

 رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: طلاب و روحانیون به صورت جهادی به مقابله با 
ویروس کرونا برخاستند و آبروی حوزه را خریدند و سبب افتخار حوزه شدند. 

خدمات  مرکز  رئیس  ربانی  والمسلمین  حجت الاسلام  با  دیدار  در  قدیر  محمدرضا 
حوزه های علمیه که در سالن جلسات این مرکز حوزوی برگزار شد، اظهار داشت: پس 
از بازگشایی مساجد و اماکن مذهبی و نمازهای جمعه، فاصله گذاری ها به خوبی رعایت 
شده است. رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: در نماز جمعه قم نیز که حضور 

داشتم شاهد بودم که پروتکل های بهداشتی به خوبی رعایت  شد که سبب افتخار است.
وی با تاکید براینکه طلاب جهادی سبب افتخار حوزه شدند، عنوان کرد: در ابتدای 
شیوع کرونا دشمنان شایعه می کردند که علما و روحانیون در حال خروج از قم هستند 
درحالی که طلبه ها به صورت جهادی به مقابله با این ویروس برخاستند و آبروی حوزه را 

خریدند و سبب افتخار حوزه شدند.
قدیر نقش حوزه های علمیه در کنترل بیماری کرونا را بسیار قابل توجه دانست و تصریح 
کرد: انتظار داریم این همکاری ادامه داشته باشد، ذهنیت مثبتی درباره رعایت ضوابط 

بهداشتی در امکان مذهبی قم ایجاد شده است.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: اعلام خبر شیوع ویروس کرونا در کشور بدون 
هیچ ملاحظه جانبی و برای حفظ سلامت مردم در شرایطی که در آستانه انتخابات بودیم 
سبب آبرویی برای نظام شد، در آغاز شیوع کرونا بحران شدیدی در استان داشتیم ولی 

توانستیم بحران را رفع کنیم و اکنون خط مقدم ما بهداشت و پیشگیری است.
وی با بیان اینکه اماکن مذهبی و مساجد از آزمون مقابله با کرونا سربلند بیرون آمدند، 
گفت: حوزه های علمیه، روحانیون و متدینین در کنترل بیماری کرونا نقش مهم و موثری 
دارند، الحمدالله اماکن مذهبی و مساجد همکاری بسیار خوبی برای مقابله با این بیماری 

داشته اند و از این آزمون سربلند بیرون آمده اند.
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بسیاری از مساجد کشورامام جماعت ندارند
 سیاست غلط محصل دائم العمر اصلاح شود 

 درنظردارد براساس مجوز کمیسیون معاملات نسبت به فروش ۲ قعطه زمین با مشخصات و شرایط کلی 
زیر از طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید.

*جهت خرید اسناد هر یک از معاملات فوق مبلغ ۱/۰۰۰/۰۰۰ ریال به شماره حساب 35۱26۱8224۹35۱ 
یا شماره کارت 62۷38۱۱۱5۱524۰2۹ نزد بانک انصار به نام سازمان همیاری شهرداری های قم واریز 

نموده و به همراه اصل فیش واریزی و کارت شناسایی معتبر جهت دریافت اسناد مراجعه نماید. 
* مبلغ تضمین شرکت در هریک از 5 درصد مبلغ پایه قطعه مورد مزایده مندرج در آگهی می باشد که  
بصورت واریز نقدی بحساب سپرده 35۱26۱8224۹35۱ نزد بانک انصار بنام سازمان همیاری شهرداری 

قم و ضمانت نامه بانکی با اعتبار 4 ماه باشد. 
مهلت دریافت اسناد و ارائه پیشنهاد از روز چهار شنبه مورخ  ۱۳۹۹/۴/۱8 لغایت ۱۳۹۹/۴/۲۴ ساعت 

۱4 روز سه شنبه می باشد.
* قیمت پایه بر مبنای نظریه کارشناس رسمی دادگستری می باشد.

* هزینه درج آگهی و کارشناسی رسمی دادگستری به عهده برنده مزایده خواهد بود.
*کلیه هزینه نقل و انتقال) عوارض- مالیات و غیره ( به عهده برنده مزایده  می باشد.

* سایر اطلاعات و جزئیات مربوط به معامله در اسناد مزایده مندرج می باشد.
* شرکت کنندگان می بایست در چارچوب لایحه قانونی منع مداخله کارکنان دولت) مصوب ۱33۷( اقدام 

نمایند.
*سازمان در رد و قبول هریک از پیشنهادات مختار است .

محل تسلیم پیشنهادها: 
* مهلت تحویل اسناد و ارائه پیشنهاد  روزسه شنبه مورخ۱3۹۹/4/24 از ساعت 8 صبح لغایت ۱4 می باشد.
    متقاضیان حقیقی و حقوقی می توانند از روز انتشار آگهی جهت دریافت اسناد وکسب اطلاعات بیشتر به 
آدرس قم – خیابان امام موسی صدر- بالاتر ازمیدان نواب – ساختمان نمایشگاه دائمی استان قم – طبقه دوم 

مراجعه و یا به شماره تلفن ۰25365648۰5 تماس حاصل نمایند.
زمان بازگشایی پاکات بعد از نوبت دوم اگهی روزنامه ساعت ۱۰ صبح روز پنجشنبه مورخ ۱۳۹۹/۴/۲۶ می باشد.

سازمان همیاری شهرداری استان قم
آگهی مزایده واگذاری املاک و مستغلات )نوبت اول(

مساجد  از  بسیاری  اینکه  بیان  با  شیعیان  تقلید  مرجع 
کشورامام جماعت ندارند، گفت: طلاب باید در مسیر تبلیغ و 
تعلیم قرار بگیرند و پس از تحصیل به بلاد بازگردند.  آیت الله 

سبحانی مرجع تقلید شیعیان در دیدار با آیت الله اعرافی مدیر 
حوزه های علمیه اظهار داشت: طلاب پس از مدارس و سطح 

رها نشوند، اتاق مخصوصی راه و مسیر آنها را رصد کنند.

روابط عمومی سازمان همیاری شهرداری های استان قم

این بیمارستان آماده فعالیت و ارائه خدمت به مردم است

عکس:مهدی بخشی
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معاون اول رییس جمهوری با بیان این که بخش خصوصی و بخش تعاون 
دلسوزانه پای کشور ایستاده اند، تاکید کرد: بخش خصوصی و تعاون اجازه 
ندادند اقتصاد کشور با فروپاشی مواجه شود و اگر چه امروز زندگی و وضعیت 
معیشتی مردم با سختی مواجه شده اما به هر حال با کمبود کالا روبرو نشده ایم. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی معاون اول رییس جمهوری، اسحاق جهانگیری 
روز سه شنبه در جلسه دیدار رییس و تعدادی از اعضای اتاق تعاون ایران از بخش 
تعاون به عنوان یکی از بخش های مهم اقتصاد کشور یاد کرد و گفت: بخش تعاون 
یکی از دستاوردهای جمهوری اسلامی ایران و برخاسته از انقلاب اسلامی است 

که شهید بهشتی منادی آن در کشور بود.
ایران  تعاون  اتاق  رییس  خوشبختانه  افزود:  جمهوری  رییس  اول  معاون 
همانند رییس اتاق بازرگانی ایران در بیشتر جلسات تصمیم گیری اقتصادی 
نظیر جلسات شورای پول و اعتبار و جلسات شورای اقتصاد حضور دارد و این 
حضور فرصتی است که مسائل مرتبط با بخش تعاون در جلسات تصمیم گیری 
مدنظر قرار گیرد. جهانگیری با اشاره به شرایط سخت پیش روی کشور و اعمال 
تحریم های ظالمانه از سوی آمریکا خاطرنشان کرد: البته کشور در چهل سال 
اخیر همواره با تحریم های آمریکا مواجه بوده اما دوره جدید تحریم ها دوره ای 
ویژه است که آمریکا به شکل جدی به دنبال این است تا به زعم خودشان بتوانند 

اقتصاد ایران را از پا در آورند.
کار  پای  دلسوزانه  که  تعاون  بخش  و  خصوصی  بخش  از  قدردانی  با  وی 
ایستاده اند، افزود: بخش خصوصی و بخش تعاون اقدامات شایسته ای در شرایط 
تحریم انجام دادند و اجازه ندادند اقتصاد کشور با فروپاشی مواجه شود و اگر چه 
امروز زندگی و وضعیت معیشتی مردم با سختی مواجه شده اما به هر حال با 

کمبود کالا روبرو نشده ایم. 
معاون اول رییس جمهوری با تأکید بر اینکه باید به شکل جدی به بخش تعاون 
توجه کنیم تصریح کرد: اگر چه قرار بوده که سهم بخش تعاون در تولید ناخالص 
ملی 25 درصد باشد اما در حال حاضر سهم این بخش در تولید ناخالص داخلی 

6 تا هفت درصد است که عدد کوچکی نیست.
جهانگیری افزود: تقویت و رشد بخش تعاون بیش از آنکه نیازمند اقدامات و 
پیگیری های اجرایی باشد به فرهنگ سازی نیاز دارد و لازم است فرهنگ سازی 
مناسبی در این باره در کشور انجام بگیرد تا شاهد حضور بخش تعاون قدرتمند 

در اقتصاد کشور باشیم.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به اینکه اتاق بازرگانی ایران معمولًا با مطالعه 
و بررسی تجربیات کشورهای موفق، پیشنهاداتی را برای رفع موانع پیش روی 
بخش خصوصی مطرح می کند، از وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی و اتاق 

تعاون ایران خواست با استفاده از تجربیات کشورهای موفق در بخش تعاون، 
پیشنهادات لازم را برای اعمال اصلاحات لازم و تقویت بخش تعاون ارائه دهند.

جهانگیری با تأکید بر اینکه صادرات غیرنفتی در سال جاری از اهمیت ویژه ای 
برای کشور برخوردار است، تصریح کرد: در مقطع فعلی توسعه صادرات غیرنفتی 
برای کشور بسیار با اهمیت است چرا که برای اداره کشور به حداقل منابع ارزی 
نیازمند هستیم و این در حالی است که آمریکایی ها به طور جدی تلاش می کنند 

تا نتوانیم به منابع ارزی مورد نیاز دسترسی داشته باشیم.
معاون اول رییس جمهوری از رییس و مدیران اتاق تعاون ایران خواست موضوع 
صادرات غیرنفتی را به موضوعی جدی در جلسات و برنامه های خود تبدیل کنند 

و اقدامات لازم را برای حمایت از صادرکنندگان بخش تعاون به کار گیرند.
وی با تأکید بر ضرورت بازگشت ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصادی کشور 
گفت: دولت قصد ندارد به صادرکنندگان فشار وارد کند بلکه هدف از اجرای 
برنامه تعهد ارزی این است که ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصاد کشور 
بازگردد و گرنه هیچ کس در دولت تمایل ندارد که برای صادرکنندگان پرونده 

سازی شود. 

وزیر جهاد کشاورزی:

قیمت مرغ با توزیع ذخایر کاهش می یابد
 جهاد کشاورزی گفت: ذخایر عظیمی از گوشت مرغ وجود دارد که با ابلاغ وزارت 

صنعت، معدن و تجارت در بازار توزیع و قیمت را به شدت کاهش می دهد. 
اعضای  با  سه شنبه  روز  جلسه  تشریح  در  خبرنگاران  جمع  در  خاوازی«  »کاظم 
کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی مجلس شورای اسلامی، اظهار داشت: در 
نشست امروز مقرر شد کمیته هایی تخصصی در کمیسیون کشاورزی تشکیل و ماهانه 

مدیران ارشد وزارت جهاد کشاورزی با نمایندگان دیدار داشته باشند.
جهاد  وزارت  و  مجلس  طبیعی  منابع  و  آب  کشاورزی،  کمیسیون  یادآورشد:  وی 
تولید  در بخش  با قدرت  تولیدکنندگان  و  بهره برداران  تا  کشاورزی کمک می کنند 

محصولات کشاورزی حفظ شوند.
رشد  درصد   8.8 کشاورزی  بخش  مرکزی  بانک  گزارش  براساس  افزود:  خاوازی 
ادامه داشته باشد. در زمینه  افزایشی  این روند  اقتصادی داشته و تلاش می کنیم 
تولیدات دامی هم از وضعیت بسیار خوبی برخوردار هستیم و ایران از نظر تولید گوشت 

قرمز، گوشت سفید و شیر از تولیدکنندگان بزرگ محسوب می شود.
 این مقام دولتی با بیان اینکه تولیدکنندگان معتقد هستند قیمت گوشت مرغ بالاتر از 
آنالیز ستاد تنظیم بازار است، گفت: ستاد تنظیم بازار و سازمان حمایت مصرف کنندگان 

و تولیدکنندگان به دنبال کاهش فشار بر مردم هستند.
وزیر جهادکشاورزی با بیان اینکه مشکل به وجود آمده در زمینه افزایش قیمت مرغ با 
توجه به برنامه ریزی صورت گرفته در تامین نهاده ها برطرف می شود و در این زمینه بانک 
مرکزی و وزارت صنعت، معدن و تجارت همکاری لازم را داشته اند، تصریح کرد: مشکلی 
در زمینه تولید گوشت مرغ نداریم، ذخایر عظیمی از مرغ وجود دارد که با ابلاغ وزارت 

صنعت، معدن و تجارت در بازار، توزیع و قیمت را به شدت کاهش می دهد.
خاوازی با اشاره به اینکه تمام تلاش خود را می کنیم تا قیمت مرغ در بازار رضایت 
تولیدکنندگان و مصرف کنندگان را به همراه داشته باشد، ادامه داد: در زمینه کنترل 
قیمت گوشت مرغ طرح مناسبی به رییس جمهوری ارائه شده و تلاش می کنیم 
علیرغم فشارهای موجود بر کشور نهاده های وارداتی را در اختیار مرغداران و دامداران 
قرار دهیم. وی ادامه داد: از ذخایر خوب نهاده های دامی برخورداریم اما این ذخایر باید 
ترمیم شوند که در این راستا درخواست ترمیم ذخایر نهاده های دامی به وزارت صنعت، 

معدن و تجارت و بانک مرکزی ارائه شده است.
خاوازی با تاکید بر اینکه در زمینه تامین جو و ذرت مشکلی نداریم و منابع عظیم ارزی 
برای واردات سویا توسط بانک مرکزی تامین شده است، عنوان کرد: سویاهای وارداتی 
در اختیار واحدهای روغن گیری قرار گرفته شده تا روزانه 8 هزار تن کنجاله سویا تولید و 

در اختیار واحدهای تولیدی مرغ و ماکیان قرار بگیرد.
 

سخنگوی سازمان سنجش:

تعلیق یا تعویق در کنکورهای ۹۹ نداریم
 سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور گفت: هیچ بحثی در وزارتخانه های علوم، 
تحقیقات و فناوری و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی همچنین ستاد ملی مقابله با 

کرونا مبنی بر تعویق یا تعلیق کنکورهای ۹۹ وجود ندارد. 
فاطمه زرین آمیزی روز سه شنبه در گفت و گو با خبرنگار گروه دانشگاه و آموزش ایرنا 
درباره مطرح شدن تعویق کنکورهای ۹۹ اظهار داشت: به جز تاریخ های تعیین شده، 
هیچ زمان دیگری برای برگزاری کنکورها نداریم و در ستاد ملی مقابله با کرونا و وزارتخانه 
های علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی هیچ بحثی مبنی بر 

تعویق یا تعلیق کنکورهای ۹۹ وجود ندارد.
وی تاکید کرد: این موضوع فقط درخواست تعدادی از داوطلبان و خانواده های آنها 

است که اصلًا عملیاتی نیست.
سخنگوی سازمان سنجش آموزش کشور با بیان اینکه تاریخ های اعلام شده برای 
کنکورها مصوبه ستاد ملی مقابله با کرونا است، گفت: اگر کنکورها در زمان معین، برگزار 
نشود برای سال آینده هیچ ورودی به دانشگاه ها نخواهیم داشت. زرین آمیزی افزود: 
موج بیماری های پاییز به زودی فرامی رسد، حال با آن بیماری ها باید چه کار کرد. حتی 
برخی از داوطلبان در مکاتبه با سازمان سنجش به این مسأله اشاره کردند که ای کاش 

آزمون ها در خردادماه برگزار می شد و بیشتر از این به تعویق نمی افتاد.

وزیر علوم:

 کنکور سراسری در تاریخ مقرر برگزار می شود
 وزیر علوم، تحقیقات و فناوری از برگزاری آزمون سراسری، ارشد و دکتری در موعد 

مقرر خود با رعایت پروتکل های بهداشتی خبر داد. 
»منصور غلامی«  روز سه شنبه درباره برگزاری کنکور ۹۹، اظهارداشت: در نشست 
امروز کمیسیون آموزش نیز نمایندگان دغدغه هایی نسبت به برگزاری کنکور داشتند 
و آخرین خبر این است که کنکور با لحاظ مراقبت های ویژه در تاریخ مقرر برگزار خواهد 

شد.
عضو کابینه دولت دوازدهم با بیان اینکه آزمون فقط سه ساعت به طول می انجامد 
افزود: همین دانش آموزانی که قرار است در کنکور سراسری شرکت کنند، چند روز قبل 
در امتحانات نهایی شرکت کرده و آزمون دادند بنابراین با رعایت تمامی پروتکل های 

بهداشتی کنکور سراسری نیز برگزار می شود.
غلامی ادامه داد: در رابطه با نحوه برگزاری آزمون سازمان سنجش به تدریج اطلاعات 

لازم را در اختیار داوطلبان قرار می دهد.
با استاندارد وزارت بهداشت  و  از گذشته  وی اضافه کرد: فاصله صندلی ها بیش 
مطابقت خواهد داشت و تعداد شعبه های آزمون نیز بیشتر پیش بینی شده است به 

طوریکه همه داوطلبان در شهرهای محل زندگی خود آزمون خواهند داد.

سخنگوی وزارت بهداشت: 

کرونا جان ۲۰۰ نفر دیگر را در ایران گرفت
 سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون 245 هزار و 688 
نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده اند و با فوت 2۰۰ نفر در 24 ساعت 

گذشته، شمار جان باختگان کرونا در کشور به ۱۱ هزار و ۹3۱ نفر رسید. 
سیما سادات لاری روز سه شنبه درباره آخرین آمار مبتلایان قطعی به ویروس کرونا 
در کشور و موارد فوت ناشی از این ویروس بیان کرد: در 24 ساعت گذشته تا ظهر امروز 
)۱۷ تیر ۱3۹۹( و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، دو هزار و 63۷ بیمار جدید 
مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که هزار و 455 مورد بستری شدند. با این 

حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به 245 هزار و 688 رسید.
وی ادامه داد: متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته،2۰۰ بیمار کووید ۱۹ جان خود را 
از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری تاکنون به ۱۱ هزار و ۹3۱نفر رسید.
معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون 2۰۷ هزار نفر از بیماران، بهبود یافته 
یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین 32۷۰ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در 

وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.
لاری بیان کرد: تاکنون یک میلیون و 846 هزار و ۷۹3 آزمایش تشخیص کووید۱۹ 

در کشور انجام شده است.

معاون وزیر بهداشت خبر داد:

جذب ۳ هزار نیرو با اولویت پرستار در 
وزارت بهداشت

 معاون پرستاری وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از تامین اعتبار جذب سه هزار 
نیروی انسانی با اولویت پرستار با موافقت سازمان برنامه و بودجه و همچنین تدوین آیین 

نامه پرستاری تخصصی خبر داد. 
مریم حضرتی روز سه شنبه در نشست مدیران پرستاری دانشگاه ها و دانشکده های 
علوم پزشکی سراسر کشور که از طریق ویدیو کنفرانس برگزار شد، ضمن قدردانی از 
تلاش های شبانه روزی مدیران پرستاری و جامعه پرستاری کشور در مراقبت از بیماران 
مبتلا به کرونا و ارائه مشاوره به هموطنان افزود: در جریان پاندمی کووید ۱۹، برخی 
همکاران جان خود را در راه سلامت هموطنان و بیماران مبتلا فدا کردند و برخی نیز 
به این بیماری مبتلا شدند و همین موضوع به لحاظ روحی، ادامه کار را برای پرستاران 
دشوار کرد، زیرا خروج نیروهای مبتلا فشار کار را در شیفت ها برای سایر همکاران 
مضاعف کرد که قطعا این مسائل از چشم هیچ یک از مسئولان پنهان نمی ماند. با 
پیگیری انجام شده و موافقت سازمان برنامه و بودجه، اعتبار جذب 3 هزار نیرو با اولویت 

پرستار تامین شده است.

کرونا تمام نشده است!

 هرچند شروع فصل گرما گمانه ها در مورد کاهش مبتلایان به کوید ۱۹ را قوت  بخشید، 
اما با شروع این فصل نه تنها از روند ابتلا کاسته نشد، بلکه در آخرین اخبار مربوط به تعداد 

متوفیان ناشی از کرونا در بسیاری از استان ها هم روند روبه رشدی دارد. 
 با گذشت نزدیک به 5 ماه از اولین گزارش مربوط به کرونا در کشور، این بیماری همچنان 
در زندگی ایرانیان وجود داشته و هر روز تعدادی از مردم را مبتلا یا به کام مرگ می کشاند. 
این مسئله به حدی از اهمیت برای مردم و مسئولان برخوردار است که رهبر معظم انقلاب 
هم بارها و بارها در نشست های مختلف بدان اشاره داشته و خواستار همکاری عمیق 
مردم و مسئولان برای کاهش خسارات ناشی از کرونا شدند. چنانچه در آخرین نشست 
تصویری ایشان در تاریخ ۷ تیرماه ۹۹ با مسئولان قوه قضائیه، ضمن سفارش همیشگی و 
مؤکد به روسای قوا، افزایش همکاری های دو عرصه مسائل »درون دستگاهی«، و »مسائل 
کلان کشور« را در مجموعه نظام اسلامی و »همصدایی« در مسائل گوناگون را از مهم ترین 
اقدامات رؤسای قوا عنوان کردند. این همکاری به ویژه در زمینه تلاش برای کاهش کرونا 
و خسارات ناشی از آن از اهمیت قابل توجهی برخورد ار است که می تواند مورد توجه 

عموم و مسئولان باشد.
گرما چه ارتباطی با کاهش کرونا دارد؟

با انتشار اخباری از ابتلای تعدادی از هموطنان به واسطه کرونا در کشور و در اسفند 
سال۹8، موجی از شایعات در رابطه با افزایش گرما و اتمام این بیماری، فضای رسانه ای را 
در نوردید و هرچند با اقدامات به موقع مسئولان و همکاری عموم مردم در عدم جابه جایی 
و تحرک، سیر صعودی این بیماری به روند نزولی بدل شد، اما با افزایش فصل گرما و این 
تصور که گرما موجب از بین رفتن کرونا می شود، بسیاری از اقدامات بهداشتی توسط 

مردم، کمرنگ تر از گذشته شد.
مدت زمان زیادی از شروع فصل گرما نگذشت که استان خوزستان به عنوان یکی 
از مناطق گرمسیری، بیشترین تعداد مبتلایان به کرونا را گزارش داد و سپس استان 

هرمزگان نیز به این روند صعودی پیوست.  
هرچند بالارفتن دمای هوا موجب از بین رفتن ویروس کرونا می شود، اما این که چرا در 
مراکز گرمسیر روند روبه رشدی در این خصوص تجربه شد، نکته بسیار مهمی است که 
می تواند مورد توجه قرار بگیرد. در استان های جنوبی کشور به دلیل رطوبت بالا و گرما، از 

سیستم »تهویه مطبوع داخلی«)اصطلاحاً کولرگازی( استفاده می نمایند.
شیوه عملکرد این سیستم های تهویه هم به گونه ای است که بایستی در فضای کاملًا 
بسته راه اندازی شود. بدین ترتیب سیستم تهویه مطبوع، هوای داخل فضای یک اتاق را 
مکیده، آن را خنک کرده و به داخل همان فضای بسته بازمی گرداند. با این شیوه، وجود 
تنها یک ویروس توسط فرد مبتلا و ناقل در یک فضای سربسته، می تواند موجب انتشار 

ویروس و افزایش ابتلا باشد.
هرچند فرضیه افزایش دما و از بین رفتن ویروس کرونا درست و منطقی به نظر می رسد، 
اما از آن جا که در مناطق گرمسیری نیاز به خنک کردن فضا هم به شدت احساس 
می شود، بنابراین عدم رعایت نکات بهداشتی، به ویژه عدم استفاده از ماسک و دستکش 

در این مناطق، افزایش ابتلا به کرونا را چندان دور از ذهن تداعی نمی کند.
گفته  به  که  رسیده  بحران  از  به حدی  این وضعیت  خوزستان  استان  در  هم اکنون 
»فرهاد ابول نژادیان« سرپرست دانشگاه علوم پزشکی جندی شاپور اهواز، هم اکنون ۱۷ 
بیمارستان در اهواز به دلیل افزایش تعداد افراد بستری، با کمبود تجهیزات برای مقابله با 
بیماری روبرو هستند. این روند نه تنها در خوزستان بلکه به گفته »سیماسادات لاری«، 

سخنگوی وزارت بهداشت، متاسفانه در بیشتر استان های کشور در حال افزایش است.
مسئولان به طور جدی به مسئله کرونا وارد شوند

»ماجرای کرونا تمام نشده و همچنان ادامه دارد، همه مردم و مسئولان باید رعایت 
دستورالعمل های بهداشتی و جلوگیری از شیوع مجدد ویروس کرونا را جدی بگیرند!« 
این سخنان مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله »خامنه ای« در دیدار با مسئولان قضایی 

کشور است که در آن سران سه قوه به شکلی جدی برای مبارزه با کرونا ملزم می شوند.
لازم به ذکر است که دولت در حمایت از پروتکل های بهداشتی و رعایت آن در جامعه از 
ابتدای شیوع کرونا تا کنون تلاش غیرقابل انکاری داشته است. خدماتی نظیر: افزایش 
خدمات بهداشتی از طریق وزارت بهداشت، تعطیلی مدارس و دانشگاه ها از طریق وزارت 
علوم و وزارت آموزش و پرورش، افزایش میزان خدمات الکترونیکی دولت با همکاری 
وزارت ارتباطات در جهت کاهش مراجعات عمومی به مراکز، تامین مایحتاج عمومی از 
طریق وزارت صمت و... از مهم ترین این اقدامات است. بنابراین دولت به عنوان مرجع 
اجرای خدمات کشوری نه تنها در این زمینه از اقدامی فروگذار نکرده، بلکه به تنهایی بار 
گران مسئولیت در ارائه خدمات و مایحتاج ضروری مردم را هم به دوش کشیده است. اما 
شایان توجه است که این اقدامات هم زمانی در مسیر درست خود قرار گرفته و موجب 
آسایش و رفاه عمومی است که با همراهی سایر نهادهای زیرمجموعه قوای »مقننه« و 

»قضائیه« همراه باشد.
افزایش استفاده از ماسک، دستکش و محلول ضدعفونی کننده در ایام کرونایی، 
موجب شد تا قیمت این محصولات بعضاً تا چند برابر قیمت واقعی به دست مصرف کننده 
نهایی برسد. حتی از ۱5 تیرماه تاکنون که استفاده از ماسک در ادارات و اماکن عمومی 

اجباری شده است، قیمت ماسک 3۰ درصد افزایش نشان داده است.
هرچند بازوی اجرایی دولت از طریق وزارت »صمت« در تامین مایحتاج پزشکی اجرایی 
شده و برخلاف روزهای نخستین کمبودی در این زمینه مشاهده نمی شود، ولیکن 
افزایش بی رویه قیمت ها هم از کنترل نظارتی دولت خارج شده و در ید اداره »تعزیرات 
حکومتی« و زیرمجموعه قوه قضائیه قرار دارد. به عبارتی ایجاد زمینه های تامین و توزیع 
مایحتاج عمومی بر عهده دولت است که حتی در شرایط تحریم های ناعادلانه آمریکا که با 
مضیقه های زیادی برای فراهم آوردن ملزومات بهداشتی روبرو بود، بخش عمده ای از نیاز 

عمومی به محصولات فوق را تامین کرد.
 »دنیای اقتصاد« در خبر روز یکشنبه ۱5 تیرماه از قول »هومنی« یکی از تولیدکنندگان 
ماسک در خصوص علل افزایش قیمت ماسک چنین آورده است که: در تولید ماسک 
سه لایه از پارچه های »اسپان باند« و »ملت بلون« استفاده می شود که اکنون تمام آن ها در 
بازار کمیاب و با جهش قیمت عجیبی همراه شده است. »هومنی« گفته، در اسفند و 
همزمان با شیوع ویروس کرونا این پارچه نایاب شد و قیمت آن کیلویی 36 هزار تومان 
معامله می شد اما در اردیبهشت قیمت آن به ۱2 هزار تومان رسید ولی در دو روز اخیر به 
شدت این کالا کمیاب شده و اگر دلالی هم در بازار موجود داشته باشد کمتر از 5۰ هزار 

تومان نمی دهد!  
باید توجه داشت که واحدهای تولیدی پارچه ماسک، فقط بر اساس فهرست وزارت 
بهداشت جنس می دهند و هر واحد سهمیه مشخص دارد اما افزایش بی رویه و بدون 
بازار را ندارند. وجود  نیاز  نظارت قیمت ها نشان می دهد، این واحدها توانایی تامین 
سودجویان در تمامی جوامع امری انکارناپذیر است اما شدت و تعدد فعالیت آن ها قطعاً در 
فضایی شکل می گیرد که میزان کمی از »نظارت« وجود داشته و »خلا قانونی« آن برای 
دلالی قابل روئیت است. از این رو تلاش و همگرایی سران قوا که به جد مورد تاکید مقام 
معظم رهبری هم قرار دارد، می تواند حامل پیامی از این دست بوده و عزم جدی مسئولان 

در این زمینه را برانگیزد.
هرچند مبارزه با کرونا عزم »مسئولان« و »مردم« را یکجا طلب می کند، اما از بین بردن 
»خلا قانونی« و »نظارتی« هم از جمله مواردی است که تکمیل کننده چرخه خدمت به 

مردم، مبارزه با فساد و بیماری کرونا است.
 

وزیر اقتصاد:

بورس هیچ تضمینی ندارد
مردم ریسک بازار سرمایه را بپذیرند 

وزیر اقتصاد  گفت: سرمایه گذاری در بورس هیچ تضمین خاصی ندارد و مردم باید 
شرایط ریسکی بازار و افزایش و کاهش ها در این بازار را بپذیرند. 

فرهاد دژپسند در حاشیه جلسه کمیسیون اقتصادی با نمایندگان مجلس با اشاره به 
برگزاری اولین جلسه با اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس یازدهم گفت: در جلسه 
امروز بر روی بحث بازار سرمایه متمرکز بودیم و تمام مسئولان  بورس در این جلسه حضور 

داشتند.
وی ادامه داد: اعضای کمیسیون اقتصادی نظرات خود را درباره روند بازار و موضوعات 

مرتبط با آن مطرح کردند و قرار شد این جلسات ادامه دار باشد.
وزیر اقتصاد افزود: قرار بر این شد که یک کارگروه مشترک بین مسئولان مرتبط و 
نمایندگان مجلس ویژه بازار سرمایه و بورس تشکیل شود تا از این طریق به قوام و استحکام 

بازار کمک کنیم.
با دقت  باید  بازار ریسکی است، تاکید کرد: مردم  اینکه بورس  بر  با تاکید  دژپسند 
موضوعات مرتبط با بورس را مطالعه کنند و با استفاده از مشاوران، به معامله در بازار 

بپردازند.
وی گفت: سرمایه گذاری در بورس هیچ تضمین خاصی ندارد و مردم باید شرایط 

ریسکی بازار و افزایش و کاهش ها در این بازار را بپذیرند.

اخبار

معاون اول رییس جمهوری :

بخش خصوصی و تعاون اجازه ندادند اقتصاد کشور فروبپاشد
امیرحسین غلامزاده  نطنزی*

فعال سیاسی اصولگرا با انتقاد از برخورد روز یکشنبه نمایندگان مجلس با وزیر امور 
خارجه، گفت: حمله بعضی از نمایندگان به ظریف به گونه ای بود که گویی وزیر خارجه 

یک کشور دشمن در مجلس حضور یافته است. 
امیر محبیان درباره اتفاقات رخ داده در جریان ارائه گزارش محمد جواد ظریف وزیر 
امور خارجه به مجلس، گفت: سیاست خارجی به عنوان یک سوژه سیاسی و برای 
نظارت نمایندگان مجلس می تواند موضوع پرسش و نقد نمایندگان قرار گیرد ولی عقلًا 

نباید موضوع درگیری، چالش و جنجال شود.
این فعال اصولگرا افزود: همانگونه که مسائل مرتبط با امنیت ملی با توجه و دقت 
بدون جنجال مورد بحث قرار می گیرد؛ سیاست خارجی نیز از جهات مختلف مشابه 
آن است. به ویژه در شرایط ویژه کنونی که در دهه اخیر به  دلیل فشارهای ایالات 

متحده، وزارت خارجه در صف نخست دفاع از منافع و امنیت ملی قرار دارد.
محبیان با تاکید بر اینکه وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران به دلیل حضور 
مستمر و جدی در متن چالش ها به عنوان نماینده و نماد جمهوری اسلامی در 
رسانه های عالم شناخته شده و ژنرال این میدان نبرد بشمار می رود،   افزود: علت آن 
که رهبر معظم انقلاب به  درستی در کشاکش هیاهوها از شخص دکتر ظریف حمایت 

کردند و بر صداقت، تدین و انقلابی بودن وی مهر تایید- آن هم موکدا - می زنند، به  
دلیل موقعیت خطیر کشور و وزارت خارجه در این چالش است.

محبیان با اشاره به برخورد روز یکشنبه بعضی از نمایندگان مجلس با وزیر خارجه در 
صحن علنی مجلس شورای اسلامی اظهار داشت:  در موضوع برخورد نمایندگان با 
ظریف بعضی ها در خارج از مجلس عملا به گونه ای سخن گفتند که حق نقد و نظارت 
مجلس زیر سوال می رفت. از سوی دیگر بعضی دیگر به گونه ای به ظریف حمله 
کردند گویی وزیر خارجه یک کشور دشمن در مجلس حضور یافته است. این رفتار نه 

عقلانی، نه اخلاقی و نه مطابق رویکرد رهبری انقلاب بود.
این نظریه پرداز اصولگرا خاطرنشان کرد: مجلس باید موضع رهبری نظام را به عنوان 
شاخص در نظر بگیرد. این درست نیست که تفاوت موضع رهبری در قبال وزارت 
خارجه و شخص ظریف با موضع بعضی از نمایندگان تا این حد تعارض داشته باشد. 
البته اگر ما بخواهیم موضع درست را انتخاب کنیم، موضع رهبری با حداکثر اطلاعات 
و انطباق بر منافع ملی باید انتخاب شود در اینصورت مواضع مخالف با رهبری باید 
طرد شده و شایسته نیست که نمایندگان اصولگرا در این موازنه در طرف مطرود قرار 

گیرند.

انتقاد فعال اصولگرا از برخورد نمایندگان با ظریف؛

محبیان: گویی وزیر خارجه دشمن در مجلس حضور داشت

ایرج مسجدی گفت:  پیش بینی ام آن است که امسال 
بعید می دانم عراق زوار خارجی را در اربعین بپذیرد و به 
احتمال زیاد به دلیل وضعیت کرونا مراسم اربعین سال 
جاری برای عراقی ها با حضور اتباع این کشور خواهد 

بود. 
نشست  در  عراق  در  ایران  سفیر  مسجدی  ایرج 
تخصصی تحولات سیاسی اخیر در عراق که به همت 
مجمع بین المللی اساتید مسلمان دانشگاه ها برگزار 
شد درباره آخرین وضعیت برگزاری راهپیمایی اربعین 
اظهار داشت:  مسئولین عراقی درباره اربعین ساکت 
هستند ضمن اینکه درباره برگزاری یا عدم برگزاری این 

راهپیمایی هم نظری ندارند.
وی افزود: آنها می گویند از هم اکنون درباره اربعین 
صبحت کردن با  توجه به وضعیت کرونا در این کشور 

طرف  سوی  از  تصمیمی  و  دستور  لذا  است  سخت 
در عراق  ایران  ندارد. سفیر  باره وجود  این  در  عراقی 
تصریح کرد: وضعیت کرونا در عراق و کمبود امکانات 

بهداشتی در این کشور موضوع نگران کننده  ای است.
وی افزود: پیش بینی من آن است که بعید می دانم 
کشور عراق امسال زوار خارجی اربعین را بپذیرد لذا 
به احتمال زیاد عراقی ها فقط این راهپیمایی را برای 
هموطنان خودشان برگزار کرده و شاید محدودیتی  هم 
برای عراقی ها ایجاد شود و عملًا اجازه برگزاری اربعین 

به شکل سال های گذشته وجود نخواهد داشت.
سفیر ایران در عراق گفت:  مراسم شهادت امام موسی 
جعفر )ع( که شبیه راهپیمایی اربعین است در سال 
جاری به صورت خاصی برگزار شد که البته چون کرونا 
در عراق وجود داشت و حرم بسته بود مردم از روستاها 

و شهرهای مختلف به سمت کاظمین حرکت کردند 
اما دولت عراق و نظامیان این کشور ورودی این شهر را 
بستند و با احترام ویژه به زائرین اعلام کردند اجازه ورود 
به این شهر را نمی دهند. مسجدی گفت: در اربعین 
احتمالًا از راه های فرعی و غیره مردم عراق به سمت 
کربلا حرکت کنند اما شبیه مراسم شهادت حضرت 
موسی جعفر )ع( نظامیان عراقی اجازه ورود  زائران به 
این شهر را نخواهند داد. وی افزود: امسال احتمالًا 
برگزاری اربعین سخت است اما ما نباید درباره اربعین 
جلسات اعلامی داشته و با شور و هیجان درباره این 
راهپیمایی صحبت کنیم. ضمن اینکه اگر جلساتی 
هم در این باره در کشورمان برگزار می شود باید داخلی 
باشد. چرا که اگر تصمیم بر عدم برگزاری این راهپیمایی 

گرفته شود مردم ناراحت خواهند شد.

سفیر ایران در عراق: 

بعید می دانم عراق زوار خارجی را در اربعین بپذیرد

 یک عضو مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه 
قم درباره برخوردها و رفتارهای برخی نمایندگان در 
از  در مجلس گفت:  امور خارجه  وزیر  زمان حضور 
نخبگان، عقلای مجلس یازدهم و مسئولان کشور 
که  کنند  مدیریت  گونه ای  به  را  فضا  می رود  انتظار 
به جای پرداختن به منافع حزبی و جناحی، در رفع 

مشکلات برنامه ریزی شود. 
گفت:  ایرناپلاس  به  میبدی،  فاضل  محمدتقی 
برخورد نمایندگان مجلس با وزیر امور خارجه فاجعه 
بود؛ آن هم در حالی که باتوجه به مشکلاتی که در 
کشور وجود دارد مجلس باید با دولت همراهی کند تا 
مشکلات کشور حل شود اما هجمه به دولت از جمله 
بدترین رخدادهایی است که کشور در این سال ها به 

خود دیده است.
نمایندگان  برخی  اینکه  بر  تاکید  با  میبدی 
افزود:  پیش گرفته اند،  در  را  نادرستی  رویه  مجلس 

از آقای ظریف پرسیده شد که چرا ارزها به کشورها 
برنگشته است! این سوال را باید از مجمع تشخیص 
مصلحت نظام بپرسید که FATF را تصویب نکرده و 
سنگ اندازی کرده اند. وی معتقد است، نمایندگانی 
که تخریب دولت را هدف گذاری کرده اند، هدف خود 
را در به دست گرفتن دولت بعدی تعریف کرده اند و به 
جای اندیشیدن به منافع ملی، به دنبال منافع حزبی 

و جناحی هستند.
قم  علمیه  حوزه  مدرسین  مجمع  عضو  این 
خاطرنشان کرد، شاید شیوه و سیاست این نمایندگان 
در کوتاه مدت به منافع حزبی و جناحی آنها کمک 
کند اما در درازمدت، کشور را با مشکلات مختلفی 
همراه خواهد ساخت؛ همانطور که آقای ظریف نیز 
اشاره کردند که همه داخل کشتی ایران نشسته ایم و 

فرقی نمی کند از چه حزب و گروهی باشیم.
از  رفت  برون  برای  کرد،  تصریح  میبدی  فاضل 

مشکلات کنونی، کشور نیازمند حفظ انسجام ملی 
است و باید به فکر منافع ملی باشیم. در واقع اقتصاد 
ما در صحنه  اگر سیاست  نیست!  از سیاست  جدا 
بین المللی در راستای تنش زدایی باشد، مشکلات 
کمتری پیش می آید. با این رفتارهای و شیوه ای که 
مجلس پیش گرفته، اوضاع و شیوه سیاستگذاری 

بدتر خواهد شد.
حل  خارجی  سیاست  مسائل  اگر  داد:  ادامه  او 
شود، بازگشت منابع ارزی تسهیل می یابد؛ باید نوع 
باید  داخل  در  کنیم؛  اصلاح  را  خود  سیاست ورزی 
زمینه فساد برچیده شود. با برخی اقدامات همچون 
را  فساد  ریشه  نمی توان  موردی،  بازداشت های 
خشکاند؛ باید اعتماد عمومی را به جامعه برگردانیم و 
با نگاه همدلانه به گونه ای عمل کنیم که مردم همراه 
و  سیاسی  مشکلات  حل  راستای  در  حاکمیت  با 

اقتصادی گام بردارند.

فاضل میبدی: 
عقلای مجلس، مانع از پرداختن نمایندگان به منافع حزبی شوند

 رییس سازمان برنامه و بودجه کشور با بیان اینکه دولت در تلاش است قیمت ها با قدرت 
خرید مردم سازگار شود، گفت: مقرر شد سلسله جلساتی با نمایندگان مجلس به منظور 
تدوین برنامه های موثر برای بهبود وضعیت اقتصادی کشور برگزار شود.  محمدباقر نوبخت 
روز سه شنبه درباره تامین ارز مورد نیاز نهاده های دامی اظهار داشت: وزارت صنعت، معدن 
و تجارت در تلاش است ارز مورد نیاز نهاده های تولید به ویژه آنچه در فرآیند مرغداری و 
تامین سایر کالاهای اساسی نیاز است، را به موقع تامین کند، بانک مرکزی نیز به رغم تمام 

محدودیت ها، مسئولیت تامین نیازهای ارزی کشور را برعهده گرفته است. نوبخت با بیان 
اینکه در سال گذشته حدود ۱4 میلیارد دلار برای تامین کالاهای اساسی با ارز ترجیحی 
تخصیص داده شد، افزود: از آنجایی که کشور در سال جاری با محدودیت های ارزی 
بیشتری روبرو است، برخی اقلام از لیست کالاهای اساسی که مشمول دریافت ارز 42۰۰ 
تومانی بودند، خارج شدند اما بانک مرکزی و وزارت صنعت، معدن و تجارت در تلاش 

است با همکاری یکدیگر اقدامات لازم برای واردات سایر کالاها را انجام دهند.

رییس سازمان برنامه و بودجه کشور: 

تلاش دولت سازگاری قیمت ها با قدرت خرید مردم است
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شواهد بسیار زیادی تائید کرده اند که استفاده از ماسک در میان جمع، حتی 
زمانی که حالتان خوب است، می تواند به کاهش انتشار ویروس کرونا کمک 
کند، زیرا افراد حتی وقتی که هیچ علامتی از این بیماری بروز نمی دهند باز هم 
ممکن است این ویروس را منتشر کنند، و این دلیل اصلی استفاده از ماسک 

است: برای محافظت از دیگران در برابر خودتان. 
ماسک های صورت می توانند برای خود فرد استفاده کننده هم تا حدودی 
محافظت ایجاد کنند، اما این که این محافظت تا چه اندازه است تا حدود بسیار 
زیادی بستگی به نوع ماسک دارد. هیچ ماسکی، محافظت صد در صدی ایجاد 
نمی کند و نباید آن را جایگزین حفظ فاصله اجتماعی از دیگران، شستن مکرراً 
دست ها و اجتناب از جمع های شلوغ کنید. وقتی شما این مزایای استفاده از 
ماسک را در نظر می گیرید می بینید که استفاده از ماسک می تواند تفاوت بزرگی 

ایجاد کند.
اما کدام نوع ماسک، بهترین است؟

کارشناسان می گویند در انتخاب ماسک باید تمرکز شما روی ماسکی باشد که 
پارچه ای بوده و کاملًا روی صورتتان فیت شده و در عین حال قابل تنفس باشد. 
این که یک ماسک تا چه اندازه محافظت کننده است، بستگی به این دارد که از 
چه جنسی ساخته شده و چقدر خوب روی صورتتان قرار می گیرد. اما اگر شما 
نتوانید با ماسکی که دارید خوب نفس بکشید، پس احتمال این که آن را روی 

صورت خود نگه دارید، کم است.
در این مطلب نگاهی می اندازیم به انواع متفاوت ماسک هایی که احتمالًا 
آن ها را می بینید و این که تا چه اندازه مؤثرند و از افراد دور و بر شما و البته خود 

شما محافظت می کنند.
مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها )CDC( می گوید افراد باید در میان 
جمع، ماسک پارچه ای بزنند، پس ما هم اول در مورد ماسک های پارچه ای 

صحبت می کنیم.
ماسک های پارچه ای

اول خود پارچه را بررسی کنید. Supratik Guha استاد مهندسی مولکولی در 
دانشگاه شیکاگو می گوید، فشردگی بافت پارچه واقعاً اهمیت دارد و این اولین 
چیزی است که باید به آن دقت کنید. برای بررسی پارچه، آن را جلوی نور نگه 
دارید: اگر به راحتی می توانید خطوط الیاف پارچه را ببینید، پس ماسکی که با 
این پارچه درست شود، نمی تواند فیلتر خوبی باشد. محققان می گویند پارچه 
صد در صد کتان که بافت محکم و فشرده دارد، ماسک خوبی می شود. زیرا 
در سطح میکروسکوپی، الیاف طبیعی کتان نسبت به پارچه های مصنوعی، 
معمولًا ساختار سه بعدی دارند، که نرم تر هم هستند. این ساختار سه بعدی 

می تواند موانع بیشتری بر سر راه ذرات مزاحم ایجاد کند.
به تازگی مطالعه ای انجام شد که در آن انواع و اقسام پارچه ها از جهت این 
که تا چه اندازه قابلیت فیلتر کردن دارند مورد بررسی قرار گرفت. تنها دو نوع 

پارچه ی مصنوعی که یکی از آن ها ۱۰۰ درصد پلی استر بود، فیلتر خوبی بود 
و بیشتر پارچه های مصنوعی از جهت قابلیت فیلتر کردن، ارزشی نداشتند؛ اما 
حتی زدن ماسکی که از پارچه ی مصنوعی تهیه شده، بهتر از اصلًا ماسک نزدن 

است.
ماسک پارچه ای چند لایه

مطالعات گوناگونی دریافته اند ماسک هایی که از چند لایه درست شده اند 
بهتر و مؤثرتر می توانند جلوی ذرات ریز را بگیرند. ماسکی که از دو لایه پارچه با 
بافت فشرده با فیلتری توکار ساخته شده، انتخاب بسیار خوبی است. بهترین 
فیلتر برای قرار دادن بین دو لایه پارچه، پلی پروپیلن است که از پلاستیک مشتق 

شده است.
پلی پروپیلن به عنوان یک فیلتر فیزیکی بسیار عالی است اما یک امتیاز دیگر 
هم دارد: از قدرت الکتریسیته ساکن استفاده می کند. حالت استاتیکی را در 
نظر بگیرید که وقتی دو تکه پارچه را به هم مالش می دهید روی می دهد و این 
همان اتفاقی است که در ماسک دو لایه پارچه ای با فیلتر پلی پروپیلن روی 
می دهد: خاصیت چسبندگی استاتیک، ذرات دو سوی ماسک را گیر می اندازد 

و این همان چیزی است که شما می خواهید.
پلی پروپیلن برخلاف سایر مواد، وقتی که در اثر بازدم شما رطوبت ایجاد 
می شود نیز می تواند شارژ الکتریسیته ساکن را حفظ کند. نکته ای که وجود 
دارد این است که پلی پروپیلن وقتی که شسته می شود، الکتریسیته ساکن خود 
را از دست می دهد اما شما می توانید با اتو کشیدن آن، دوباره آن را شارژ کنید یا 

این که با دستکش های پلاستیکی آن را به مدت 2۰ ثانیه مالش دهید.
یک ماسک دو لایه که از کتان بافت فشرده ساخته شده به تنهایی می تواند 
تقریباً 35 درصد از ذرات را فیلتر کند. اما افزودن فیلتری دو لایه که از پلی 
پروپیلن شارژ شده است می تواند قابلیت فیلترکنندگی ماسک را 35 درصد 
دیگر افزایش دهد. لایه ی کتانی ماسک باید نزدیک ترین لایه به صورتتان باشد 

زیرا این گونه راحت تر خواهید بود و سلامت پوستتان بهتر حفظ خواهد شد.
اگر به پارچه ی پلی پروپیلن دسترسی ندارید، از دستمال کاغذی استفاده 
کنید: دو ورق دستمال کاغذی را بردارید، آن ها را روی هم تا کنید و داخل 
که  باشید  داشته  لایه ای  چهار  ماسک  یک  نهایت  در  تا  بگذارید  ماسکتان 
می توانید هر روز فیلترش را عوض کنید. جالب است بدانید دستمال کاغذی 
چهار لایه، محافظ بسیار خوبی است اما دستمال کاغذی این امتیاز را ندارد که 

الکتریسیته ساکن را نگه دارد.
اگر هیچ یک از راهکارهای بالا برای شما ممکن نیست، ماسکی که از سه لایه 

یا بیشتر، کتان بافت فشرده ساخته شده نیز ماسک بسیار خوبی است.
برخی از سایت های فروش آنلاین ادعا می کنند فیلتر قهوه می تواند فیلتر 
خوبی برای ماسک باشد؛ اما فیلتر قهوه، نفس کشیدن را سخت می کند، 
بنابراین شما از اطراف فیلتر نفس خواهید کشید نه از پشت آن. تصور کنید 

یک شیلنگ آب دستتان است و شما انگشت شست خود را روی قسمتی از 
آن می گذارید و آب به اطراف پخش می شود. همین اتفاق در مورد فیلتر قهوه 
می افتد، یعنی جریان هوایی که تنفس می کنید در اطراف فیلتر خواهد بود، نه 

از طریق فیلتر و این هدف شما برای استفاده از ماسک نیست.
شکل ماسک هم اهمیت دارد

توانایی ماسک برای فیلتر کردن ذرات نه تنها بستگی به جنس آن دارد بلکه مهم 
است که چگونه دهان و بینی تان را می پوشاند. در مورد ماسک های پارچه ای، 
آن هایی که کاملًا روی صورتتان قرار می گیرند بهترین هستند. ماسک های 
یا  چین خوردگی ها  هستند:  خوبی  انتخاب های  نیز  تاخورده  یا  چین دار 
تاخوردگی ها روی صورت باز می شوند و بنابراین شما هوای بیشتری در خود 
ماسک دارید و مجبور نیستید از درزهای طرفین ماسک هوا را به درون بکشید یا 

بیرون دهید. ماسک هایی که در قسمت جلو، کاملًا صاف هستند، کم اثرترند.
ترفندی برای پوشش بهتر ماسک

لایه ای از جوراب شلواری به ماسکتان اضافه کنید. 2۰ تا 25 سانتیمتر از بالا تا 
پایین یک لنگه از جوراب شلواری را ببرید و آن را روی ماسکتان بکشید. این کار 
باعث می شود عوض اینکه ذرات از لبه های شُل ماسک عبور کنند، در ماسک 

گرفتار شده و فیلتر شوند.
از ماسک هایی که دریچه ی بازدم دارند استفاده نکنید

بعضی از ماسک های پارچه ای و یک بارمصرف، دریچه ای در قسمت جلو برای 
بازدم دارند. این دریچه باعث می شود راحت تر بازدم انجام دهید اما هوای فیلتر 
نشده را رها می کند، بنابراین اگر شما ناقل ویروس باشید، از دیگران محافظت 
نخواهد کرد. فراموش نکنید که محافظت از دیگران، اصلی ترین دلیل ماسک 

زدن شماست.
ماسک را تمیز نگه دارید

کارشناسان می گویند ماسک های پارچه ای باید هر روز با آب داغ و صابون 
یا پودر رخت شویی شسته شوند. ماسک باید پیش از استفاده ی دوباره، کاملًا 
خشک شده باشد، زیرا ماسک نمدار می تواند نفس کشیدن را سخت کرده و 

احتمال رشد میکروارگانیسم ها را بیشتر کند.
ماسک های پزشکی

N۹۵ ماسک های 
ماسک های N۹5 جوری طراحی شده اند که اطراف بینی و دهان را سفت 
بگیرد،  قرار  روی صورت  به درستی   N۹5 اگر ماسک و محکم می پوشانند. 
می تواند دست کم جلوی ۹5 درصد از ذرات معلق در هوا را بگیرد. این نوع 
برتان  و  دور  افرادی که  و  زده اید  را  آن  که  از شمایی  در محافظت  ماسک ها 
هستند عالی عمل می کنند. یک دلیل مؤثر بودن ماسک N۹5 این است که از 
لایه های زیادی از الیاف پلی پروپیلن ساخته شده که در بالا گفتیم. یعنی در این 
ماسک ها از الکتریسیته ی ساکن برای گیر انداختن ذرات در دو سوی ماسک 
استفاده می شود. اگر می خواهید ماسک N۹5 بخرید باید بدانید که بعضی از 

این ماسک ها که در بازار وجود دارند قلابی اند.
KN۹۵ ماسک های

ماسک KN۹5 تحت نظارت دولت چین تولید می شود. این ماسک مانند 
ماسک N۹5 جوری طراحی شده که دست کم ۹5 درصد از ذرات معلق در هوا 
 KN۹5 را فیلتر می کند. اما آزمایش ها نشان داده عملکرد خیلی از ماسک های

موجود در بازار درست نبوده و خیلی از آن ها قلابی اند.
  ماسک های جراحی

ماسک های جراحی، ماسک های یک بار مصرفی هستند که شُل در اطراف 
صورت قرار می گیرند. این ماسک ها تقریباً در دسترس همه هستند و اساساً 
برای محافظت از دیگران در برابر کسی که این ماسک را زده استفاده می شوند 
و البته برای فیلتر کردن ذرات بزرگ معلق در هوا نیز کاربرد دارند اما نمی توانند 

ذرات بسیار ریز را فیلتر کنند.
خیلی از ماسک های جراحی از کاغذ درست شده اند و بعضی از این ماسک ها 
نیز با پلی پروپیلن تهیه شده اند. تحقیقات نشان داده ماسک های جراحی 
می توانند خیلی از ترشحات تنفسی را که توسط فرد آلوده پخش می شوند 
فیلتر نمایند؛ اما اینکه ماسک جراحی چقدر خوب می تواند از شمایی که از آن 
استفاده می کنید در برابر ذرات کوچک تر محافظت کند، تا حدود بسیار زیادی 
متغیر است. مثلًا یکی از ماسک های جراحی تست شده توانسته بود 3۰ درصد 
از ذرات ریز را فیلتر کند و ماسک های جراحی دیگری هم بودند که تا 8۰ درصد 

از ذرات ریز را فیلتر کرده بودند.
شما چه ماسک پارچه ای انتخاب کنید و چه ماسک جراحی، باید بدانید که 
ماسک زدن به این معنی نیست که دیگر می توانید مدت طولانی در تماس با 
دیگران باشید. این ماسک ها ممکن است فقط تا چند دقیقه بتوانند محافظت 
فاصله ی  کار رعایت  بهترین  تا چند ساعت! پس همچنان  نه  ایجاد کنند، 

اجتماعی است.

مقایسه ای بین ماسک ها؛

وزیر بهداشت:انواع ماسک و دستورالعمل استفاده از آن ها

 مردم استفاده از ماسک را جدی بگیرند
وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: به مردم می گویم که استفاده از 
ماسک و کرونا را جدی بگیرند، زیرا کرونا یکی از خطرناک ترین و ناشناخته ترین 
ویروس هایی است که به عرصه بشری پا گذاشته و هیچ کدام از ویروس شناس های 

دنیا هم آینده آن را به خوبی پیش بینی نکرده اند.
با مردم صحبت رو در رو نداشتیم، زیرا  افزود: مدتی است که  سعید نمکی 
مشکلات سختی در این دوران به علت پیک جدید کرونا داشتیم. مرحله اول 
بیماری را با وجود تحریم ها و مشکلات عدیده در زمینه مسائل اقتصادی کشور 
داشتیم و توانستیم با کمک همه مردم و سازمان های مردم نهاد و جان فشانی کادر 
پزشکی و درمانی، دستاورد بزرگی را خلق کنیم و مرگ ها را به حدود 3۰ نفر در روز 

برسانیم و به سمت تک رقمی شدن فوتی ها می رفتیم.
وی ادامه داد: حتما به یاد دارید که آن روزها تقاضاها و تمناهای زیادی کردم. 
هم از مردم و هم از کسانی که فشار زیادی به ما برای گشایش ها می آوردند. عده 
زیادی از مردم به یاد دارند که بارها گفتم ممکن است در دقیقه ۹۰ از گوشه زمین 
گل بخوریم و در حال کشتی گرفتن با یک ویروس خطرناک هستیم و ممکن است 
در دقایق آخر ضربه فنی شویم. بارها گفتم که در حال شطرنج بازی کردن با یک 
ویروس ناشناخته هستیم. بارها گفتم که این عادی انگاری شرایط و این که فکر 

کنیم ویروس کرونا تمام شده، یکی از خطرناک ترین اندیشه هاست.
نمکی بیان کرد: عده زیادی این حرف ها و تمناهای ما را گوش نکرده و جدی 
نگرفتند و متاسفانه موج تازه ای در استان های بسیار مهم و مرزنشین ما را گرفتار 
کرد که سال ها در برابر امواج حمله دشمن ایستادگی کرده بودند. آذربایجان 

غربی، ایلام، خوزستان، بوشهر و سیستان و بلوچستان گرفتار شدند.
وی افزود: متاسفانه مراسم عروسی که زنجیره ای از عزا را پس از خود خلق کرد. 
مراسم عزایی که زنجیره ای از سیاه پوشی را به بار آورد. متاسفانه سفرهایی که 
بمب ویروس کرونا را با خود حمل کرد. هیچ وقت نمی توانم این غم سنگین را که 
بر قلب ما سنگینی کرد را فراموش کنم. کودک ۱۰ ساله ای از یزد به قشم رفت 
و در بندرعباس به جای بازگشت به آغوش خانواده به آغوش خاک سپرده شد. 
نمی توانم فراموش کنم که همکاران من این لباس های سخت را تحمل کردند و 

مردم زیادی را از دست دادیم.
وزیر بهداشت گفت: امروز در استان هایی مثل کردستان، خوزستان، سیستان و 
بلوچستان، بوشهر و کرمانشاه به وضعیت مطلوب تری رسیدیم، اما هنوز به معنی 

این نیست که بر بیماری فائق آمدیم.
نمکی اظهار کرد: ماسک می توان بیش از 8۰ درصد با رعایت فاصله گذاری، ما 
را در برابر کرونا موفق کند. می دانیم که فراهم کردن ماسک برای یک خانواده تنگ 
دست با قیمت بیش از ۱5۰۰ تومان میسر نیست، اما ماسک خانگی می تواند یک 

عامل مهم در برابر پیشگیری از کرونا باشد.
وی ادامه داد: این که ما ناوگان حمل و نقل شهری را چطور تقویت کنیم یا چطور 

امور را تسهیل کنیم در مکاتبات با مسئولان پیگیری می کنم.
وزیر بهداشت بیان کرد: فاصله گذاری را جدی گرفته و مسافرت ها را گسترش 
ندهیم. این که به مهمانی می رویم و پدربزرگ و مادربزرگ ها را در خانه می گذاریم 
و فکر می کنیم آنها دور خواهند بود اشتباه است. زیرا بچه ها را می بریم و به منزل 
بر می گردانیم و در آغوش پدربزرگ و مادربزرگ قرار می گیرند. این مباحث جدی 

است.
وی افزود: کسبه برای اجرای پروتکل ها که در روزهای اول بیش از 85 درصد 
با شدت بروز کند،  بود و حالا به زیر ۱۰ درصد رسیده بدانند که اگر بیماری 
رستوران حتی اگر باز باشد هم مشتری نخواهد داشت. خواهش من این است که 
پروتکل های بهداشتی جدی گرفته شود و مردم ما را در جریان شکست پروتکل ها 
بگذارند و ناظرها بیشتر نظارت کنند. امیدواریم با زدن ماسک و رعایت فاصله 

گذاری اجتماعی و هوشمند، این مرحله را هم با عزت پشت سر بگذاریم.
نمکی گفت: اصلا دلم نمی خواست مردم با چنین تاوانی عرض من را جدی 
بگیرند. روزی که خواهش و التماس می کردم شاید برای برخی این به معنی زیاده 

گویی بود. امیدوارم مردم این حرف ها را جدی بگیرند.

با گرمازدگی چه کنیم؟
گرمازدگی جدی ترین شکل آسیب در گرما است و به نوعی از شرایط اورژانس 

پزشکی محسوب می شود.
به گزارش ایسنا، اگر گرمازدگی در کمتر از 3۰ دقیقه برطرف شده و پس از آن 
دمای بدن به حالت طبیعی بازگشته و علائم آن رفع شود، معمولًا وضعیت فرد 
گرمازده جدی نیست اما اگر این علائم بیش از 3۰ دقیقه طول بکشد، بهتر است 

اقدام اورژانسی صورت گیرد.
از علائم گرمازدگی می توان به سردرد، سرگیجه و گیجی، از دست دادن اشتها 
و احساس بیماری، تعریق شدید، رنگ پریدگی، گرفتگی پاها و دست ها و معده، 
افزایش تعداد تنفس و ضربان نبض، تشنگی بیش از حد و افزایش دمای بدن به 

بیش از 38 درجه سانتی گراد اشاره کرد.
این علائم  به طور معمول در کودکان و بزرگسالان یکسان است اما در کودکان 

گاهی علائمی از جمله بی حالی و خواب آلودگی نیز دیده می شود.
اگر چنین علائمی در فردی مشاهده شد باید با روش های زیر دمای بدنش را 

کاهش دهید:
۱- او را به مکانی خنک و در سایه ببرید.

2- او را در وضعیت طاق باز بخوابانید و پاهایش را به آرامی دراز کنید.
3- به فرد مقدار زیادی آب برای نوشیدن بدهید. نوشیدنی های ورزشی نیز 

می تواند به جای آب استفاده شود.
4- پوست او را خنک کنید. از یک اسپری آب یا اسفنج خیس برای خنک کردن 
پوست فرد استفاده کنید. قرار دادن دستمالی خیس  پشت گردن فرد نیز می تواند 

مفید باشد. در صورت امکان پنکه و کولر را روشن کنید.
تا زمانی که وضعیت فرد به حالت عادی بازگردد، پیش  او بمانید. طی مدت 3۰ 
دقیقه با انجام این اقدامات دمای بدن فرد باید کاهش یافته و علائم او برطرف 

شود. در غیر این صورت بلافاصله با اورژانس تماس بگیرید.
در طول فصل گرما و به هنگام ورزش کردن احتمال گرمازدگی بالا است. برای 
جلوگیری از گرمازدگی پایگاه اطلاع رسانی سرویس سلامت همگانی انگلیس 

رعایت نکات زیر را توصیه کرده است:
 - در طول روز به ویژه هنگام ورزش کردن، مقادیری آب خنک بنوشید.

- دوش  آب سرد بگیرید.
- لباس های  خنک، گشاد و رنگ روشن بپوشید.

- با اسپری آب، لباس ها و پوست خود را مرطوب کنید.
- بین ساعات ۱۱ ظهر تا 3 بعدازظهر از قرار گرفتن در معرض آفتاب اجتناب 

کنید.
- از ورزش بیش از حد پزهیز کنید.

در فصل گرما به ویژه مراقب کودکان و سالمندان باشید چرا که جزو گروه های  
آسیب پذیر بوده و احتمال گرمازدگی در آن ها بیشتر است.

پادرد شما ممکن است نشان دهنده ی این باشد که فقط 
به کمی استراحت نیاز دارید یا این که مشکلی جدی وجود 
داشته باشد. در این مطلب در مورد علل پادردهای شایع و 

روش درمان آن ها بخوانید. 
آیا پادردتان جدی است؟

مسئله ی کلیدی در مورد پادرد این است که باید ببینید 
در چه شرایطی روی داده است. اگر کسی تازه از هواپیما 
پیاده شده و می گوید: »پایم درد می کند«، باید پزشک را 
خبر کرد. چون به گفته ی پزشکان، ترومبوز ورید عمقی 
از  می دهد.  رخ  زیاد  تعطیلات،  طی  که  است  عارضه ای 
استفاده ی  نیز علامت  پادرد  انواع دیگر  از  طرفی خیلی 
زیاد از پا یا به اصطلاح کار کشیدن بیش از حد از آن بوده 
و با کمپرس سرد و داروهای ضدالتهاب درمان می شوند. 
ترومبوز وریدهای عمقی زمانی روی می دهد که لخته خونی 

در یک سیاهرگ و اغلب در پایین پاها به وجود می آید.
تنها پزشک می تواند علت پادرد را دقیقاً تشخیص بدهد. 
تسکین  را  دردتان  نتوانست  خانگی  درمان  اگر  بنابراین 
بدهد، باید به پزشک مراجعه کنید. در ادامه در مورد ۷ نوع 

پادرد شایع توضیحاتی را آورده ایم. 
 درد ساق پا یا شین اسپلینت

اگر جلوی ساق پایتان درد می کند، اغلب علامت شین 
اسپلینت بوده و تقریباً همیشه به دلیل فعالیت بیش از 
حد توانایی آن، روی می دهد. مخصوصاً وقتی شما خیلی 
افزایش  را  خود  بدنی  فعالیت  یا  تمرینات  شدت  سریع، 
می دهید، ممکن است دچار شین اسپلینت شوید. شما 
تازگی  به  »من  می گویند:  مردم  که  می شنوید  معمولًا 
پیاده روی یا دویدن مسافت طولانی را شروع کرده ام و ساق 
پایم درد می کند«. بدن این افراد برای این اندازه افزایش 

فعالیت آماده نیست.
چه باید کرد؟ به پاهایتان استراحت بدهید، از یخ برای 
کاهش التهاب استفاده کنید و داروی مسکن ضدالتهابی 
مصرف کنید. سطح ویتامین D بدنتان را چک کنید تا شین 
اسپلینت منتهی به ترک و شکستگی استخوان نشود. از 
پزشک خود بخواهید سطح ویتامین D تان را بررسی کرده 
و اگر سطح این ویتامین در بدنتان پایین است، بهترین 

راه های افزایش آن را به شما توصیه کند.
 گرفتگی های پا

اسپاسم ها یا گرفتگی ها در عضلات پا که دست کم تا چند 
ثانیه برطرف نمی شوند می توانند به دلیل استفاده ی بیش 
از حد یا کم آبی بدن رخ بدهند. گاهی حتی فقط پیاده روی 
گرفتگی  سبب  می تواند  معمول  حد  از  طولانی مدت تر 

عضلات پا شود.
چه باید کرد؟ به طور کلی، گرفتگی های معمولی پا تنها 
چند ثانیه یا چند دقیقه طول می کشند و با گرم کردن، 
استراحت و کشش عضله برطرف می شوند. اما مهم است 
را  عمقی  ورید  ترومبوز  و  گرفتگی ها  این  میان  فرق  که 

تشخیص دهید.
قسمتی  در  مداوم  درد  با  معمولًا  عمقی  ورید  ترومبوز 
عمیق تر و تورم خودش را نشان می دهد. اگر تردید دارید 
که علائم ترومبوز ورید عمقی را دارید، به اورژانس مراجعه 
کنید. علت دیگر درد پیوسته و گرفتگی در پاها می تواند 
بیماری عروق محیطی باشد که به انسداد عروقی معروف 
است و می تواند جریان خون در پاها را کاهش دهد. علائم 
کلاسیک پادرد ناشی از بیماری عروق محیطی، درد در 

عضله ی ساق پاست که با راه رفتن ایجاد می شود.
 زانودرد

اگر وقتی مفصل زانوی خود را حرکت می دهید یا روی آن 
فشار می دهید دردتان بیشتر می شود یا اگر مفصل زانویتان 
متورم شده یا قرمز به نظر می رسد، ممکن است بورسیت 

داشته باشید.
چه باید کرد؟ استراحت کنید، یخ بگذارید و از داروهای 
مسکن بدون نیاز به نسخه پزشک )OTC( استفاده کنید تا 
زانودردتان در خانه کنترل شود. همچنین توصیه شده است 
اگر نیاز دارید مرتباً زانو بزنید یا زانویتان در تماس با سطوح 
سخت است، از ضربه گیر یا یک بالش نرم استفاده کنید. اگر 
درد و تورم زانویتان به دارو جواب نداد یا با وجود راهکارهای 

خانگی بدتر شد، باید به پزشک مراجعه کنید. 
 سیاتیک

درد تیزی که در پشت پایتان احساس می کنید می تواند به 
دلیل فشار بر عصب سیاتیک ایجاد شده باشد که از پایین 

کمر و از روی باسن تا درون پاها کشیده شده است.
چه باید کرد؟ این درد در افرادی که چیزهای سنگین در 
جیب پشت شلوار خود حمل می کنند دیده می شود که با 

سبُک کردن جیب پشت شلوار درمان می شود.
 آسیب تاندون آشیل

آسیب  معمول  علامت  پاشنه،  استخوان  بالای  در  درد 
تاندون آشیل است که یکی از شایع ترین علت های پادرد 
کار  و  پاشنه بلند  پوشیدن کفش های  محسوب می شود. 
کشیدن زیاد از پا، خصوصاً در افرادی که کف پایشان صاف 

است، می تواند سبب این آسیب شود.
چه باید کرد؟ استراحت و کمپرس یخ می تواند به التیام 
تاندون آشیل کمک کند. اشتباه نکنید و این درد را نادیده 
ادامه  به دویدن و سایر تمرین های سنگین تان  و  نگیرید 
ندهید. اگر درد تاندون آشیل را نادیده بگیرید، ممکن است 
این تاندون را پاره کنید و این آسیبی خواهد بود که به عمل 
جراحی نیاز دارد. شما باید به بدن خود گوش دهید و به 

علائم هشداردهنده ی آن توجه داشته باشید.
 درد رشد

کودکان خیلی وقت ها با گرفتگی های شدید پا و پادرد 
مواجه می شوند. خیلی از افراد این دردها را به خاطر دارند 
بوده  سخت  چقدر  درد  این  تسکین  که  است  یادشان  و 
است. این دردها ناشی از رشد استخوان ها هستند. با رشد 
استخوان های کودک، تاندون های عضله کشیده می شود 
ایجاد  به استخوان چسبیده است درد  و در قسمتی که 

می کند.
چه باید کرد؟ کمپرس سرد و گرم، داروی مسکن به جز 
آسپیرین، ماساژ ملایم و کشش عضلات می تواند این درد 

را کاهش دهد.
 درد ران پا

که  و سایر کسانی  کارگران ساختمانی  پلیس،  افسران 
کمربندهای سنگین می بندند اغلب از پادردی که از ران ها 
می تواند  درد  این  دلیل  هستند.  شاکی  می شود  ناشی 
کمربندهایی باشد که به عصبی که پیرامون باسن قرار دارد 

فشار وارد می کند. این درد به ران ها نیز کشیده می شود.
چه باید کرد؟ راه حل بلندمدت درمان درد ران پا، کاستن 
از وزن کمربند برای کاهش فشار وارد بر این عصب است. 
نپوشیدن شلوار تنگ و کاهش وزن در صورت چاق بودن نیز 

کمک کننده هستند.

چه زمانی باید پادردتان را جدی بگیرید؟

انواع پادرد؛ از درد رشد تا سیاتیک
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تولید  کشاورزی  محصول  تن  سالانه 8۰5هزار  قم  در  اکنون  آمار  اساس  بر 
می شود که این رقم درسال جهش تولید با حمایت دولت و اجرای برنامه های 

راهبردی همچون تغییر الگوی کشت به یک میلیون تن خواهد رسید. 
کشاورزی و دامپروری در قم سابقه ای طولانی دارد و بهره برداران این بخش با 
وجود محدودیت های محیطی همچون دسترسی به منابع آبی و سایر نهاده های 
مورد نیاز برای کار، با تلاش فراوان سهم مهمی از بازار محصولات کشاورزی کشور 

را به ویژه در زمینه دام و طیور به خود اختصاص داده اند.
بر اساس آنچه بیان شد به دلیل محدودیت های موجود، مسئولان و کارشناسان 
سازمان جهاد کشاورزی قم به دنبال بالابردن سطح تولید محصولات کشاورزی 
استان از طریق افزایش کمی زمین های کشاورزی و واحدهای پرورش دام نیستند 
بلکه تلاش دارند با همکاری کشاورزان و دامپروران، ارتقا میزان تولید محصولات 
را از طریق اجرای برنامه های راهبردی همچون تغییر الگوی کشت و افزایش 
بهره وری دنبال کنند که در همین رابطه خبرنگار ایرنا برای دسترسی به اطلاعات 

بیشتر با شماری از مسئولان بخش کشاورزی قم به گفت و گو پرداخت.
روند افزایشی تولید محصولات کشاورزی در قم

رییس سازمان جهاد کشاورزی قم در این رابطه گفت:  روند افزایشی تولید 
محصولات کشاورزی در بخش های مختلف زراعی،  باغی،  دامی،  شیلات و صنایع 
تبدیلی و غذایی در قم دنبال می شود و به زودی سطح تولید این محصولات در 

استان به بیش از یک میلیون تن در سال خواهد رسید.
عباس پورمیدانی ادامه داد: سازمان جهاد کشاورزی قم باوجود محدودیت های 
محیطی استان و مشکلات مالی، تامین امنیت غذایی مردم را دنبال می کند و در 
همین زمینه توانسته است سطح تولید محصولات باغی در قم را به 8۱.5 هزار 
تن و محصولات زراعی را به 4۰8 هزار تن برساند که با توجه به سطح زمین های 

قابل کشت استان،  رقم قابل توجهی است.
وی افزود: در زمینه محصولات دامی و شیلات نیز شاهد رشد تولید استان 
هستیم به نحوی که سال گذشته حدود 8۰ هزار تن تخم مرغ و یکهزار و ۷۰۰ تن 

انواع شیلات در قم تولید و حتی به بازارهای بین المللی صادر شد.
پورمیدانی گفت: در همین راستا جمع کل تولید محصولات بخش کشاورزی 
استان قم در سال ۹8 به بیش از 8۰5 هزار تن رسید که برای امسال این رقم با 
انجام برنامه های راهبردی و جذب سرمایه موردنیاز،  بیش از یک میلیون تن برآورد 

شده است.
رییس سازمان جهاد کشاورزی قم بیان کرد: همچنین در راستای عمل به 
سند اشتغال و سرمایه گذاری استان ۱6۰ میلیارد تومان سرمایه گذاری در بخش 
کشاورزی قم صورت گرفت و برای 6۱6 تن در این حوزه فرصت شغلی ایجاد شد.
وی در ادامه با اشاره به اهمیت توسعه گلخانه در سطح استان،  افزود: سال 
گذشته ۱8 هکتار گلخانه در سطح استان به بهره برداری رسید و شرایط برای 
احداث ۱2۰ هکتار گلخانه جدید نیز فراهم شد که پس از صدور مجوزهای لازم،  

کار احداث آن در دسترس اقدام است.
وی تاکید کرد: قم در زمینه تولید ماهیان خاویاری نیز ازجمله استان های 
صاحب نام کشور است و با افتتاح 6 مجموعه جدید تولید ماهیان خاویاری در قم،  

ظرفیت تولید استان در این بخش با رشد چشمگیری مواجه خواهد شد.
پورمیدانی افزود: هم اکنون سالانه بیش از ۱4۰ کیلو خاویار و 6۰ تن گوشت 
ماهیان خاویاری در قم تولید می شود که نشان دهنده جایگاه مهم این صنعت 

غذایی در استان است.
اجرای طرح تغییر الگوی کشت در قم

معاون بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزی قم نیز در این خصوص 
به ایرنا گفت: برای نخستین بار در کشور، طرح جامع تغییر الگوی کشت با لحاظ 
تمام شرایط ازجمله توجه به موضوع مدیریت منابع آبی در قم تهیه و اجرا شد تا 
روند افزایش تولید محصولات کشاورزی استان بر اساس الگویی منسجم دنبال 

شود.
از  استفاده  دنبال  به  جدید  کشت  الگوی  در  افزود:  سلامی  محمدعلی 
محصول های کم آب بر و مناسب شرایط اقلیمی قم هستیم تا بخش کشاورزی 

استان به دلیل محدودیت منابع آبی، دچار بحران نشود.
وی بیان کرد: در این طرح، تمام مولفه های موثر در کشاورزی همچون وضعیت 
و مقدار آب مصرفی، میزان اراضی تحت کشت، شرایط اقلیمی منطقه، مسائل 
اقتصادی، رویکردهای محیط زیستی و بسیاری از موضوع های دیگر، موردتوجه 

قرار می گیرد.
وی ادامه داد: هدف این طرح علاوه بر مدیریت موثر منابع آبی،  حفظ و پویایی 
بخش کشاورزی قم به همراه افزایش میزان تولید محصول های زراعی و باغی و 
به دنبال آن رشد بخش دامپروری استان است؛ لذا این طرح فرصت های شغلی 

بخش کشاورزی را تقویت می کند و درآمد کشاورزان را ارتقا می دهد.
سلامی گفت: استان قم برای کشت بسیاری از گیاهان دارویی نیز مناسب است 
که البته عموما گیاهان دارویی کم آب همچون گل محمدی و خارشتر که برای 

رشد به آب بسیار کمی نیاز دارند مدنظر طرح است.
وی بیان کرد: با استفاده از گیاهان کم آب بر و مقاوم با شرایط اقلیمی قم، نه تنها 
پویایی بخش کشاورزی استان حفظ می شود، بلکه با کشت این گیاهان و اجرای 
سیستم های آبیاری تحت فشار می توان ضمن مصرف آب کمتر، سطح بیشتری از 

زمین های کشاورزی قم را زیر کشت برد.

کشاورزان قمی با روش های جدید تولید محصول آشنا می شوند
رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم در این خصوص به 
ایرنا، گفت: کشاورزان قمی به منظور تحقق راهبرد جهش تولید، عبور از کشاورزی 
سنتی و افزایش سطح تولید محصولات،  با روش های جدید تولید محصول آشنا 

می شوند.
عباس خرمی بیان کرد: هم اکنون در مناطق روستایی قم یک شبکه منسجم 
تبلیغی و عملیاتی فعال را به نام مراکز خدمات کشاورزی غیردولتی در اختیارداریم 
که بر اساس رویکرد جدید، فعال سازی و ساماندهی آن ها را به عنوان حلقه اتصال 

کشاورزان و کارشناسان دنبال می کنیم.
وی از کشاورزی مدرن به عنوان چرخ دنده های جهش تولید یادکرد و افزود: 
لازمه تحقق واقعی جهش تولید فاصله گیری از کشاورزی سنتی و رسیدن به 
محصولات  تولید  در  خودکفایی  به ویژه  غذایی  امنیت  حفظ  برای  خودکفایی 

استراتژیک با بهره گیری از شیوه های علمی و فناورانه است.
خرمی با اشاره به این که تحقق جهش تولید نیازمند برنامه ریزی همه جانبه 
است، گفت: با حمایت مسئولان، بخش کشاورزی به عنوان یکی از پایه های مهم 
اقتصادی کشور همگام با سایر بخش های تولیدی تمام ظرفیت و توان خود را برای 

تحقق شعار سال و رفع موانع تولید به کار خواهد گرفت.
وی بیان کرد: تحقق جهش تولید در کشاورزی باعث فرصت سازی در توسعه 
فعالیت های مختلف اقتصادی و کاهش اثر تحریم ها می شود و به همین دلیل 
توجه ویژه مسئولان به این بخش و حمایت همه جانبه از آن ، امری ضروری است.

راهبرد کشاورزی تجاری در قم دنبال می شود
مدیرتوسعه بازرگانی سازمان جهاد کشاورزی قم نیز پیرامون این موضوع به 
سطح  افزایش  به منظور  و  جهادکشاورزی  وزارت  رویکرد  براساس  گفت:  ایرنا، 
تولید محصولات و کاهش ضایعات،  راهبرد کشاورزی تجاری در این استان دنبال 

خواهد شد.
حوزه  در  مهم  رویکردهای  ازجمله  اکنون  کرد:   بیان  نسب  مومنی  هادی 
کشاورزی،  حرکت از کشاورزی تولید محور به سمت کشاورزی تجاری است که 

باید این موضوع در استان قم نیز اجرایی شود.
وی افزود: در رویکرد کشاورزی تولیدمحور،  بدون توجه به فرایندهای قبل و 
پس ازآن، ممکن است آثار نامطلوبی در حوزه هایی همچون تامین نهاده های 
کیفی، بازار رسانی محصول، حمل ونقل، ضایعات و تلفات محصول، انبارداری 
و صادرات آن به وجود آید. وی ادامه داد: البته این تغییر رویکرد از مشکل ترین 
اقدامات برای اصلاح ساختاری بخش کشاورزی و نیازمند حرکت تدریجی و 

توسعه خدمات کسب وکارها در این بخش است.
مومنی نسب گفت: درهمین رابطه تسهیل تغییر رویکرد کشاورزان از کشاورزی 
تشکیل  و  یکدیگر  با  ادغام  به  آنان  تشویق  و  تجاری  کشاورزی  به  معیشتی 

سامانه های کشاورزی قوی و تخصصی تر موردتوجه می شود.
طرح ارتقاء سلامت محصولات کشاورزی در قم اجرا می شود

همچنین مدیرهماهنگی ترویج کشاورزی سازمان جهاد کشاورزی قم در این 
خصوص گفت: در سال جهش تولید به منظور اجرای طرح ملی ارتقای سلامت 
محصولات کشاورزی در استان،  همزمان با افزایش سطح تولید، سه شاخص 

اصالت، ایمنی و کیفیت محصولات موردبررسی قرار می گیرد.
محمدرضا حاجی رضا بیان کرد: این طرح با همکاری مشترک دستگاه های 

جهاد کشاورزی، بهداشت و درمان و آموزش پزشکی و استاندارد اجرا می شود.
وی با اشاره به این که رهگیری محصولات کشاورزی و پایش محصولات آلوده 
از محل تولید تا مصرف از اهداف این طرح است،  افزود: شناسنامه دار کردن 
محصولات کشاورزی از اولویت های این طرح است که برای محصولات پرخطر 

کشاورزی در سطح کشور و استان اجرا می شود.
وی ادامه داد: برای این کار، در فاز اول کد ۱6 رقمی برای محصولات موردنظر 

صادر می شود که در استان قم این مرحله به اتمام رسیده است.
نزدیک به ۱4 هزار تن در بخش کشاورزی قم مشغول فعالیت اند که در این میان 

بیش از یکهزار تن خانم هستند.
بیشتر بهره برداران بخش کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند 
بخش های  در  روستائیان  اشتغال  درصد  به تنهایی 45  کشاورزی  به نحوی که 

مختلف استان را به خود اختصاص داده است.

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم  خبرداد:

افزایش۲۰ درصدی مددجویان 
کمیته امداد قم 

قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم گفت: تعداد مددجویان جدید کمیته 
امداد قم امسال با زیرپوشش قرار گرفتن 3۰۰ خانوار جدید، افزایش 2۰ درصدی داشته 

است.
عباس جوشقانیان درباره اقدامات کمیته امداد امام خمینی )ره( به منظور پیشگیری 
از شیوع کرونا در خانواده کمیته امداد گفت: مددکاران کمیته امداد در انجام اقدامات 
پیشگیرانه از زمان شیوع ویروس کرونا وضعیت مددجویان را در سامانه سلامت ثبت 

می کردند تا چنانچه مددجویی دارای علائم ابتلاء به کرونا بود، مورد رسیدگی قرار بگیرد.
وی افزود: در زمان کمبود مواد ضدعفونی و ماسک توسط کمیته امداد نزدیک به 5۰ 

هزار ماسک و 2۰ هزار ماده ضدعفونی کننده میان مددجویان توزیع شد.
قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم با تقدیر از تلاش های گروه های 
منازل  جهادی،  گروه های  هماهنگی  با  گفت:  کرونا،  شیوع  با  مقابله  در  جهادی 
مددجویانی که در منزل دارای فرد مبتلا به کرونا بودند و یا منزلشان در محدوده قرمز واقع 

شده بود ضدعفونی شد.
وی با بیان اینکه 2۱ سرپرست خانوار و ۱۰ عضو خانواده عضو کمیته امداد به دلیل 
ابتلاء به کرونا فوت کردند، افزود: به خانواده هایی که سرپرست خانوار به دلیل ابتلاء به 
کرونا فوت کرده بود مبلغ ۱۰ میلیون تومان و به خانواده هایی که عضو خانواده بر اثر ابتلاء 

به کرونا فوت کرده بود مبلغ پنج میلیون تومان پرداخت شد.
جوشقانیان یکی از مشکلات مددجویان زیر پوشش کمیته امداد را بازپرداخت وام های 
دریافتی عنوان کرد و گفت: متأسفانه برخی از مددجویان که با دریافت وام کسب و کاری 
را برای خود ایجاد کرده بودند با شیوع کرونا متضرر شدند که به این افراد مبلغی از 2۰۰ 

هزار تا 5۰۰ هزار تومان به صورت یک مرحله فوق العاده پرداخت شد.
وی افزود: یک هزار و ۷5۰ نفر از افرادی از پوشش کمیته امداد خارج شده بودند و به 

85۰ نفر از مددجویان کمیته امداد به صورت فوق العاده این مبلغ پرداخت شد.
قائم مقام کمیته امداد امام خمینی )ره( استان قم عنوان کرد: در ماه مبارک رمضان با 
کمک های مردمی به تمامی اعضای زیر پوشش کمیته امداد امام خمینی استان قم که 
شامل 22 هزار خانواده می شوند، سبد کالا یا واریز نقدی به ارزش ۱5۰ هزار تا 5۰۰ هزار 
تومان انجام شد. وی با اشاره به اجرای طرح اطعام مهدوی، افزود: بیش از ۷6 هزار پرس 

غذای گرم درب منزل مددجویان توزیع شد.
جوشقانیان با بیان اینکه امسال مراجعه مددجویان برای دریافت وام چندین برابر شده 
است، تصریح کرد: هیچ مددجویی که درخواست وام کارگشایی داشته باشد در ذخیره 

نداریم و به سرعت مراحل اعطای وام طی می شود.
وی با بیان اینکه ورود افراد به عنوان مددجو به کمیته امداد استان قم امسال نسبت به 
مدت مشابه سال قبل افزایش 2۰ درصدی داشته است، افزود: هر چند امسال برخی از 
افراد به دلیل فوت یا کسب درآمد و یا خروج از قم از پوشش کمیته امداد خارج شده اند، اما 
تعداد افراد وارد شده به کمیته امداد در سال ۹۹ نسبت به سال قبل، 3۰۰ خانوار افزایش 

داشته است.
 

رییس مجمع سازمان های مردم نهاد جوانان استان قم :

سمن های قم برای کاهش آسیب های 
کرونا پای کار هستند

رییس مجمع سازمان های مردم نهاد جواناناستان قم گفت: سمن های استان از ابتدای 
شیوع کرونا برای مقابله با این بیماری و همچنین تبعات اجتماعی و اقتصادی ناشی از 
شیوع آن بر خانواده ها به ویژه خانواده های کم برخودار وارد میدان شده و همچنان پای 

کار هستند. 
حمیدرضا جلیلی افزود:با شیوع کرونا،استفاده از ظرفیت جوانان وهیات های ورزشی 
برای مقابله با ویروس کرونا در دستور کار قرار گرفته و در این راستا کمیته مقابله با کرونا 
از ۷۰۰  بیش  تولید  ایجاد شد. وی گفت:  قم  مردم نهاد جوانان  مجمع سازمان های 
هزار ماسک پارچه ای و یکبار مصرف، سرکشی، تب سنجی و ضدعفونی 3۰۰ منزل 
خانواده های مبتلا به کرونا، تهیه و توزیع 45۰ بسته مواد شوینده و بهداشتی میان 
خانواده های محروم و مناطق آسیب پذیر قم،تولید بیش از ۱۰۰ عکس نوشته با محوریت 
» ما کرونا را شکست می دهیم« و انتشار در فضای مجازی، برپایی منبر مجازی با حضور 
سخنرانان مطرح، معرفی 23 روانشناس به مراکز بهداشت قم از دیگر اقدام های صورت 
گرفته توسط سمن های قم بود. رییس مجمع سازمان های مردم نهاد جوانان قم با بیان 
اینکه طیف متنوعی از خدمات از ابتدای شیوع کرونا درقم توسط سمن های استان انجام 
شده است، گفت: پاک سازی، ضدعفونی و گندزایی اماکن و محله ها، حضور جوانان 
داوطلب دربیمارستان های درگیر کرونا به منظور کمک به کادردرمانی و تهیه آب میوه و 
توزیع آن در بیمارستان ها از جمله این اقدام ها بوده است. وی همچنین با اشاره به فراخوان 
رهبر معظم انقلاب برای کمک به نیازمندان،گفت: 4۰ سمن این استان آمادگی خود را به 
منظور فعالیت جدی تر در راستای همیاری و کمک به نیازمندان و افراد آسیب دیده ناشی 
از شیوع کرونا به منظور عمل به رهنمودهای مقام معظم رهبری اعلام کردند و در این راستا 
اقدام های گسترده ای در ماه های اخیر برنامه ریزی و انجام شد. جلیلی با اشاره به اجرای 
مرحله اول طرح مواسات در ماه مبارک رمضان افزود: توزیع حدود 2 هزار بسته معیشتی 
و چندین هزار بسته افطاری، اجرای طرح »مهرنان« برای توزیع رایگان نان در مناطق 

محروم و روستایی از جمله اقدام های صورت گرفته توسط سمن های استان است.
رییس مجمع سازمان های مردم نهاد جوانان قم اظهار داشت: با فروکش کردن کرونا 
در استان،  فعالیت های سمن های قم به سمت کاهش آسیب های روانی، اجتماعی و 
اقتصادی استان گرایش پیدا کرده است که در این زمینه سمن های تخصصی در این 

استان دارای ظرفیت های خوبی هستند.
 

یک مسئول در مرکز بهداشت قم:

۱۱۶ هزار قمی تحت پوشش پزشک 
خانواده هستند

مدیرگروه گسترش شبکه مرکز بهداشت قم گفت: ۱۱6 هزار و ۱۱2 نفر در مناطق 
روستایی قم معادل ۹.34 درصد کل جمعیت این استان تحت پوشش پزشک خانواده 

هستند. 
مجتبی بافرانی افزود: ۹ مرکز روستایی و پنج مرکز شهری روستایی مجری اجرای برنامه 

پزشک خانواده است که 2۹ پزشک در این ۱4 مرکز مشغول فعالیت هستند.
کودکان،  سنی  گروه های  مراقبت های  شامل  بهداشتی  خدمات  کرد:  اضافه  وی 
 نوجوانان،  جوانان،  میانسالان و سالمندان و کلیه خدمات درمانی سطح یک، مراقبت های 
مادران باردار، خدمات مشاوره، سلامت روان و خودآگاهی در ۱4 مرکز مجری پزشک 
خانواده به مراجعه کنندگان ارائه می شود. وی با اشاره به اینکه به ازای هر چهار هزار نفر 
یک پزشک در مراکز مجری پزشک خانواده مشغول خدمت است، خاطرنشان کرد: برخی 
مراکز که در شهرهای سلفچگان، دستجرد، قنوات، کهک و جعفریه قرار دارند، علاوه بر 
این شهرها، روستاهای اطراف را نیز زیرپوشش دارند و به آن ها مراکز شهری روستایی گفته 
می شود. بافرانی با اشاره به فعالیت 5۹ خانه بهداشت در روستاهای قم، خاطرنشان کرد: 
کودکان، نوجوانان، جوانان، میانسالان، سالمندان و مادران باردار 6 گروه سنی هستند 
که در خانه های بهداشت خدمات دریافت می نمایند. وی با بیان این که بیش از 84  بهورز 
در خانه های بهداشت خدمات ارائه می دهند، بیان کرد: افراد ساکن در مناطق روستایی 
به جز کسانی که دفترچه تامین اجتماعی یا خدمات درمانی دارند، بدون پرداخت حق 

بیمه، زیرپوشش بیمه پزشک خانواده قرار گرفته اند که بیمه سلامت محسوب می شود.
وی با بیان این که برنامه پزشک خانواده از سال 84 آغازشده است، افزود: کیفیت 

خدمات پزشکی ارائه شده در خانه های بهداشت مطلوب و نتایج خوبی داشته است.
 

مدیرکل ثبت احوال استان قم:

۱۶۹۳ واقعه ازدواج در قم ثبت شده است
مدیرکل استان قم گفت: در سه ماه نخست امسال،  یک هزار و 6۹3 واقعه ازدواج در این 
استان به ثبت رسیده است.  منوچهر تیموری افزود: در همین مدت، 4۷3 واقعه طلاق 
ثبت شده است. به گفته وی، در مدت مشابه سال گذشته یک هزار و ۹65 واقعه ازدواج و 
3۹2 واقعه طلاق به ثبت رسیده است. وی خاطرنشان کرد: سال گذشته ۷ هزار و 42۱ 
واقعه ازدواج در قم به ثبت رسید که نسبت به سال ۹۷، پنج درصد کاهش نشان می دهد. 
تیموری افزود: در همین مدت 2 هزار و ۹۷3 واقعه طلاق ثبت شده که نسبت به سال ۹۷،  
6 درصد کاهش داشته است. وی بیان کرد: در سه ماه نخست امسال، چهار هزار و 36۹ 
نوزاد در استان قم متولدشده که 2 هزار و ۱85 نوزاد پسر و 2 هزار و ۱84 نوزاد نیز دختر 
بوده است. به گفته وی، تعداد متولدان سه ماه امسال نسبت به مدت مشابه پارسال، ۱3 

درصد کاهش نشان می دهد.

درجلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم مطرح شد؛ 

ساخت ۱۳ پل عابر پیاده در قم غیرقابل 
اجرا است

یک صد و چهل و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم برگزار و در آن 
اجرا و ساخت ۱3 پل عابر پیاده در قم را عملًا غیرقابل اجرا دانستند و بر لزوم تعیین تکلیف 

کمبود بودجه شهرداری قم تأکید کردند. 
یک صد و چهل و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای اسلامی شهر قم عصر روز 
دوشنبه با حضور سید مرتضی سقاییان نژاد شهردار قم و  معاونان وی در سالن جلسات 

شهید باکری  برگزارشده و لوایح واصل شده به شورا موردبررسی قرار گرفت.
در این جلسه بعد از ارائه گزارش عملکرد معاونت خدمات شهری شهرداری قم سید 
مجتبی سبحانی ثابت پرسنل خدمات شهری را در دوران مبارزه با کرونا سربازان خاموش 
نامید و اظهار داشت: پرسنل خدمات شهرداری در روزهای نخست حتی بدون ماسک و 

دستکش در میدان خدمت رسانی به شهروندان حضور داشتند.
رئیس کمیسیون خدمات شهری و امور زائرین شورای اسلامی شهر قم در ادامه عملکرد 
شهرداری را موفق ارزیابی کرد و افزود: در حوزه های پسماند، ضدعفونی و نظارت بر 
بوستان ها و کشتارگاه و بهشت معصومه )س( شهرداری قم بسیار موفق عمل کرده است.

سپس حسن مالکی نژاد رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای اسلامی شهر قم 
تصریح کرد: اقدامات شهرداری به اندازه کافی منعکس نشده و باید مردم گزارش کاملی 

از اقدامات شهرداری دریافت کنند.
حجت الاسلام والمسلمین سید محمد آتش زر نیز ضمن قدردانی از خدمات شهرداری 
خاطرنشان کرد: متأسفانه بعضی از مدیران استانی در جلسات ستاد مبارزه با کرونا فقط 

حضورداشته و هیچ اقدام مؤثری در این دوران برای شهروندان انجام نداده اند.
عبدالله جلالی رئیس شورای اسلامی شهر قم نیز با ابراز خرسندی از خدمات رسانی 
برای سلامت شهروندان تأکید کرد: خدمت رسانی در جهت حفظ سلامت وظیفه همه 

مدیران است و توقع شهرداری حمایت دولتی در این حوزه است.
وی شهرداری ها را در سیاست های کلان کشور بدون حامی دانست و تصریح کرد: 
باید شهرداری ها نیز در ۱3 فصل برنامه ریزی شده در حمایت از ارگان ها سهمی داشته و 

خسارت های واردشده به شهرداری ها جبران شود.
و  آتش نشانی  بخش  دو  به  واردشده  خسارت های  قم  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
ناوگان اتوبوسرانی را قابل توجه خواند و تأکید کرد: حمایت و کمک به رانندگان تاکسی و 
اتوبوسرانی یکی از مطالبات مدیریت شهری از دولت بوده و امیدواریم حمایت لازم انجام 

شود.
در ادامه جلسه سید مرتضی سقاییان نژاد شهردار قم با درخواست از شورای اسلامی 
شهر قم خواستار تعیین تکلیف برای کمبود بودجه شد و اظهار داشت: شورای اسلامی 
شهر باید برای ۷۰ میلیارد تومان کمبود بودجه تصمیم نهایی گرفته و این بخش ها تعیین 

تکلیف شود.
حسن بختیاری نائب رئیس شورای اسلامی شهر قم رعایت انضباط در بودجه را یکی از 
دغدغه های شورا دانست و خاطرنشان کرد: رعایت انضباط در بودجه مسئله ای است که 
باید به آن توجه لازم شود و حتی از اجرای یک پروژه مهم تر بوده و نباید رفتارها و تصمیم 

گیرها روال انضباط طبیعی بودجه را به هم بزند.
وی با یادآوری نظام مند بودن مدیریت شهری در سال های اخیر تصریح کرد: در دوران 
شهرداری دکتر سقاییان نژاد زحمت زیادی کشیده شد تا به این مرحله رسیده ایم و بودجه 

به قاعده مشخصی رسیده و انضباط بران حاکم شده است.
در  را  شهرداری  قم،  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون  ذاکریان  عباس  سپس 
خط مقدم توسعه شهری دانست و اظهار داشت: بعضی از اقدامات با توجه به شرایط 

اقتصادی حاکم بر کشور غیرممکن شده است.
وی اجرا و ساخت ۱3 پل عابر پیاده تصویب شده را عملًا غیرقابل اجرا دانست و گفت: 
متأسفانه باوجود برگزاری دو دوره مناقصه هنوز پیمانکاری برای اجرا و ساخت پل های 

عابر پیاده  اقدام نکرده است.
ذاکریان به مشکل شهرداری در خرید ماشین های برقی نیز اشاره و خاطرنشان کرد: 
ماشین های برقی از زمان لایحه تا امروز 5۰ درصد افزایش قیمت داشته و ما نباید زمان 

را از دست بدهیم.
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم ادامه داد: لازم است کمیته ویژه ای برای 
افزایش اختیارت شهرداری تشکیل شده و در بعضی از موارد مانند نصب پله برقی ها که 
کار به انتها رسیده و پیمانکار به علت افزایش قیمت دلار در حال فسخ قرارداد است را 

ساماندهی کند.
 

معاون اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم اعلام کرد: 

اختصاص ۶ هزار حلقه لاستیک به ناوگان 
عمومی جاده ای در قم 

معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم اعلام کرد: از 
ابتدای سال جاری تاکنون، حواله دریافت 6 هزار و 653 حلقه لاستیک ناوگان عمومی 

جاده ای در استان قم صادرشده است. 
حمید سالاری در خصوص توزیع لاستیک در بین ناوگان حمل و نقل عمومی گفت: 
لاستیک ها درهفت سایز مختلف بوده که بیشترین تعداد حواله صادرشده متعلق به 

لاستیک هایی با سایز 3۱5 است.
وی در خصوص نوع لاستیک های توزیعی بیان کرد: لاستیک های تخصیص یافته که 
توسط وزرات صنعت، معدن و تجارت تهیه و در شبکه توزیع قرار داده می شوند از دو نوع 
خارجی و ایرانی است که نوع خارجی آن به بهای ارز دولتی بوده و لاستیک های ایرانی نیز 

براساس نرخ مصوب در اختیار مالکان ناوگان جاده ای قرار می گیرد.
معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم درادامه به شرایط 
و روند صدور حواله دریافت لاستیک ها اشاره کرد و یادآور شد: متناسب با تعداد لاستیک 
های تخصیصی به استان، انجمن صنفی رانندگان کالا و مسافر، نسبت به صدور حواله 
دریافت لاستیک برای آن دسته از مالکانی که شرایط مندرج در آیین نامه را احراز کرده 

باشند اقدام می کند.
سالاری شرایط دریافت حواله را شامل دارا بودن کارت هوشمند، پلاک استانی و 
پیمایش مکفی ناوگان دانست و عنوان کرد: مهمترین فاکتور در نظام توزیع عادلانه 

لاستیک ها، اولویت بندی بر اساس پیمایش ناوگان است.
بالغ بر 6445 نفر راننده در عرصه ناوگان عمومی جاده ای استان قم به فعالیت مشغول 
بوده که از این تعداد 4۷4۷ نفردر بخش حمل و نقل کالا و ۱6۹8  نفر دیگر در بخش 

جابجایی مسافر به انجام وظیفه مشغول هستند.
 

با قدردانی مدیرعامل شرکت مهندسی آبفای کشور از آبفای قم اعلام شد؛

کسب رتبه برتر عملکرد آموزشی شرکت 
آب و فاضلاب استان قم در کشور

شرکت آب و فاضلاب استان قم با ارزیابی صورت گرفته توانست رتبه برتر عملکرد 
آموزشی را در بین شرکت های آب و فاضلاب کشور کسب کند.

به گزارش روابط عمومی شرکت آب و فاضلاب استان قم، مدیرعامل شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشور طی نامه ای به مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم اظهار 
داشته است: توسعه همه جانبه کشور در گرو پرورش خلاقیت و توانمندسازی نیروی 

انسانی بوده و بی تردید توفیق خدمت جهت این مهم، افتخاری ستودنی است.
مهندس حمیدرضا جانباز در ادامه این نامه ضمن قدردانی از تلاش های صادقانه و 
خالصانه مدیر و کارکنان آموزش شرکت آب و فاضلاب استان قم، موفقیت ارزشمند این 
شرکت را در کسب رتبه برتر در زمینه عملکرد آموزشی سال ۱3۹۷ در بین شرکت های آب 

و فاضلاب شهری کشور تبریک گفته است.
وی در پایان این نامه تاکید کرده است: امید است با بهره مندی از توان کارکنان، بیش از 
پیش در توسعه کمی و کیفی آموزش، موجبات توسعه و ارتقای خدمت رسانی مطمئن و 

مطلوب تر به مردم را به ارمغان آورید.
 

روایتی  اززندگی شهید مدافع حرم سعید سامانلو ؛

کتاب "فقط برای خدا" در قم منتشر شد 
کتاب "فقط برای خدا" روایت زندگی شهید مدافع حرم شهید سعید سامانلو توسط 

انتشارات شهید کاظمی منتشر شد. 
کتاب "فقط برای خدا" روایت زندگی شهید مدافع حرم شهید سعید سامانلو توسط 

انتشارات شهید کاظمی منتشر شد.
قنبر سامانلو در حاشیه مراسم رونمایی این کتاب در گفت و گو با خبرنگار تسنیم در قم، 
با اشاره به محتوای کتاب "فقط برای کتاب" اظهار داشت: عنوان این کتاب برگرفته از 

جمله فرزند شهیدم است.
وی با اشاره به ویژگی ها و خصوصیات اخلاقی شهید سامانلو افزود: سعید هر کاری 
که انجام می داد خدا را در نظر می گرفت و اعتقاد داشت هر اقدامی را باید برای رضای 

الهی انجام داد.

اجتماعی

با حمایت دولت و اجرای برنامه های راهبردی  صورت می گیرد؛

یک گام تا تولید میلیونی محصولات کشاورزی در قم

در حال حاضر فعالیت ۱3 واحد صنعتی در تولید ماسک 
در قم، گویای رفع موانع در مسیر تولید است اما به نظر 

می رسد پای توزیع ماسک، همچنان لنگ می زند. 
افزایش شیوع کرونا در کشور، زنگ هشدار را به صدا درآورد 
و استفاده از ماسک در ادارات و اماکن عمومی و فضاهای 

سرپوشیده از ۱5 الی 3۱ تیرماه، اجباری شد.
اواخر  از  مردم  بی توجهی  می دهد  نشان  که  طرحی 
اردیبهشت با توجه به کم شدن آمار فوتی ها و تصور اینکه با 
گرم شدن هوا، اثری از کرونا باقی نمی ماند، تبعات زیادی 
برجای گذاشت و امروز قطعاً یکی از بهترین روش ها در جهت 

قطع زنجیره انتقال کروناویروس، زدن ماسک است.
جهت  در  راهبردی  گزینه ای  فرهنگ سازی،  هرچند 
استفاده مستمر از ماسک توسط شهروندان است، اما توجه 
به تولید ماسک ارزان و توزیع عادلانه و مناسب نیز می تواند تا 

حد زیادی این طرح را فراگیر کند.
فعالیت ۱۳ واحد صنعتی تولید ماسک در قم

در حال حاضر فعالیت ۱3 واحد صنعتی در تولید ماسک در 
قم، گویای رفع موانع در مسیر تولید است، اما به نظر می رسد 
پای توزیع ماسک، همچنان لنگ می زند و تولید بالغ بر ۱8۰ 
هزار ماسک در قم از ابتدای شناسایی کرونا و ذخیره سازی 
هزاران ماسک و توزیع ۱۰۰ هزار ماسک از روز جمعه در مراکز 
مختلف به ویژه داروخانه های شبانه روزی همچنان نتوانسته 

نگرانی ها را کاهش دهد و بازار را به تعادل برساند.
توزیع ماسک در قم توسط علوم پزشکی و قرار دادن قیمت 
راهکارهایی است که مسئولان در  ازجمله  آن،  بر  مصوب 
جهت ساماندهی وضعیت توزیع به آن پرداخته اند، اما یک 
روی سکه این است که دو روز پس از اجباری شدن طرح، 
کمبود و گرانی ماسک در بازار دیده می شود و با این رویه، 
بازار آشفته تولید و توزیع، اجباری شدن ماسک را زمین گیر 

می کند.
کمبود، و گرانی، اجباری شدن ماسک سرش نمی شود 
و تا زمانی که نتوان پشتوانه ای برای طرح های راهبردی و 

تضمینی در جهت اجرای آن پیدا کرد، راه به جایی نمی بریم.
چند  به  ماسک  توزیع  وضعیت  از  اطمینان  جهت  در 
داروخانه و مرکز فروش اقلام بهداشتی سر می زنیم، متصدی 
دراین باره  شهر  مرکز  در  شبانه روزی  داروخانه های  از  یکی 
می گوید: از روز جمعه توزیع ماسک با سهمیه سه ماسک 
برای هر نفر آغاز شد اما مراجعه کننده زیادی داشتیم که از 
همان روز شنبه با کمبود مواجه شدند، هرچند قول هایی 
برای توزیع مناسب تر داده شده که امیدواریم بتوانیم روی آن 

حساب کنیم.
آقای پناهی یکی از سالمندانی است که برای کاری بانکی 
از منزل خارج شود، وی می گوید مشکلات  مجبور شده 
برای ما سالمندان تمامی ندارد، برای مراجعه به بانک به 
چند داروخانه در مسیر خود در جوادالائمه تا توحید سر 
زدم ولی خبری از فروش ماسک نبود. وی گفت: برای اینکه 
بتوانم کارم را زودتر پیش ببرم با موتور تردد کردم و می دانم 
که خطرناک است و ممکن است گرفتار ویروس و خطرات 
برای سالمندان، فکری در جهت  دیگری شوم، ولی مگر 
تأمین کرده اند. خانم عباسی مادر یکی از دانش آموزان در 
محدوده خیابان زاویه می گوید امروز برای گرفتن کارنامه به 
مدرسه مراجعه کرده ام، در دفتر ازدحام بود و برخی از مادران 
ماسک نزده بودند، متأسفانه به نظر می رسد اجباری شدن 
ماسک به جای حل مشکلات، گرفتاری دیگری را به وجود 

آورده و باید منتظر کمبود و گرانی ماسک باشیم.
کمبود و گرانی ماسک در قم

یکی از شهروندان نیز که برای انجام کاری در پست بانک 
می گوید  دراین باره  نیز  ایستاده  جمعیت  ازدحام  میان  در 
امروز فکر می کردم با اجباری شدن ماسک و هشدارها، اینجا 
خلوت تر باشد و یا مردم با ماسک حضورداشته باشند، اما 
حتی نیروهای پست بانک هم باوجوداینکه پلاستیک های 
محافظ در بخش هایی از ساختمان کنار رفته است و خطر 

آلودگی وجود دارد، حاضر به زدن ماسک نشده اند.
آقای قربانی نیز که برای انجام کاری در صف یکی از دفاتر 

پیشخوان بود دراین باره می گوید: صبح زود به یکی از شعب 
بانک مراجعه کردم، اما برایم عجیب بود کارمندها یکی در 
میان ماسک زده بودند، البته من شنیده ام دوباره خبرهایی از 
کمبود ماسک درراه است، من شخصاً از قبل تعدادی ماسک 
از بنیاد شهید گرفته بودم و استفاده ای نمی کردم اما وقتی 

دیدم اجباری شده، مجبور به استفاده شدم.
باور نمی کنند، کرونا تمام  وی می گوید: خیلی ها هنوز 
نشده و خطر در انتظار افرادی است که مسائل بهداشتی را 
رعایت نمی کنند، البته برای بسیاری از مردم نیز دیگر فرقی 
ندارد، انگار مشکلات زندگی تمامی ندارد و امیدی برای بهتر 
شدن این زندگی نیست؛ اگرچه شاید خودمان امیدی برای 
زندگی نداشته باشیم، اما بی توجهی به رعایت بهداشت و 

گرفتار کردن دیگران، حق الناس است.
لزوم توسعه خدمات الکترونیکی برای توزیع ماسک

یکی از شهروندان نیز در صف نانوایی نسبت به بی توجهی 
مردم به رعایت بهداشت گله دارد و می گوید: اوایل خیلی 
خیابان ها خلوت تر بود و مردم بیشتر مراعات می کردند، من 
شخصاً آسم دارم و اصلًا نمی توانم ماسک را روی صورتم 
تحمل کنم، ولی وقتی به خیابان می آیم نسبت به تذکرات 
با  نمی توان  است،  زیاد  رفت وآمد  وقتی  نیستم،  بی توجه 
خیالی راحت گفت که مبتلا نمی شویم. دریکی از ادارات 
نیز وقتی از صحت عدم ارائه خدمات به مردم درصورتی که 
به  وقتی  گفتند،  کردیم  پرس وجو  باشند  نداشته  ماسک 
مراجعه کنندگان این طرح را متذکر می شویم گاهی عصبانی 
می شوند و می گویند باید همین جا به مردم ماسک بدهید، 
از مراجعات بسیار مهم است و نمی توان  از طرفی برخی 
ارباب رجوع را معطل کرد، ما نیز سعی می کنیم ماسک در 
اختیار مراجعه کننده قرار دهیم و یا توصیه کنیم حتماً ماسکی 
تهیه کنند. با توجه به اجباری شدن طرح به نظر می رسد باید 
علاوه بر نظارت دقیق بر بازار تولید و توزیع ماسک، به توسعه 
خدمات الکترونیکی و غیرحضوری پرداخت تا بتوان بخشی 

از دغدغه ها را در پیشگیری از شیوع کرونا رفع کرد.

پای توزیع ماسک، همچنان لنگ می زند؛

 بازار آشفته توزیع ماسک در قم
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اقتصادی

در بسیاری از کشورها امر مرسومی است که فعالان 
اقتصادی برای اطلاع از پیش بینی نسبت به آینده، از 
برآوردهای مراکز معتبر استفاده کنند و با توجه به آن، 
بهینه یابی و پیش بینی نسبت به آینده را انجام دهند. اما 
به اعتقاد کارشناسان، رسیدن به این مهم،  نیازهای خاص 
خود را می طلبد بویژه گام برداشتن در مسیر شفافیت. 
راهی که یکی از نتایج آن، تسهیل و اطمینان بخشی در 

فعالیت ها و در نتیجه افزایش رشد اقتصاد خواهد بود.
لایحه ای 36 ماده ای شفافیت در اول تیرماه ۱3۹8 از 
سوی رئیس جمهوری به مجلس ارسال شد تا تشریفات 
قانونی آن طی شود. اما تاکنون در مجلس یازدهم نیز 
آن هم در حالیکه  این لایحه توجهی نشده  به  نسبت 
زیربنای عرصه مبارزه با فساد است و جامعه نیز انتظار 

نهایی شدن آن را می کشد.
سجاد عبدی مدیر اندیشکده سیاست گذاری اقتصادی تهران درباره سازوکار اثرگذاری شفافیت بر متغیرهای اقتصادی گفت: 
به طور کلی شفافیت در 2 لایه سطحی و بنیادین می تواند بر متغیرهای اقتصادی تأثیرگذار باشد. وقتی می گوییم بهره وری مخارج 
دولت به واسطه شفافیت، ارتقا می یابد یا تخصیص منابع و هزینه ها نظارت پذیرتر می شود، حوزه های فعالیت مشخص می شوند و 
همچنین زمانی که در زمینه امور مالیاتی، منابع درآمدی پایدار برای دولت شناسایی می شود، درباره اثرگذاری شفافیت در لایه 
سطحی اقتصاد صحبت می کنیم. این پژوهشگر اقتصادی با اشاره به اثرگذاری شفافیت از طریق عوامل بنیادین بر اقتصاد ادامه 
داد: شفافیت علاوه بر اثرگذاری در لایه سطحی و بر متغیرهای رشد اقتصادی، می تواند با آثار بنیادینی که از خود به جا می گذارد، 
رشد اقتصادی را تحت تأثیر قرار دهد. این عوامل بنیادین، خود دارای طبقه بندی هایی هستند. شفافیت می تواند با تأثیر بر لایه 
حکمرانی، قواعد حکمرانی و متغیرهای فرهنگی و بنیادین جامعه افزایش رشد اقتصادی را فراهم کند. وی افزود: در این لایه 
گفته می شود هر چقدر اعتماد مردم به نهادها افزایش پیدا کند و فعالان اقتصادی نسبت به آینده اطمینان بیشتری داشته باشند، 
رشد اقتصادی بهبود می یابد. در شاخص حکمرانی خوب یکی از ابعاد مورد بررسی، شفافیت است که می تواند سبب بهبود 
فضای کسب وکار، تسریع در جذب سرمایه گذاری، کاهش نااطمینانی و افزایش ثبات اقتصادی شود. در واقع شفافیت کمک 
می کند با افزایش اطمینان و سرمایه گذاری، فعالان اقتصادی آینده بلندمدت تری را پیش بینی و برای آن برنامه ریزی کنند. در 
نتیجه، تصمیم گیری و بهینه یابی بهبود پیدا می کند. بنابراین می توان مکانیسم اثر شفافیت بر رشد و سایر متغیرهای اقتصادی را با 

استفاده از آثار آن بر لایه های بنیادین نیز تحلیل کرد.
لایحه شفافیت چگونه تکمیل می شود؟

این پژوهشگر اقتصادی با یادآوری لایحه شفافیت که در انتظار تصویب در مجلس است، گفت: موارد متعددی در پیش نویس 
این لایحه وجود داشت که در طرح نهایی که به مجلس تقدیم شد، حذف شد. همچنین یکی  از مباحث کلیدی که می توان درباره 
شفافیت آن بحث کرد، شفافیت بودجه ای است که واقع بینی، نظارت پذیری و پاسخگویی بالاتری را در رابطه با این سند قانونی 

ایجاد می کند. شفافیت بودجه یکی از مباحثی است که جای آن در این لایحه خالی است و می توان روی آن کار کرد.
عبدی افزود: یکی دیگر از بخش هایی که جای خالی آن در لایحه دیده می شود، شفافیت در سیاست گذاری پولی و مالی 
است. همان طور که بانک مرکزی هدف گذاری تورمی خود را اعلام کرد، می توان الزام هایی را برای اعلام شاخص های کلیدی و 
پیش بینی های آنها از طرف بانک مرکزی در نظر گرفت. وی به تجربه سایر کشورها در این زمینه اشاره کرد و افزود: در بسیاری از 
کشورها این امر مرسومی است که فعالان اقتصادی برای اطلاع از پیش بینی نسبت به آینده، از برآوردهای مراکز معتبر از جمله 

بانک مرکزی استفاده کنند و با توجه به آن، بهینه یابی و پیش بینی نسبت به آینده را انجام دهند.
برداشتن هر گامی در مسیر شفافیت، مثبت است

وی ضمن ابراز امیدواری درباره اصلاح و تصویب این لایحه در مجلس گفت: این تغییرات باید به گونه ای باشد که سرنوشت این 
لایحه به طرح هایی مانند بانکداری اسلامی که مخلوطی از نظرهای مختلف است و هنوز به سرانجام نرسیده، تبدیل نشود. عبدی 
افزود: با وجود انتقادهای وارد بر این لایحه باید گفت این لایحه مبدأیی برای تغییرهای مثبت است. با این حال، بدون اصلاحات و 
تغییرهای مورد نظر، اثربخشی اقتصادی چندانی نخواهد داشت. با این حال، برداشتن هر گام به سمت شفافیت، مثبت است. این 
پژوهشگر اقتصادی درباره برخی از انتقادها نسبت به ارکان مطرح شده در این لایحه نیز گفت: به نظر می رسد با تصویب این قانون، 
تنظیم گر یعنی حاکمیت یا دولت به معنای عام، زمینه بازی را برای دیگران فراهم می کند و این موضوع می تواند شامل نهادها و 

تشکل های گوناگونی باشد که در راستای اهداف شفافیت قرار دارند و درباره تعارض منافع آنها ارزیابی درستی انجام شده است.

و  خرید  وضعیت  از  رسمی  غیر  آمارهای 
فروش بازار مسکن پایتخت در تیرماه حاکی از 
ثبات قیمت ها و خروج متقاضیان غیرمصرفی 
که  دارد  تیرماه  در  مسکن  بازار  از  )سوداگران( 
بخشی از آن نتیجه اجرای دو مصوبه قدیمی در 
زمین  روی  بود  که سال ها  است  بخش مسکن 

خاک می خورد. 
»بازار آرام شده است«، کلید واژه واسطه های 
ملکی از وضعیت بازار مسکن پایتخت در تیرماه 
است، قیمت مسکن در خرداد ماه شیب افزایشی 
تندی را به خود گرفته بود که منجر به افزایش ۱۱ 
درصدی نسبت به اردیبهشت ماه و افزایش 42 
درصدی نسبت به ماه مشابه در سال قبل شد. 

قیمت اجاره نیز با تبعیت از قیمت مسکن، نسبت به تابستان سال قبل حدود 2۰ درصد افزایش داشت.
با این حال، نخستین ماه تابستانی امسال با اعلام دو مصوبه مهم مسکنی از ستادملی کرونا همراه بود که تنظیم گری 
در بازر اجاره و عرضه و تولید مسکن را نوید می داد. بر این اساس، دولت برای نخستین بار برای تعیین مبلغ اجاره 

سقف تعیین کرد و همزمان برای عرضه مسکن مصوبه قدیمی اخذ مالیات از خانه های خالی را وارد فاز اجرایی کرد.
کارشناسان مسکن معتقد هستند مصوبه اخذ مالیات از خانه های خالی، مسکن را از یک کالای سرمایه ای خارج 
می کند و دیگر سفته بازان و سوداگران نمی توانند بدون هیچ منعی در این بازار سرمایه گذاری کنند؛ همزمان جذابیت 
بازارهای موازی چون بورس می تواند کوچ متقاضیان غیرمصرفی از بازار مسکن را به پروسه ای ادامه دار تبدیل کند و تا 

۱۰ درصد منجر به کاهش قیمت مسکن شود.
سوداگران و سفته بازان بازار مسکن بعد از هر شوک قیمتی در بازارهای طلا، ارز و ... به سراغ خرید مسکن می روند تا 
به زعم خود از تورم جانمانند و سرمایه خود را چند برابر کنند؛ اتفاقی که در آخرین ماه پاییز سال گذشته در منطقه یک 
تهران رخ داد و قیمت خانه در این منطقه را در هر متر مربع تا 5 میلیون تومان افزایش داد اما شرایط را در تیرماه امسال 

با تدبیر دولت به سمت دیگری هدایت کرد.
یک واسطه ملکی در غرب تهران گفت: از زمانی که مصوبه تعیین سقف اجاره بها به بنگاه های املاکی ابلاغ شده 
است، علاوه بر اینکه روی بازار اجاره تاثیر گذاشته، روی بازار خرید و فروش مسکن هم تاثیر گذاربوده است. اکنون 
متقاضیان غیر مصرفی بازار مسکن نمی توانند با این خیال که خانه خود را به مبالغ بالا اجاره دهند و درآمدی چشم 
گیری داشته باشند اقدام به خرید مسکن کنند؛ از طرفی انتظاری که در بین مردم برای گرفتن مالیات از خانه های 

خالی به وجود آمده است از راحتی و آسایش سرمایه گذاری بدون مانع در این حوزه کاسته است.
یک واسطه ملکی دیگر در شمال پایتخت به ایرنا، گفت:برخی از کوچه پس کوچه های مناطق یک تهران مملو از 
خانه های خالی با متراژهای بالا است که بین سوداگران مسکن دست به دست می چرخد و گاهی در سال تا سه بار 
فروش می رود. مالکان هیچ وقت این واحدها را اجاره نمی دهند و برای فروش آسان تر معمولا خالی است. اما الان 
حدود دو هفته ای می شود که از لیست خرید و فروش خارج شدند و مالکان آنها این خانه ها را برای اجاره یا فایل 

می کنند و یا دست نگه داشته اند تا ببینند مالیات بر خانه های خالی با چه کیفیتی اجرایی می شود.
این واسطه ملکی معتقد است اگر سیاست های مالیاتی به درستی اجرایی شود، حداقل در منطقه یک تهران که 
افزایش ماهیانه نرخ ها در آن، روی میانگین قیمتی در کل پایتخت تاثیر منفی می گذارد، شاهد سوداگری کمتری 
خواهیم بود. از طرفی بازار خرید و فروش به بهانه درآمدزایی از اجاره املاک در این منطقه با مصوبه سقف قیمتی اجاره 

بها نیز دیگر مثل سال های گذشته جذاب نخواهد بود.
»حسام عقبایی« نایب رییس اتحادیه املاک تهران پیش تر به خبرنگار ایرنا گفته بود: اگر بسته های سیاستی و 
حمایتی دولت برای ساماندهی بازار مسکن در ستاد ملی مبارزه با کرونا به همین روال تصویب و به مرحله اجرا برسد، 
بازار مسکن را برای سوداگران و سفته بازان غیرجذاب خواهد کرد که منجر به شکستن حباب قیمت مسکن خواهد 

شد.
۱5 روز دیگر گزارش رسمی بانک مرکزی و وزارت راه  شهرسازی از نرخ ها در اولین ماه تابستان ۹۹ منتشر خواهد 
شد، اما نگاهی به وضعیت معاملات مسکن در بنگاه های سطح پایتخت نشان می دهد قیمت ها در تیرماه به ثبات 

رسیده است و فعلا خبری از افزایش روزانه قیمت مسکن و اجاره نیست.

برداشتن هر گامی در مسیر شفافیت، مثبت است؛

این مسیر، به رشد اقتصاد ایران منتهی می شود
پس از ابلاغ مصوبه های دولت آغاز شد؛

کوچ سوداگران از بازار مسکن

به دنبال افزایش دوباره نرخ دلار در بازار، رییس کل بانک مرکزی وعده داد 
که تعادل التهاب این بازار با فروکش کردن تدریجی تقاضاهای تجمیع شده 

ماه های قبل و افزایش عرضه در سامانه نیما اتفاق خواهد افتاد.
روند صعودی نرخ ارز در چهار ماه گذشته، این روزها موجی از نگرانی را 
مهمان بازار کشور کرده؛ تا جایی که هر دلار آمریکا با افزایش حدود ۷ هزار 

تومانی، تاکنون از کانال ۱4 هزار تومان وارد کانال 2۱ هزار تومان شده است.
تحلیلگران بازار ارز معتقدند که نوسان نرخ حواله درهم در هفته های گذشته، 
اثر زیادی در تغییر نرخ ارز داشته است. رییس کل بانک مرکزی نیز در تازه ترین 
عبدالناصر  داشت.  موضوع  این  به  اشاره ای  خود،  اینستاگرامی  یادداشت 
همتی عنوان کرد: »قبلا هم تاکید کرده ام، تلاطم این روزهای بازار، عمدتا از 
عدم تعادل عرضه و تقاضا در بازار حواله ارز، به خاطر مشکلات ناشی از کرونا 
در ابتدای سال نشات گرفته است.« به نظر می رسد کرونا باعث شده که بخشی 
از تقاضا در ابتدای سال نتواند نیاز ارزی خود را مرتفع کند و در هفته های اخیر 
به شکل انباشته شده وارد بازار شده و قیمت ارز صرافی ها را تحت فشار قرار 
داده است. در کنار این، صادرات پس از بازگشایی مرزها که به دلیل کرونا بسته 
شده بودند، به اندازه گذشته احیا نشده اند که به چنین تقاضاهایی پاسخ دهد.
با این وجود، به اعتقاد رییس کل بانک مرکزی، این تقاضای تجمیع شده 
فروکش خواهد کرد. به گفته همتی، »بانک مرکزی دخالت هدفمند خود در 
بازار را به تشخیص خود و با در نظر گرفتن مصالح عالیه اقتصادی کشور اعمال 

خواهد کرد. بانک مرکزی یک بار در مهرماه سال ۹۷ توان خود را نشان داد.«
وی تاکید کرد: »برخی به خاطر اشتباه محاسباتی تا دوسال برای فروش 
دلارهای ۱۹ هزار تومانی خود معطل ماندند. امروز نیز ریسک بازار ارز برای 
سرمایه گذاری به شدت افزایش پیدا کرده است و من نیز وظیفه دارم این را به 

فعالان اقتصادی گوشزد کنم.«
مقصر افزایش نرخ ارز کیست؟

در این شرایط، اما در رابطه با دلایل افزایش نرخ دلار در بازار، کارشناسان و 
تحلیلگران اقتصادی دیدگاه های دیگری نیز دارند. مجیدرضا حریری، رییس 

اتاق بازرگانی ایران و چین در خصوص افزایش نرخ ارز می گوید: »در میان 
بازارهای اصلی چون ارز، طلا، بورس و مسکن، وضعیت بازار ارز از بخش های 
دیگر بهتر است، زیرا ارز در یک سال رشد نهایتا 4۰ درصدی داشته، اما در مورد 
مسکن آمارهای رسمی از افزایش 6۰ درصدی خبر می دهد یا بازار سرمایه 
چنان رشدی داشته که حیرت آور است. به همین دلیل از اساس، انتظار ارزان 

ماندن ارز در این شرایط بی جا است.«
وی تاکید می کند: »نباید فراموش کنیم هم اکنون هم به بخشی از تقاضای 
ارز، بانک مرکزی پاسخ می دهد. در واقع تمام کالاهای مجاز از طریق ارزی که 
بانک مرکزی تهیه کرده وارد می شوند. این در حالی است که تمام تلاش های 
نهاد سیاست گذاری پولی برای کنترل تقاضا تاکنون موفق نبوده است و یک 

گشت ساده در بازار کشور این را نشان می دهد.«
حریری با تاکید بر اینکه وضعیت بازار کالا در ایران نشان می دهد هنوز اقتصاد 
ما با معضل قاچاق روبروست، عنوان می کند: »به باور من بعید است سالانه 
کمتر از ۱۰ تا ۱2 میلیارد دلار قاچاق کالا داشته باشیم. در نتیجه من حتی 
نمی توانم تصور کنم قاچاق کالا به کشور ما صفر شده است؛ گرچه کاهش 
چشمگیری داشته، اما همین ۱۰ تا ۱2 میلیارد دلار فشار تقاضا را افزایش 
می دهد.« وی تصریح می کند: »از سوی دیگر ایرانیان رتبه اول خرید ملک در 
ترکیه را به دست آورده اند و علاوه بر همسایه غربی در کشورهایی چون اسپانیا و 
کانادا هم این روند افزایش داشته است. اینها ارز خود را از کجا تامین می کنند؟ 

مشخص است که این تقاضا غیرقانونی است.«
عضو اتاق بازرگانی تهران می گوید: »همچنین برخی لابی های قدرتمند 
تلاش دارند برخی کالاها را هم به انحای مختلف و مثلا بدون ارز وارد کنند 
مانند خودروهای لوکسی که در انبار گمرک مانده است. مجموعه این عوامل 
سبب شده تقاضا در شرایطی که عرضه با اخلال مهمی روبه رو است، افزایش 
یابد. به همین دلیل باید پذیرفت بانک مرکزی در این زمینه فعال مایشا نیست.«

چرا نرخ دلار بالا رفت؟
جمال رزاقی، رییس اتاق بازرگانی شیراز نیز معتقد است: »افزایش نرخ درهم 

به بالای 55۰۰ تومان و عدم تامین ارز فعالان اقتصادی در سامانه نیما و افزایش 
تقاضا در بازار آزاد منجر به افزایش نرخ دلار شده است.«

به گفته وی، »با توجه به تاثیرپذیری نرخ دلار از حواله درهم و پیش بینی 
رشد آن، قیمت دلار نیز همچنان افزایشی باشد، بنابراین پیشنهاد می شود که 

بازارساز عرضه حواله را تقویت کند.«
رزاقی عنوان می کند: »به اعتقاد برخی تحلیلگران، رشد باثبات نرخ ارز در 
هفته گذشته به دلیل شرایط و اخبار سیاسی بوده و احتمال ریزش قیمت ها 
در روزهای آتی وجود دارد. از طرفی به اعتقاد برخی دیگر از تحلیلگران، تداوم 
رشد نقدینگی و افزایش انتظارات تورمی، کاهش بیشتر ارزش ریال را به دنبال 

داشته و نرخ دلار همچنان افزایشی خواهد بود.«
درآمد ارز کم شد

اما عباس آرگون، کارشناس اقتصادی در رابطه با افزایش نرخ ارز در روزهای 
گذشته می گوید: »بخش اصلی این مشکل باز می گردد به کاهش درآمدهای 
ارزی. در واقع اگر کاهش درآمدهای ارزی این نوسانات هم رخ نمی داد. در این 
میان باید توجه داشت هم کاهش قیمت نفت و هم میزان فروش نفت کاهش 

را تجربه کردند.
او می افزاید: »علاوه بر این شیوع ویروس کرونا نیز اثرات خود را بر جا گذاشت 
که به کاهش صادرات غیرنفتی منجر شد. درواقع با شیوع کرونا، امکان تردد 
محدود شد و این امر بر مراودات تجاری نیز اثرگذار بود. از سوی دیگر، بخشی از 

منابع کشور هم فریز شدند و به کشور باز نمی گردند.«
آرگون تصریح می کند: »منابع ارزی ایران اندک نیست، اما امکان جابجایی آن 
به داخل کشور وجود ندارد و به همین دلیل درواقع امکان صرف آنها نیز وجود 
ندارد.« این کارشناس اقتصادی تاکید می کند: »در نتیجه این اخلال در درآمد 
ارزی طبیعی بود که روزهای گذشته افزایش نسبی قیمت ارزهای مختلف را 
تجربه کنیم. رفت و برگشت قیمت ها در بازار ارز نیز ناشی از چسبندگی بالای 
قیمت از یک سو و مقاومت کسانی است که از قیمت های بالا سود می برند. 
از سوی دیگر است. البته بحث قطعنامه ای که علیه ایران صادر شد نیز تبعات 
روانی خود را دارد که به شکل کوتاه مدت می تواند قدرت پول ملی را کاهش 
دهد اما این اثر مقطعی است.« آرگون متذکر می شود: »البته باید توجه داشت 
در همین ماه های سپری شده سال ۹۹ هم رشد قیمت ها و تورم را داشتیم و 
طبیعی است وقتی تورم عمومی وجود دارد، نرخ ارزهای دیگر هم روندی 
مشابه را تجربه کند. به بیان دیگر، عوامل گوناگونی در کاهش قدرت پول ملی 

کشور داشته است که البته رفع همه آنها در کوتاه مدت ممکن نیست.«
ارز را دائما سرکوب کردیم

در همین حال، مجید سلیمی بروجنی، تحلیلگر اقتصادی می گوید: »نگاهی 
به سرنوشت اقتصاد ایران در 4 دهه گذشته گویای این حقیقت است که به 
هنگام التهابات بازار دلار، سایر بازارها نیز دنباله رو دلار می شوند. به بیان دیگر، 
سایر قیمت ها در بازارهایی همچون طلا، خودرو، مسکن هر گدام با ضریب 

معینی خودشان را با قیمت دلار تطبیق می دهند.«
وی می افزاید: »نرخ ارز بارها و بارها در اقتصاد ایران سرکوب شده است. به 
طور نمونه، نگاهی به روند نرخ ارز در دهه 8۰ شمسی به ما خواهد گفت که 
متوسط قیمت دلار در طول ده سال تنها 3۰ درصد افزایش پیدا کرده است، 
ولی این سرکوب قیمتی بلافاصله با یک جهش قوی در سال های ۹۰ و ۹۱ 
جبران شده است.« این تحلیلگر اقتصادی متذکر می شود: »این جهش های 
سنگین نتوانست درسی به دولتمردان بدهد؛ چراکه یک بار دیگر در فاصله 
سال های ۹2 تا ۹6 تاکتیک تثبیت نرخ ارز در شرایط بالا بودن درآمدهای ارزی 
را پیش برد و این بار به شکل سنگین تری و با افزایش عجیب نرخ ارز مواجه شد 

و در سال ۹۷ جهش بالای 2۰۰ درصد را تجربه کرد.«
سلیمی بروجنی عنوان می کند: »یکی از بهانه هایی که دولتمردان با کمک 
آن، نرخ ارز را سرکوب می کرده اند، این بوده که جامعه آمادگی لازم را برای 
پذیرش افزایش قیمت ارز ندارد. به همین دلیل هم در طول چند دهه گذشته 

هر گونه اصلا در سازوکار ارزی کنار گذاشته شد.«

کارشناسان و فعالان اقتصادی مطرح کردند؛

روحانی در جلسه ستاد اقتصادی دولت: رمز و راز افزایش قیمت دلار در بازار
هیجان زدگی کاذب نباید بورس را متاثر کند

و  سوداگری  قصد  به  که  کسانی  تفکیک  با  دولت  گفت:  جمهوری  رییس   
ضوابط  طبق  و  مقرر  موعد  در  صادرات  از  حاصل  ارز  عرضه  از  منفعت طلبی 
خودداری کرده اند، با همکاری مراجع قضایی این افراد را مورد پیگرد قرار خواهد 
داد و در عین حال برای کسانی که در موعد مقرر نسبت به تعهد خود عمل 

می کنند مشوق ها و امتیازات ویژه در نظر خواهد گرفت. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، حجت الاسلام والمسلمین 
حسن روحانی روز سه شنبه با بیان اینکه این اقدام دولت مورد استقبال نخبگان، 
فعالان اقتصادی و مردم قرار گرفت، اظهارداشت: در این مساله دو نکته حائز 
اهمیت ویژه است که اولین نکته، رویه سازی و تداوم جدی عرضه سهام بنگاه های 
بزرگ و متوسط به ویژه بنگاه های دولتی در بورس با یک برنامه و طرح دقیق برای 
مردم محور شدن اقتصاد کشور و خروج جدی دولت از بنگاهداری، شفافیت 
بخشی به اقتصاد و تولید کشور است که رونق، پویایی و فسادزدایی جدی را در 

پی خواهد داشت.
روحانی افزود: از این نظر تمامی دستگاه های دولتی طبق ضوابط و مقررات 
اعلام شده، موظف به عرضه سهام شرکت های خود در بورس هستند و تداوم 
بنگاه داری و مالکیت اموال مازاد از سوی دستگاه های دولتی برای شکوفایی 
اقتصاد، لازم است سریع تر به بخش خصوصی و مردم واگذار شود و به خصوص 
سازمان بورس باید نسبت به اجرای تعهدات شرکت ها مبنی بر تکمیل سهام شناور 

آنها اقدام کند.
توسط  باید  نظر  مورد  دوم  نکته  که  موضوع  این  توضیح  با  جمهوری  رییس 
مسئولین وزارت اقتصاد و سازمان بورس با دقت، ظرافت و حساسیت بالا تعقیب 
شود، خاطرنشان کرد: نظارت دقیق بر بازار سهام و متعادل سازی عرضه و تقاضای 
سهام در بورس و رشد منطقی سهام از طریق تسهیل پذیرش و رفع موانع حقوقی 
پذیره نویسی ها و صندوق پروژه نکته مهم دوم است که باید به دقت مدنظر قرار 

گیرد.
روحانی با تاکید بر اینکه هیجان زدگی کاذب نباید بورس را متاثر کند، تصریح 
کرد: از این نظر رشد شاخص های بورس باید طبق پایه های علمی دقیق و بر 

اساس منطق بازار سرمایه پیش برود.
رییس جمهوری افزود: مدیریت بازار بورس باید با اعمال مقررات احتیاطی لازم 
و مراقبت دقیق به جامعه و مردم این اطمینان را بدهد که سرمایه گذاری آنها در 
بورس استحکام لازم را دارد، لذا بهتر است در این زمینه با جدیت بیشتر عمل 

کنند.
از مباحث مهم و تعیین  را  بازار سرمایه و نوسانات ارزی  روحانی ساماندهی 
کننده ای دانست که در روزهای اخیر فضای اقتصادی کشور را تحت تاثیر قرار 
داده است و گفت: از عوامل مهمی که می تواند نوسانات را کنترل کند، عرضه ارز 

صادرکنندگان به بازار است.
رییس جمهوری یادآور شد: دولت با تفکیک کسانی که به قصد سوداگری 
و منفعت طلبی از عرضه ارز حاصل از صادرات در موعد مقرر و طبق ضوابط 
خودداری کرده اند، با همکاری مراجع قضایی این افراد را مورد پیگرد قرار خواهد 
داد و در عین حال برای کسانی که در موعد مقرر نسبت به تعهد خود عمل می 

کنند مشوق ها و امتیازات ویژه در نظر خواهد گرفت.

رییس بنیاد مسکن خبر داد:

تحویل زمین برای ساخت ۵۲ هزار واحد 
مسکن ملی 

رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی گفت: بنیاد مسکن برای ساخت 52 هزار 
واحد مسکونی در طرح مسکن ملی، زمین های جدیدی را تحویل گرفته و ساخت 

6 هزار واحد مسکونی در استان های مختلف را آغاز کرده است. 
»علیرضا تابش« روگفت: بنیاد مسکن به تازگی و برای ساخت مسکن ملی 

زمین های جدیدی را تحویل گرفته که معادل 52 هزار واحد مسکونی است.
وی گفت: بنیاد مسکن ساخت ۱3۰ هزار واحد را در طرح مسکن ملی در 
شهرهای مختلف بر عهده گرفته که تاکنون معادل 53 هزار واحد مسکونی، زمین 

به این بنیاد تحویل داده شده است.
به گفته تابش ۱2 هزار واحد مسکونی در مرحله طراحی قراردارد و ساخت 6 هزار 

واحد مسکونی نیز آغاز شده است.
رییس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی از پیشرفت 2۰ تا 3۰ درصدی خانه های 
با  رایزنی  حال  در  مانده  باقی  واحدهای  برای  گفت:  و  داد  خبر  ملی  مسکن 
را بر عهده دارد  آنها  بنیاد ساخت  انبوه سازان هستیم و برای بخشی که خود 
طراحی ها در حال تکمیل است.  ضمن اینکه امیدواریم تامین اعتبار از سوی 

بانک ها به موقع انجام شود تا مراحل ساخت زودتر انجام شود.
وزارت راه و شهرسازی در راستای کمک به تأمین مسکن، طرح »اقدام ملی 
تأمین مسکن« را در قالب احداث 4۰۰ هزار واحد مسکونی برنامه ریزی کرده 
است. بنیاد مسکن انقلاب اسلامی مدیریت احداث ۱۰۰ هزار واحد مسکونی از 
این برنامه را در شهرهای کشور با اولویت شهرهای با جمعیت کمتر از یکصد هزار 

نفر بر عهده دارد.

معاون برق و انرژی وزیر نیرو:
امسال پنج هزار موتور سیکلت برقی می شوند

 معاون برق و انرژی وزیر نیرو از برقی شدن پنج هزار موتور سیکلت در سال جاری 
خبر داد و افزود: تا پایان سال پنج هزار موتورسیکلت صنعت برق از بنزین سوزی 

تبدیل به برقی می شوند. 
افتتاح همزمان پروژه های برقی  »همایون حائری« روز سه شنبه در حاشیه 
در سه استان در محل توانیر، در پاسخ به خبرنگار ایرنا گفت: طرح برقی کردن 

موتورسیکلت ها از سال گذشته مطرح و پیگیری شد.
وی ادامه داد: امسال این طرح اجرایی و بر اساس آن، پنج هزار موتور سیکلت 

فعال در صنعت برق، تبدیل وضعیت می شوند.
حائری از تلاش برای حمایت از تولیدکنندگان موتور سیکلت برقی خبر داد و 

گفت: در این راستا، بازدیدی از دو کارخانه سازنده صورت گرفته است.
ادامه موتورسیکلت برقی همایون حائری گفت: وزارت نیرو پرچم دار برقی کردن 
موتورسیلکلت ها است و پارسال پنجاه موتور برقی شد . وی ادامه داد: امسال با 
سازندگان کارخوبی را آغاز کرده به گونه ای که از ابتدای سال از چند کارخانه بازدید 
شده و شرایط برای آنها آماده شده است. معاون وزیر گفت: هماهنگی خوبی انجام 

شده و حرکت به سمت ساخت داخل آنها نیز آغاز شده است.

آگهی اخطار
درخصوص پرونده کلاسه ۹8۰428۰ اداره اجرای اسناد رسمی له: هاله 

اویسی و علیه ناصر طبیبی بدینوسیله به بدهکار آقای ناصر طبیبی ابلاغ می گردد 
که پلاک ثبتی 5۰ فرعی از ۱۰654- اصلی بخش یک و پلاک ثبتی 4 فرعی از 
2۱۰- اصلی بخش 2 قم متعلق به شما در قبال طلب خانم هاله اویسی بازداشت 
گردیده لذا طبق ماده 8۷ آئین نامه اجرای مراتب بشما اخطار میشود ضمناً هرگونه 
نقل انتقالی از طرف شما نسبت بمورد بازداشت ممنوع است و ترتیب اثر داده نمی 

شود.
رئیس اداره اجرای اسناد رسمی قم
مهدی روزخوش
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بلاتکلیفی فوتبال قم 

محسن اسمی
 28اردیبهشت ماه بود که با حضور سرپرست فدراسیون فوتبال مجمع فوق العاده 
این هیئت ورزشی در قم تشکیل شد و کریم بهرامی رئیس سابق این هیئت، با ۱۰ 
رأی منفی اعضای مجمع، از سمت خود برکنار شد. جلسه ای که مدیرکل ورزش و 
جوانان قم غایب اصلی آن بود و این اتفاق شروعی برای ایجاد حواشی در فوتبال 

قم شد.
پس از این تصمیم و در مدت ۱۰ روزی که باید رسول منعم، مدیرکل ورزش و 
جوانان اسامی پیشنهادی خود برای سرپرست جدید هیئت فوتبال را به فدراسیون 
فوتبال اعلام می کرد؛ اتفاقی رخ نداد تا فدراسیون نشین ها خودشان دست به 
کار شوند و در حکمی قدرت الله باقری چهره نام آشنای فوتبال قم را به عنوان 

سرپرست جدید هیئت معرفی کنند.
با برکناری کریم بهرامی پس از هفت سال، روی کار آمدن قدرت الله باقری و 
به رسمیت نشناختن این جابه جایی از سوی اداره کل ورزش و جوانان استان، 
ساختمان هیئت فوتبال قم تعطیل و حتی قفل درب اصلی این مجموعه تعویض 

شد تا عملًا هیچ شخصی در آن مکان تردد نکند.
حالا پس از گذشت 5۰ روز از برگزاری مجمع فوق العاده هیئت فوتبال، این رشته 
ورزشی پرطرفدار بلاتکلیف ترین روزهای عمرش را سپری می کند. از یک سو کادر 
جدید هیئت فوتبال مکانی را برای آغاز فعالیت خود در اختیار ندارد و به ناچار 
مکان دیگری را با پرداخت اجاره بها در اختیار گرفته تا امورات فوتبال قم روی زمین 
نماند و از سوی دیگر اداره کل ورزش و جوانان که تابع تصمیمات وزارت ورزش و 
جوانان است همچنان به این تغییر بزرگ در فوتبال قم روی خوش نشان نمی دهد 

و انتخابات برگزار شده را غیر قانونی می داند.
این حواشی آزاردهنده در حالی گریبان فوتبال قم را رها نمی کند که در نخستین 
روزهای فصل تابستان قرار داریم. فصلی که باید برای نوجوانان، جوانان و مشتاقان 
فوتبال سراسر شور و نشاط باشد. روزهایی که باید برای آنها مدارس فوتبال برگزار 
کرد، مسابقات استانی راه انداخت و با ایجاد رقابت، هیجان را به مستطیل سبز 
منتقل کرد. موضوعی که به دلیل اختلاف بین وزارت ورزش و فدراسیون فوتبال به 

یک چالش بزرگ برای ورزش قم تبدیل شده است.
*خبرنگار ورزشی

رمضانی: آذری نباید وارد بازی های بچه گانه می شد 

به بازیکن فولاد گفته اند مقابل استقلال 
بازی نکنی قراردادت را کم می کنیم 

سرپرست تیم فوتبال استقلال گفت: اگر مدیرعامل فولاد شنیده که بازیکنان 
ما در اهواز فلافل خورده اند ما هم شنیده ایم که به یک بازیکن تیمشان گفته اند 

اگر مقابل استقلال بازی نکنی قراردادت را کم می کنیم. 
 سعید رمضانی در گفت وگویی، در خصوص اظهارات سعید آذری مبنی بر 
اینکه بازیکنان استقلال شب قبل از بازی با فولاد در یکی از کثیف ترین فلافل 
فروشی های شهر اهواز ساندویچ خورده اند اظهار داشت: من از آقای آذری 
توقع نداشتم وارد این مسائل بچه گاه شود. اصلا چنین اتفاقی رخ نداده این 
صحبت کذب محض است. اگر به شنیدن باشد، ما هم خیلی اطلاعات داریم 

که شنیده ایم. 
 ما خیلی مسائل از فولادی ها شنیده ایم

هم  ما  می رود.  سؤال  زیر  فوتبال  فقط  صحبت ها  اینگونه  با  افزود:  وی 
شنیده ایم که قبل از بازی فولاد با استقلال کدام یک از بازیکنان تیم آنها 
مریض بوده  چگونه او را مجبور کردند که بازی کند. حتی گفته اند اگر بازیکنی 
قراردادت را کم می کنیم. ما هم شنیده ام که بازیکن به منزلش برگشته و خیلی 
اطلاعات دیگر داریم. اینگونه صحبت کردن و شنیده های ما قدیمی شده و 
من از دوستان خواهش می کنم وارد اینگونه بازی ها نشوند و با افکار عمومی 

بازی نکنند. 
 صحبت  از فلافل خوردن بازیکنان ما در اهواز فرافکنی است

برای  بسته  فولاد یک  با  بازی  استقلال تصریح کرد: شب  تیم  سرپرست 
سیاوش یزدانی آورده بودند که من اجازه ندادم حتی او مقابل در هتل حاضر 
شود. از نگهبان هتل خواستم که بسته را تحویل بگیرد و حتی هوادارانی که 
قصد داشتند عکس و امضا بگیرند، اجازه ورود به هتل را پیدا نکردند آن وقت 
دوستان مدعی می شود بازیکن تیم ما فلافل خورده است.اینگونه صحبت ها 
فرافکنی است و همانگونه که گفتم ما هم خیلی چیزها شنیده ام اما قرار نیست 

مثل بقیه رفتار کنیم. 
 عکس قائدی در هتل و مربوط به 8 ماه پیش است

رمضانی در خصوص شایعاتی که پیرامون برگزاری یک میهمانی 5۰ نفره در 
منزل مهدی قائدی مطرح شده است عنوان کرد: این حرف هم دروغ محض 
است و این مباحث برای منحرف کردن ذهن علاقمندان به فوتبال مطرح 
می شود. آقایان یک عکس از قائدی در شب تولدش رو کردند که مربوط به 8 
ماه  پیش است و در هتل گرفته شده آن هم در شرایطی که کادر فنی پیشین 
استقلال در آن حضور دارند. این مباحث فقط جنبه بازی با افکار عمومی را 

دارد. 
مجیدی چگونه تیمش را با ۱۵ نفر تمرین بدهد؟

وی با اشاره به صحبت هایی که شب گذشته در برنامه فوتبال برتر انجام داد 
یادآور شد: صحبت ما این است که قوانین را اصلاح کنند. استقلال نماینده 
ایران در لیگ قهرمانان آسیا است و نیمی از بازیکنان تیم قرنطینه شده اند. 
نیمی دیگر هم هر روز به من زنگ می زنند که حالمان خوب نیست و به همین 
دلیل تصمیم گرفتیم روز چهارشنبه )فردا( از آنها تست مجدد کرونا بگیریم. 
وقتی فوتبال یک بازی گروهی است، چگونه سرمربی تیم استقلال با ۱5 نفر 

برنامه تاکتیکی را تمرین کند؟ مگر می شود چنین کاری را انجام داد؟
وی خاطرنشان کرد: مجموع بازیکنان تیم استقلال 25 نفر است که ۱۰ نفر 
از آنها در تمرینات حضور ندارند. شما بگوئید سرمربی چه کار تاکتیکی انجام 
دهد؟ تیم ما 24 شهریورماه باید آماده مسابقات آسیایی شود و از آن طرف هم 
مسابقات جام حذفی داریم و لیگ را هم اجبار پیش پای ما گذاشته اند. حال 

چه کار باید انجام دهیم؟ 
حساسیت باید برای بازیکنانی باشد که کرونا نگرفته اند

برای  گذشته  شب  که  تست هایی  تکلیف  که  سؤال  این  به  پاسخ  در  وی 
راستی آزمایی از بازیکنان این تیم گرفت چه می شود، گفت: قرار است جواب 
تست ها را امروز بدهند، ولی با توجه به اظهارات خانم هراتیان، اگر قرار است 
حساسیتی به خرج داده شود این تست ها باید در مورد آنهایی که جوابشان 
منفی بوده حساسیتش بیشتر باشد. بازیکنی که کرونا دارد قرنطینه است، اما 

بازیکنی که تست او منفی شده چه تضمینی وجود دارد که کرونا نگیرد. 
بازیکنان استقلال می ترسند تمرین کنند

وی یادآور شد: روزدوشنبه  می خواستیم تمرینات را شروع کنیم ولی کادر 
پزشکی تیم اعلام کرد باید دوره تست ها بگذرد تا ببینیم در آزمایش جدید 
بازیکنان استقلال  انصافا همه  بازیکنان چگونه است.  وضعیت جسمانی 

می ترسند تمرین کنند، اما آن سو خیلی راحت آقایان می گویند بازی کنید.

مرتضی محصص، رئیس کمیته فنی و توسعه فوتبال کشور با تأیید اینکه یک 
بازیکن فوتبال نباید بلافاصله پس از خداحافظی سرمربی یک باشگاه شود، با زدن 

چند مثال به تشریح راهی پراخت که یک مربی جوان باید آن را طی کند. 
در کشورهای مختلف بازیکنانی که بعد از آویختن کفش ها به دنبال ورود به عرصه 
مربیگری هستند، مسیرهایی را طی می کنند تا پله پله به پیشرفت برسند. اما در 
ایران،  مربیگری بازیکنان تازه کناره گیری کرده از فوتبال، با هیچ اصول حرفه ای 
سازگاری ندارد. در همین رابطه مرتضی محصص پاسخگوی چرایی این روند در 

ایران و مقایسه آن با کشورهای فوتبال خیز در جهان بود.
وی در پاسخ به این پرسش که بازیکنان بلافاصله پس از کناره گیری از فوتبال 
می توانند به عنوان سرمربی روی نیمکت یک تیم باشگاهی و یا تیم ملی بنشینند 
یا خیر به ایرناپلاس گفت: »به عقیده شخصی من خیر! شاید بسیاری بگویند بله! 

اما من می گویم؛ نه! بازیکنان ما خیلی عجله دارند و می خواهند هرچه زودتر به 
مربیگری بپردازند. از طرفی باید بگویم که استانداردی برای این وجود ندارد. هر 
مربی جوان حتی 25 ساله با داشتن یک کادر قوی با تجربه، پخته می تواند به 

مربیگری در تیم های بزرگ بپردازد و موفق هم باشد.«
 گواردیولا که تافته جدا بافته نبود

رئیس کمیته فنی و توسعه فوتبال کشور اظهار کرد: »نکته مهم اینکه همه بازیکنان 
پس از سن ۱8 سالگی، بخصوص بازیکنان مطرح لیگ حرفه ای ما می توانند حتی 
در طول بازی کردن، در کلاس های مربیگری شرکت کنند. بازیکنی مانند پپ 
گواردیولا علاقه خاصی به مربیگری داشت و در طول دوران بازیگری در کشورهای 
اسپانیا، ایتالیا، مکزیک و قطر کار مربیگری را از مربیانی که با آنها کار می کرد یاد 
گرفت. گواردیولا تنها در تیم B بارسلونا مربیگری کرد و سپس روی نیمکت تیم 
اصلی بارسا نشست. او هم تافته جدا بافته نبود؛ بازیکن خوبی بود و قابل احترام، 

اما با این حال دوره مربیگری را گذراند تا به اینجا رسید!«
عدم استفاده از مربی باتجربه

محصص با اشاره به الگو بودن گواردیولا از هر نظر افزود: »گواردیولا در این فصل 
»خوآنما لیو« را به عنوان دستیار جدیدش معرفی کرد. »لیو« همان کسی است که 
گواردیولا او را به عنوان بهترین مربی تمام دوران بازیگری اش توصیف کرده و در 
فصل ۰6-2۰۰5 در آخرین تیم دوران بازیگری اش در دورادوس مکزیک 6 ماه زیر 
نظر این مربی اسپانیایی بازی کرد و در تمرینات این تیم از شیوه های مربیگری او 
نکته برداری می کرد. در واقع می خواهم بگویم مربی ای مثل گواردیولا که خودش 
بسیار صاحب نام است می رود و سرمربی خود را به عنوان دستیار اول به »من 
سیتی« می آورد، اما در فوتبال کشور ما مربیان، بخصوص مربیان جوان می ترسند از 

یک مربی باتجربه در کنار خود بهره ببرند!«
داشتن یک مدیر فنی

ملی،  تیم  در  پروین  علی  آقای  مربیگری  زمان  »در  اضافه کرد:  ادامه  در  وی 
دستیارانش آقایان ناصر ابراهیمی و امیر حاج رضایی بودند و تیم ملی با استفاده 
از تجربه آنها به عنوان قهرمانی بازی های آسیایی پکن دست پیدا کرد. به عقیده 
من استفاده از تجربه مربیان بزرگ می تواند مفید واقع شود. در کشور ما به غلط 
مدیر فنی را کشک می دانند! اما واقعیت این است مدیر فنی هرگز جای سرمربی را 
نخواهد گرفت و حتی در تمرینات تیم حضور نخواهد داشت. وی تنها به سرمربی 
و بقیه تیم های وابسته به باشگاه مشاوره می دهد. جای یک مدیر فنی در تیم های 

ما خالی است. نمی دانم چرا مربیان جوان از تجربه مربیان بزرگ در باشگاه ها هیچ 
استفاده ای نمی برند.«

دانش مربیگری هرگز نمی سوزد
محصص با گفتن این جمله که دانش مربیگری، عرضه و لیاقت مربیگری چیزی 
نیست که سوخته شود، گفت: »من با این جمله فلان مربی سوخته، مخالفم. 
مارچلو بیلسا که به او خیلی علاقه دارم و هنوز چیزهایی از او یاد می گیرم، گرچه 
در آرژانتین و رقابت های المپیک موفق بود، اما هیچ وقت جام جهانی را تصاحب 
نکرد، هیچ وقت لالیگا را نبرد، هیچ وقت در لوشامپیونا قهرمان نشد اما اکنون یکی از 

بزرگ ترین تئوریسین های فوتبال دنیاست؛ آیا او سوخته؟
شاید این سوختن از نگاه بازاری که اکنون وجود دارد مارکت مربیان دیگر خواهانی 
نداشته باشد؛ من اسم این را سوختن نمی گذارم. ممکن است مدیر باشگاه از او 
خوشش نیاید، شاید آنها درست بگویند اما از نظر من یکی مثل بیلسا بزرگ ترین 

تئوریسین های فوتبال جهان هست و خواهد بود.«
کار کردن با یک مربی کارکشته

رئیس کمیته فنی و توسعه فوتبال کشور خاطرنشان کرد: »یک مربی جوان 
برای بهتر شدن و رسیدن به حد کمال فقط یک راه دارد؛ باید زیر نظر یک مربی 
کارکشته کار کند. شما حتی اگر همه کلاس های مربیگری را رفته باشید، ۱۰هزار 
کلاس مربیگری هم بروید، 2۰ هزار مدرک مربیگری هم داشته باشید، بد نیست، 
اما هیچگاه شما را تبدیل به یک مربی بزرگ نمی کند! آیا شما اکنون آماده اید روی 
نیمکت یک تیم مثل استقلال تهران، فجرسپاسی شیراز و یا صنعت نفت آبادان 

بنشینید؟
مربیگری کردن، یک پروسه طولانی زندگی است. از ژوزه مورینیو پرسیدند که 
چه کسی می تواند دستیار تو باشد؟ در جواب گفت کسی می تواند دستیارم شود 
که حداقل 3۰۰ بازی حرفه ای روی نیمکت بوده به عنوان دستیار و حداقل با سه 

باشگاه مطرح دنیا باز به عنوان دستیار کار کرده باشد.
ما هم باید برای انتخاب معیاری داشته باشیم. اما من از مسئولان باشگاه ها یک 
گله دارم؛ متاسفانه با کمیته آموزش فدراسیون فوتبال که مسئول مربیان هست، 
هیچ مشورتی نمی کنند و نمی پرسند که کمیته آموزش فوتبال، نظرتان در رابطه با 
این مربی چیست؟ مربی  خوبی است یا بد؟ متاسفانه آنها نسبت به این موضوع 
حساس، بی توجه هستند و به جای آن از ایجنت یا همان دلال ها مشورت می گیرند! 

خدا عاقبت فوتبال ما بخیر کند.«

مرتضی محصص: 

یک بازیکن نباید بلافاصله پس از خداحافظی سرمربی شود
خدا عاقبت فوتبال ما را بخیر کند

 سرمربی تیم فوتسال مس سونگون گفت: در دیدار با گیتی پسند، هم فحش های رکیک شنیدم و هم یکسال محروم شدم. 
کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال در خصوص حواشی دیدار برگشت فینال لیگ برتر فوتسال که میان تیم های مس سونگون 
ورزقان و گیتی پسند اصفهان برگزار شد، رای خود را صادر کرد که در آن »علی افضل« سرمربی تیم فوتسال مس سونگون را به 

مدت یکسال محروم شد. این دیدار با قهرمانی مس سونگون به پایان رسیده بود.
در همین رابطه گفت و گویی با افضل انجام دادیم. او در خصوص رای کمیته انضباطی فدراسیون، تصریح کرد: به نظر من 
دسیسه هایی صورت گرفت که من محروم شوم. مطمئنم ناظر این دیدار علیه من چیزی ننوشته است چرا که کاری نکردم. 
احتمال می دهم مسوولان گیتی پسند گزارش های غلط به فدراسیون دادند. من فقط بعد از اتمام دیدار به »حمید بی غم« 

گفتم که خوب است آدم معرفت داشته باشد. به جان بچه ام من به کسی توهین نکردم.
وی ادامه داد: متاسفانه سرمربی گیتی پسند که نون و نمک من را خورده یک آدم دورو است. بعد از اینکه من به او گفتم 
معرفت داشته باشد، با کلی داد و بیداد و فحاشی جواب مرا داد. وقتی انسان ظرفیتش پایین باشد و یک شبه به جایی برسد و 

با آن  همه امکانات و بازیکن نتواند قهرمان شود، به دنبال این می افتد که خودش را از باخت تبرئه کند.  
افضل تصریح کرد: خنده دار است که سرمربی آن ها در بازی کلی فحش و داد و بیداد کرد اما یک جلسه محروم شد. برخی 
بازیکنان گیتی پسند کلی به من فحش رکیک دادند. مدیرعامل آن ها کُت از تن در آورد و وارد دعوا شد. گیتی پسند کلی هزینه 

کرده بود اما قهرمان نشد و این موضوع را گردن من انداختند. من چه تقصیری دارم.
وی افزود: من از حق خودم و مس دفاع می کنم. در این حکم حق تیم ما را ضایع کردند. اگر من واقعا کاری کرده بودم حقم 

بود محروم شوم اما من قسم می خورم که توهینی به کسی نکردم. 
سرمربی تیم فوتسال مس سونگون در پایان گفت: برخی افراد نیز در این رای سنگین تاثیرگذار بودند. شخصی که به عنوان 
مهمان آمده و بازی را دیده، بعد از بازی می آید و می گوید که اشد مجازات باید برای سرمربی مس سونگون در نظر گرفته شود. 

دوست عزیز بازی را که دیدی پاشو و از سالن برو بیرون. چرا بیشتر به حواشی دامن می زنی؟
حمید بی غم سرمربی تیم فوتسال گیتی پسند نیز به دلیل رفتار غیر ورزشی با سرمربی تیم مقابل به جریمه نقدی 3۰ میلیون 

ریالی محکوم شده و به مدت یک جلسه از همراهی تیم خود محروم شده است.

معاون وزیر ورزش گفت: حکم پرداخت 8۰۰ هزار دلار از سوی پرسپولیس، جریمه نیست بلکه حقوقی است که به کالدرون 
پرداخت نشده است. 

مهدی علی نژاد در حاشیه برگزاری مجمع عمومی فدراسیون جودو اظهار کرد: در این مجمع به بررسی عملکرد سال ۹8 
پرداختیم. گزارش خزانه دار و حسابرس هم مطرح شد. مجمع خوبی بود و با توجه به شرایط خاص جودو اهتمام فدراسیون 
تقویت نسل جدید و آینده سازان است که می تواند اتفاقات خوبی برای این رشته باشد. برگزاری مسابقات مختلف و اهدای 
جوایز باعث شده شاهد افزایش جمعیت جودو در سال ۹8 باشیم. علی نژاد در پاسخ به این سوال که به نظر می رسد در 
اقدامات و رایزنی های صورت گرفته درباره جودو میان دستگاه های ورزش موازی کاری شده، گفت: کمیته ملی المپیک، 

وزارت ورزش و فدراسیون در کنار هم بودند. حتی قبل از تعلیق رسمی مذاکراتی انجام شد. 
حوادثی که در مسابقات جهانی جودو رخ داد و اتفاقاتی را که مولایی رقم زد باعث تعلیق جودوی ایران شد. ایران در این 
خصوص به دادگاه بین المللی ورزش شکایت کرده و قرار بود این جلسه فروردین برگزار شود که به دلیل شیوع کرونا قرار 
است 26 شهریور ماه برگزار شود. وی ادامه داد: کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش با مسئولان بین المللی ارتباط داشته اند 

و مذاکرات زیادی صورت گرفت.
 اقدامات صورت گرفته با هم تضادی ندارند و موازی کاری هم نشده است.  معاون وزیر ورزش درباره اعلام رای فیفا در 
خصوص پرونده کالدرون و جریمه سنگین پرسپولیس، گفت: این جریمه نیست بلکه حقوقی است که به کالدرون پرداخت 

نشده است. فیفا هم رای داده که این حقوق باید پرداخت شود و این طلب به تایید فیفا رسیده است.
ممنوعیت جذب خارجی ها مختص سرخابی هاست 

علی نژاد درباره ممنوعیت جذب بازیکن خارجی در دو باشگاه استقلال و پرسپولیس و اینکه آیا درباره باشگاه های دیگر هم 
این موضوع اجرایی می شود یا خیر، گفت: استقلال و پرسپولیس متعلق به وزارت ورزش هستند و به همین دلیل درباره آنها 
این تصمیم گرفته شده است. با توجه به شرایط ارزی برای جلوگیری از اتلاف منابع این تصمیم گرفته شده است. از طرفی 
با این تصمیم به بازیکنان و مربیان ایرانی فرصت داده می شود تا رشد کنند. این موضوع را نمی توان درباره باشگاه های دیگر 

به کار برد.

 سرمربی تیم فوتسال مس سونگون: 

هم فحش خوردم، هم محروم شدم
علی نژاد:

 حکم فیفا جریمه نیست، حقوق کالدرون است

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران قرار است راهکار متفاوتی برای برخورد با مربیان 
باشگاهی داشته باشد. 

هنوز درگیری های بین کارلوس کی روش و مربیان باشگاهی را فراموش نکرده ایم. 
بنا نیست که در اینجا بخواهیم حق را به طرفی بدهیم و گذشته را مجددا نبش قبر 
کنیم. اما بارها درگیری های مستقیم و غیر مستقیم بین سرمربی وقت تیم ملی و 
مربیانی چون برانکو ایوانکوویچ، امیر قلعه نویی، زلاتکو کرانچار و ... آرامش فوتبال 
ایران را تا حد زیادی از بین برد و در نهایت هر 2 طرف ضربه خوردند. در زمان 
ویلموتس نیز شاهد هماهنگی خاصی بین تیم ملی و باشگاه ها نبودیم؛ البته که عمر 

کوتاه مربیگری سناتور بلژیکی نیز در این امر بی تاثیر نبود.
دراگان اسکوچیچ اما از وقتی که هدایت تیم ملی را به عهده گرفت اشاره کرد که 
به دنبال این است تا با مربیان باشگاهی تعامل ویژه ای داشته باشد. در ابتدا همه 
چیز رنگ و بوی شعار به خود گرفته بود. پیش از او نیز شاهد چنین اظهار نظرهایی 
بودیم اما در عمل هیچوقت اتفاق خاصی رخ نمی داد. ولی گویا سرمربی کنونی تیم 
ملی نمی خواهد مشکلات نفرات قبلی برایش تکرار شود و به دنبال این است تا با 
همتایان خود در باشگاه ها ارتباط خوب و تنگاتنگی داشته باشد تا مشکلی از این 

جبهه برایش به وجود نیاید.
اسکوچیچ پیش از تعطیلی مسابقات به خاطر شیوع ویروس کرونا به تمرینات 2، 
سه باشگاه سر زد و با سرمربیان این تیم ها دیدار داشت. او بعد از بازگشایی مجدد 
لیگ هم از این عادت خود دوری نکرد و به تازگی با ساکت الهامی، سرمربی تیم 
فوتبال تراکتور تبریز ملاقاتی داشت. اسکوچیچ وعده داده که به زودی و به فراخور 
زمان و همچنین با در نظر گرفتن شرایط کرونایی سعی می کند تا با مربیان دیدارهای 
حضوری داشته باشد و نقطه نظرات آنها را راجع به برنامه های تیم ملی و همچنین 

بازیکنان بداند.

مرد کروات حالا در اقدامی جدید به مربیان لیگ برتری نامه زده و از آنها خواسته تا 
به صورت کلی وضعیت آمادگی بازیکنان و همچنین تمریناتشان را برای او به صورت 
هفتگی تشریح کنند تا او از شرایط بازیکنان و میزان آمادگی آنها با خبر باشد. اسکو 
همچنین به مربیان این نوید را داده که در برنامه های پیش روی تیم ملی به فکر 
تیم های باشگاهی و منافعشان هم باشد چرا که خودش پیش از نیز در آن شرایط 

بوده و از نگرانی ها آگاه است.
بدون تردید این رویه سرمربی تیم ملی می تواند در ادامه حواشی پیرامون تیم ملی 
را تا حد زیادی کم کند و باعث شود تا بهانه گیری ها تا حد قابل توجهی کم شود. عدم 
همکاری با مربیان لیگ برتری جزو معدود اشکالات کی روش در دوران مربیگری اش 
در تیم ملی بود که به او ضربه زد اما اسکوچیچ نشان داد که به خوبی و با هوش 
فراوان توانسته در این مدت متوجه ایرادهای کار بشود. او با تلاشی فراوان و همچنین 
ارتباطی خوب با رسانه ها و مربیان در نظر دارد تا تیمش در فضایی آرام، برای چهار 
بازی مرحله دوم انتخابی جام جهانی 2۰22 قطر و جام ملت های 2۰23 چین آماده 
شود. اسکو از مربیان و رسانه های ایرانی شناخت خوبی دارد و این شناخت در حال 
یاری رساندن به اوست. اسکو همچنین با بازیکنان مهم تیم ملی نیز دیدارهایی 
داشت تا بتواند حمایت آنها را بگیرد. دراگان از توانایی بالایی در حرف زدن برخوردار 
است و می تواند مخاطب خود را تحت تاثیر قرار دهد. همین فاکتور مثبت باعث شده 
تا با دیدارهای حضوری مخالفان احتمالی خود را به سمت خود بیاورد و حمایت و 
اعتماد آنها را جلب کند. برای اثبات این حرف کافیست به مصاحبه و اظهار نظرهای 
بازیکنانی چون سردار آزمون و علیرضا جهانبخش پیش و پس از دیدار با اسکوچیچ 
رجوع کنید. جایی که آنها ابتدا نسبت به انتخاب این مرد کروات تردید داشتند و 
متعجب بودند اما پس از برخورد رو در رو نظرشان عوض شد و به حامی اصلی آقای 

سرمربی تبدیل شدند.

برنامه مسابقات تیم ملی و همچنین رقابت های لیگ قهرمانان آسیا به گونه ای 
است که ممکن است اختلافاتی را بر سر استفاده از بازیکنان ملی پوش چهار نماینده 
ایران در لیگ قهرمانان ایجاد کند و این رابطه خوب بین اسکو و مربیان لیگ برتری از 

حالا می تواند به حل شدن مشکلات در آن برهه کمک کند.
گفتنی است تیم ملی فوتبال ایران باید در تاریخ های ۱۷ مهرماه، 22 مهرماه، 22 
آبان ماه و 2۷ آبان ماه با چهار تیم هنگ کنگ ، کامبوج، بحرین و عراق پیکار کند. 
فعلا ما در جایگاه سوم قرار داریم و برای صعود نیاز به کسب حداکثر امتیازات داریم.

رابطه خوب بین دراگان و مربیان لیگ برتری؛

اسکوچیچ مسیرش را از کی روش و ویلموتس جدا کرد

 سرپرست باشگاه پرسپولیس با اشاره به شکایت ۱3۰۰ صفحه ای 
باشگاه پرسپولیس از برانکو گفت: او مربی بزرگی است و به گردن 

پرسپولیس حق دارد. یک خط هم علیه او شکایت نکردیم. 
مهدی رسول پناه روز سه شنبه در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره 
به اعلام رای فیفا در پرونده شکایت گابریل کالدرون از پرسپولیس 
گفت: ما منتظر این رای بودیم و این رای و جرایم آن از سوی فیفا در 
نهایت اعلام شد. وی در خصوص شباهت پرونده گابریل کالدرون با 
پرونده شکایت برانکو ایوانکوویچ از پرسپولیس خاطرنشان کرد: هر 
پرونده روند خودش را دارد. متاسفانه در پرداخت دستمزد کالدرون، 
تاخیر پنج روزه شکل گرفت. موعد پرداخت 23 ژانویه بود. زمانی 
که او درخواست فسخ کرد، ما 2۰ روز زمان داشتیم تا نسبت به 
پرداخت قسط اول او اقدام کنیم اما تاخیر 5 روزه منجر به صدور 
رای کنونی علیه پرسپولیس شد. ما با کالدرون صحبت کردیم. 
خود او هم برای تفاهم اعلام آمادگی کرده است. منتظر هستیم 
تا ببینیم چه اتفاقی رخ خواهد داد. سرپرست باشگاه پرسپولیس 
برانکو  مانند  پرونده کالدرون هم  اینکه ممکن است در  در مورد 
بدقولی صورت بگیرد، خاطرنشان کرد: در مورد برانکو باید بگویم 

که واقعا نسبت به او بی مهری شد. برانکو مربی بزرگی است و گردن 
پرسپولیس حق داشت. باشگاه باید مطالبات او را پرداخت کنم. 
در مورد مطالبات ۱3۰۰ صفحه ای هم باید بگویم که باشگاه یک 
خط هم علیه برانکو شکایت نکرده است. تنها برخی در مورد ۱3۰۰ 
صفحه اطلاعات حقوقی نداشتند. آن ۱3۰۰ صفحه مدارک چهار 
پرونده بود که باید به cas ارائه می دادیم. وی خاطرنشان کرد: من 
در مدتی که در قرنطینه بودم کارها را به صورت دورکاری دنبال 
می کردم. باید در مورد کرونا ملاحظاتی صورت می گرفت. با 2 الی 
3 بازی دیگر قهرمانی پرسپولیس مسجل می شود. در مورد ادامه 
لیگ هم از تصمیم سازمان لیگ تمکین می کنیم. رسول پناه در 
مورد اظهارات یکی از اعضای هیات مدیره استقلال که گفته بود 
کرد:  خاطرنشان  می فرستند،  جام  پرسپولیس  برای  تاکسی  با 

افشین پیروانی جواب این اظهارات را داد. صلاح نبود که او چنین 
صحبت هایی را مطرح کند چرا که این فرد عضو شورای شهر هم 
است. با توجه به اینکه او به تازگی وارد عرصه ورزش شده است، از 
روی بی تجربگی این صحبت ها را مطرح کرد. وی در مورد مالکیت 
ورزشگاه کاظمی خاطرنشان کرد: در بحث خصوصی سازی قرار 
شد که دو ورزشگاه به نام پرسپولیس و دو ورزشگاه به نام استقلال 
توانستیم  اما  داشت  حقوقی  مشکل  درفشی فر  ورزشگاه  باشد. 
سند آن را بگیریم. استقرار مکانی ورزشگاه درفشی فر قابل مقایسه 
با هیچ ورزشگاه دیگری نیست. رقم آن از نظر قیمتی بسیار بالا 
است. ورزشگاه شهدای گمنام هم به ما دادند. ورزشگاه شهید 
کاظمی هم از طرفی سند ندارد و ارزش ورزشگاه شهدای گمنام 
بالاتر از این ورزشگاه است اما ما حق استفاده از این ورزشگاه را هم 

داریم. از نظر کارشناسی بگویم که ورزشگاه متعلق به پرسپولیس 
ارزش بیشتری دارد. سرپرست باشگاه پسپولیس در مورد پرداخت 
مطالبات بازیکنان گفت: بازیکنان حدود ۷۰ درصد دستمزد خود را 
گرفتند و پاداش ها نیز امروز به حساب آنها واریز شد. این بازیکنان 
قسمتی از فصل قبل طلب دارند که دستور دادیم آن را نیز پرداخت 
کنند. رسول پناه در خصوص احضار علیرضا بیرانوند به کمیته 
انضباطی باشگاه پرسپولیس خاطرنشان کرد: مدیر مالی ما گفته 
که صحبتی با بیرانوند در مورد میزان پاداش نداشته و برداشت او 
اشتباه بوده است. من پیگیر این موضوع بودم. هنوز برای اوساگونا 
نتوانستیم بلیت تهیه کنیم. در مورد استوکس هم باید بگوییم که 
به مدیر حقوقی نامه زدیم تا از او شکایت رسمی شود. وی در مورد 
وضعیت بیرانوند خاطرنشان کرد: او از ۱۱ تیر بازیکن آنتورپ است. 
بیرانوند بازیکن بزرگی است و مقدمات سفر او هم به عهده باشگاه 
بلژیکی است. سرپرست باشگاه پرسپولیس در مورد استفاده از 
اینستاگرام باشگاه گفت: استفاده تبلیغاتی به شرکتی واگذار شده و 
اگر مشکلی باشد پیگیر آن هستیم. تذکر کتبی هم دادیم تا مشکلی 

پیش نیاید.

سرپرست باشگاه پرسپولیس: 

یک خط هم علیه برانکو شکایت نکردیم
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سخنگوی دولت با بیان اینکه سوال از رئیس جمهور حق قانونی نمایندگان 
مجلس است، گفت: این اقدام مشکلی از مشکلات مردم را حل نخواهد کرد و 

تنها حاشیه سازی می کند.
علی ربیعی در نشست خبری روز سه شنبه با اصحاب رسانه اظهارداشت: 
دولت با تکثر دیدگاه ها در نگاه به مسائل کشور موافق است و از آن حمایت می 
کنیم.  برنامه دولت همکاری با همه نهادها است. اما فکر می کنیم که ضمن 
حفظ بیان دیدگاه های انتقادی که نشان دهنده سرزندگی و مردم سالاری 
کشور است باید در روابط بین مسوولان به نحوی سخن گفته شود که برای 

جامعه امیدآفرین و نوید بخش باشد.
و  اقتصادی، سیاسی  در سخت ترین شرایط  کرد: کشور  وی خاطرنشان 

اجتماعی است و باید با حفظ آداب که تخریب گرانه نباشد، سخن گفت.
سخنگوی دولت تصریح کرد: ما به مباحثه نیاز داریم.  باید از منازعه پرهیز 
کنیم. مباحثه را به جای منازعه قرار دادن به همه کشور کمک خواهد کرد. به 
عبارت دیگر اختلاف نظر مسوولان باید در جهت آسایش و آرامش مردم باشد و 

نباید این احساس بوجود آید که اختلافی در ساخت قدرت وجود دارد.
وی درباره ممنوعیت واردات گوشی های بالای 3۰۰ یورو گفت: در یک کار 
گروه مشترک ارزی این طرح عنوان شد ولی در این خصوص از سوی وزارت 
صمت و گمرک های کشور هیچ دستور و ابلاغی در این زمینه صورت نگرفته و 

تغییر رویه هم ایجاد نشده است.
موضوع محرمانه ای با مردم نداریم 

سخنگوی دولت درباره شبهات و ابهامات مطرح شده درباره سند همکاری 
25 ساله با چین گفت: برخی از این شبهات مطرح شده پرسش واقعی افکار 
عمومی و قابل احترام است. ما موضوع محرمانه ای با مردم نداریم که باید به 
آنها پاسخ داده شود و شبهاتی است که در اذهان نخبگان و مردم شکل گرفته 

است.
ربیعی افزود: بخش زیادی از این شبهات و تفسیرها و بحث های متعدد به 
عنوان یک خط و جریان از سوی افرادی که هیچ دلسوزی برای جمهوری 
اسلامی ایران ندارند و اساسا تفاوتی هم برای آنها نمی کند، مطرح می شود، 
این افراد از اینکه ایران بتواند برای دیپلماسی سرزنده خود راهگشایی کند، 

نگران هستند.
وی گفت: در قرارداد با دولت چین هیچ موضوع مخفی وجود ندارد؛ زمانی 
که رییس جمهوری چین با رهبر معظم انقلاب دیدار کردند درباره این قرارداد 
صحبت شد که به مردم اعلام شد، در زمان سفر سال گذشته وزیر امور خارجه 

به چین نیز مجددا این موضوع مطرح شد و اصلا موضوع جدیدی نیست.
توافق با چین نهایی شود بلافاصله اعلام می کنیم

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری خاطرنشان کرد: ایده قرارداد 
همکاری با چین از ابتدای شکل گیری تا امروز مرحله به مرحله اطلاع رسانی 
شده است، زمانی که دولت چین به پیش نویس ایران پاسخ داد نیز اعلام شد 
و حتی زمانی که آمادگی برای مذاکره را عنوان کردند نیز برای افکار عمومی 

اعلام کردیم.
سخنگوی دولت با بیان این که مذاکرات نهایی برای توافق با چین در جریان 
است، افزود: هر زمانی این توافق محقق و نهایی شود همان زمان اعلام خواهد 

شد.
ربیعی با بیان اینکه خط کشی و تقسیم بندی در توافق میان کشور و اتحادیه 
هایی منطقه ای اساسا تقسیم بندی غرب و شرق در سیاست ما جایگاهی 
ندارد، اظهارداشت: جمهوری اسلامی ایران بر اساس اصول ثابت هرگز خو را 

در انتخاب ناگزیر میان »این و آن« و »غرب و شرق« قرار نمی دهد.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری یادآورشد: ایران از همکاری با 
همه کشورها استقبال می کند. محدودیت ما درباره کشورها مشخص است، 
بجز با رژیم غاصب صهیونیستی که ماهیت دولت ندارد و تحریم گران، هیچ 

محدودیتی نداریم.
وی تصریح کرد: همکاری ایران با کشورها همکاری چندجانبه و همه سویه 

است، که سیاست خارجی متعادل، مستقل و آزاد آن را دنبال می کند.
ربیعی بیان کرد: برنامه 25 ساله که مورد توجه رهبری است بر اساس همین 
رویکرد تدوین شده است و نقشه راهی برای همکاری بلند مدت میان روابط 
در چه حوزه هایی می توانند  دو طرف  کند  تا مشخص  است  پکن   – تهران 

همکاری کرده و یا از تجارب یکدیگر استفاده کنند.
برای همکاری بلند مدت با همه کشورها آماده ایم

سخنگوی دولت با بیان اینکه ایران بر اساس احترام متقابل برای مشارکت 
تجربه  است  حاضر  و  دارد  آمادگی  کشورهای  همه  با  بلندمدت  وهمکاری 
قراردادهای بلند مدت را تکرار کند،  بیان کرد: از همه افرادی که هیچ فرصتی 
را برای متصل کردن جمهوری اسلامی ودولت را به غرب یا شرق فروگذار نمی 

کنند، دعوت می کنیم واقع بین باشند و به شایعات بی اساس دامن نزنند.
هیچ قراردادی برای واگذار زمین یا بندر وجود ندارد

دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری افزود: قرارداد همکاری 25 ساله 
با چین پس از آنکه مراحل نهایی را طی کند در دسترس عموم قرار می گیرد؛ 
تا کنون هیچ توافق و قراردادی برای واگذاری زمین، مکانی و بندری نداشتیم 
که در شایعات مطرح شده است. سخنگوی دولت تاکید کرد: باید همه مراقب 
وآگاه باشیم تا در دام شایعات و اقدامات برخی که می خواهند روابط خارجی 

ما را با کشورها محدود کنند، گرفتار نشویم.
علت حادثه نطنز با یک اجماع نظر در حال تکمیل است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره برخی فرضیه های مطرح شده 
درباره حادثه نطنز و اظهار نظر مقامات اسرائیلی در این باره گفت: از ساعات 
اولیه این اتفاق به طور دقیق مورد بررسی قرار گرفت و گروه های متخصص در 
آنجا مستقر شدند. بر اساس اجماع نظر کارشناسان ذی ربط علت حادثه با یک 

اجماع نظر در حال تکمیل است.
ربیعی افزود: خوشبختانه این حادثه تلفات جانی نداشته است در ساعات 
اولیه خبرهایی منتشر کردند که مواد اولیه در منطقه پخش شده  که گفته شده 

که به هیچ عنوان مواد رادیواکتیو وجود نداشته است.
دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری گفت: همچنین گفته اند که این 
موضوع اقدام بازدارنده برای فعالیت های هسته ای بوده است. تاثیری بر روند 
فعالیت های مرتبط با غنی سازی اورانیوم در مراکز هسته ای نظیر نطنز بر جای 

نگذاشته است.
وی ادامه داد: صنعت هسته ای ما صلح آمیز است و بر خلاف میل بدخواهان 
و دشمنان ایران قابل توقف نیست، این قطار با همه ظرفیت خود در حال 
حرکت است قبلا هم همکاران ما در دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی اعلام 

کردند که در زمان مناسب در این باره اطلاع رسانی خواهد شد.
و  رسانه ها  برخی  حوادث  این  وقوع  ابتدای  از  کرد:  خاطرنشان  ربیعی 
فعالان رسانه ای که عمدتا با موساد کار می کنند در اقدامی برنامه ریزی شده 
وهماهنگ تلاش کردند که تصویری قدرتمند از رژیم اسرائیل به دست دهند، 
این حادثه را به رژیم اسرائیل مرتبط کردند. هر چند مقامات سیاسی اسرائیل 
گفتند که ما از وقوع این حادثه استقبال می کنیم اما از پذیرش مسئولیت این 

حادثه صریحا خودداری کردند.
ما  همه  برای  روانی  وعملیات  سازی  فضای  این  افزود:  دولت  سخنگوی 
آشنا است که از سوی افراد و رسانه هایی با خبرسازی و توئیت از سوی رژیم 
صهیونیستی دنبال شد چون با ماهیت شرور و تروریستی اسرائیل تناسب دارد 
به نوعی پذیرش برای آن وجود دارد و به آن رژیم می خورد که این شرارت ها را 

انجام دهد
ربیعی ادامه داد: آنها)رژیم اسرائیل( باید توجه داشته باشند که تولید ادبیات 
هنجارشکن در زمینه تاسیسات هسته ای ما حتی از سوی رسانه ها عملا گام 
نهادن در مسیر خطوط قرمز صلح و امنیت جهانی است که رژیم اسرائیل به 
آن دامن می زند و این اقدام می تواند رویه خطرناکی باشد که در سراسر عالم 

توسعه پیدا می کند.
 دستیار ارتباطات اجتماعی رییس جمهوری تصریح کرد: حتما جامعه بین 
الملل به ادبیات سازی خطرآفرین و اقدامی که رسانه های اصلی یا نیابتی 

اسرائیل انجام می دهند واکنش نشان دهد.
ربیعی گفت:  در مورد هر نوع دخالت یا اقدامی که صورت گرفته باشد، پاسخ 
مناسب ارائه خواهد شد دوستان ما در شورای عالی امنیت ملی جمع بندی 

نهایی را ارائه خواهند داد.
مجلس رسیدگی به لوایح را در اولویت قرار دهد

سخنگوی دولت در پاسخ به سئوالی درباره طرح مجلس یازدهم برای سئوال 
از رییس جمهوری نیز گفت: از همان روزهای نخست تشکیل مجلس یازدهم، 

بنای دولت بر همکاری و تعامل با این مجلس بوده است.
ربیعی با بیان اینکه رییس جمهوری با استقبال از مجلس جدید، انرژی جدید 
و فکر جدید، دست همکاری برای رفع مشکلات کشور و مردم به سوی مجلس 
دراز کردند، تصریح کرد: قطعا دولت برای حق قانونگذاری و نظارت مجلس 
شورای اسلامی احترام قائل است و این اعتقاد همه ما در دولت است که عبور 
از بحران های عظیمی، بحران های خارجی، اقتصادی، اجتماعی، نگرانی های 

مردم قطعا با تعامل همه قوا محقق می شود.
سخنگوی دولت، اولویت حال حاضر این نهاد را در ارتباط با مجلس پیگیری 
68 لایحه معوقه در مجلس عنوان کرد و گفت: خواستار رسیدگی به این 
لایحه ها هستیم و انتظار داریم که مجلس هم این مساله را در اولویت خود قرار 

دهد.
سوال شتابزده از رییس جمهوری  به حاشیه سازی پیچیده دامن می زند

از سئوالات  توجهی  قابل  داریم که بخش  اطمینان  اینکه  بیان  با  ربیعی 
و ابهامات پیش آمده در قالب این لوایح قابل دنبال کردن هستند، گفت: 
مجلس  نمایندگان  نشدنی  سلب  حق  وزیران  و  رییس جمهوری  از  سئوال 
شورای اسلامی در انجام وظایف قانونی است اما معتقدیم این وظیفه شناسی 
پیشرفت  به  می تواند  دیگر  سیاستی  ملاحظات  همه  رعایت  سایه  در  تنها 
کشور کمک کند. وی گفت: ما به طور جدی نگرانیم که سئوال شتاب زده از 
رییس جمهوری، آن هم در حالی که مجلس یازدهم به تازگی کار خود را شروع 
کرده و شاید هنوز به جنبه های سیاست گذاری دولت هم اشراف لازم و کافی را 
ندارد، به جای اینکه به امور اجرایی و قانونگذاری کمک کند اوضاع را پیچیده تر 

کند و به حاشیه سازی های غیرضروری دامن بزند.
سخنگوی دولت پیشنهاد کرد: نمایندگان دلسوز ملت به منظور آشنایی با 
وضعیت جاری کشور، ابتدا در کمیسیون های تخصصی مربوطه وزرا را پذیرا 

شوند تا در یک آهنگ منطقی و مرسوم درباره مسائل توضیح دهند.
وی خطاب به نمایندگان مطرح کننده سئوال از رییس جمهوری تصریح کرد: 
بیش از آنکه سئوالات را مطرح کنید و به بحث بگذارید و پاسخ های لازم را بگیرید 
یکدفعه به نقطه ای می رسید که سئوال کنید آن هم با ابهام و کلی گویی ها که هر 

کدام از این مسائل توضیحات خاص خودش را دارد.
ربیعی گفت: در قالب این سئوالات، من چشم انداز همکاری های مشترک 
و رفع مشکلات مردم را نمی بینم و مسیری که عرض می کنم این هست که 
با تعامل و گفت وگوی پیشینی و با بحث پیشینی مشکلات مردم را بهتر می 

توانیم حل کنیم.
از آرامش و خویشتنداری ظریف در مجلس تشکر می کنم

وی به حواشی پیش آمده پیرامون حضور وزیر خارجه در مجلس اشاره کرد و 
افزود: آقای ظریف هم به مجلس رفتند و وظیفه همه وزیران است که در مجلس 
حاضر شوند؛ متاسفانه حواشی ایجاد شده در دوران حضور دکتر ظریف در 
مجلس بد بود و استفاده از القاب ناشایست البته از سوی تعداد کمی صورت 

گرفت ولی به هر حال باعث حیرت مردم و دولت شد.
سخنگوی دولت، ظریف را ترکیبی از شهامت، صداقت و صراحت لهجه در 
بیان منافع ملی ایران درعرصه جهانی عنوان کرد و افزود: کمتر وزیری بوده که 
با صفاتی مانند متدین، امین و دارای غیرت ملی از سوی مقام معظم رهبری 

معرفی شده باشد.
ربیعی با بیان اینکه سرسخت ترین دشمنان ایران اعتراف می کنند که این 
خصایص بارز در آقای ظریف وجود دارد و در خط مقدم نبرد قرار دارد و مثل 
سرداران دیپلماسی عمل می کند، گفت: بیشترین تهمت ها از سوی رسانه های 
بدخواه نثار دکتر ظریف شده و سزاوار نبود که از طرف دوستان و خودی ها هم 

مورد تهمت قرار گیرد.
وی تصریح کرد: مردم در اینباره قضاوت می کنند و در اینجا لازم می دانم که به 
طور شخصی از خویشتنداری و آرامش دکتر ظریف تشکر کنم و ایشان همواره 
با خوش رویی به سئوالات پاسخ می دهند و چنین الفاظی که برخی نمایندگان 

به کار بردند به هیچ عنوان زیبنده آقای ظریف نبود.
پایبندی به برجام نمی تواند گزینشی باشد

ربیعی با تاکید بر اینکه پایبندی به برجام و قطعنامه 223۱ شورای امنیت، 
نمی تواند گزینشی باشد، از همه کشورها و از جمله اروپایی ها خواست تا  در 

برابر اراده امریکا در بازگرداندن قانون جنگل بایستند.
از  کشوری  هیچ  شود  موفق  خود  تلاش های  در  آمریکا  اگر  گفت:  وی 
پیامدهای ویرانگر و نابودی حکومت قانون در جهان ایمن نخواهد شد.  بنابراین 
تعهد کامل به قطعنامه 223۱ یک آزمون بزرگ در دفاع از تمدن مشترک جهانی 

است و می تواند نقطه سرنوشت سازی برای آینده تعاملات جهانی هم باشد.  
ربیعی گفت: براساس قطعنامه 223۱ شورای امنیت سازمان ملل واردات یا 
صادرات تسلیحاتی به جمهوری اسلامی به مدت 5 سال محدود به اخذ مجوز 
قبلی شده است و این محدودیت در اکتبر 2۰2۰ و از آغاز ورود به اجرایی شدن 
ششمین سال برجام به طور خودکار باید منقضی شود و این یکی از مواد صریح 

این قطعنامه است که این موضوع باید به طور کامل انجام شود.
سیاست دلجویی از  آمریکا یک سیاست شکست خورده است

سخنگوی دولت در پاسخ به سوالی درباره پیامدهای رفتار غیرمسوولانه 
اروپایی ها و همکاری احتمالی آنها با آمریکا در تداوم تحریم های تسلیحاتی 
گفت: همه اروپایی ها هم می دانند سیاست دلجویی از آمریکا یک سیاست 
شکست خورده است چرا که خواسته های حد و اندازه ندارد و قابل درک نیست
ربیعی افزود: از اروپایی انتظار داریم که این سیاست را تداوم ندهند. با این 
اقدام برجام و صلح بین المللی را به خطر می اندازند و بیش از این اعتبار اروپا را 
به عنوان یک بازیگر مستقل که می توانست یک منظومه قدرت در جهان باشد، 

این اعتبار را زیرسوال نبرند.
وی با بیان اینکه مواضع سه کشور اروپایی در نشست اخیر شورای امنیت در 
رابطه با موضوع تحریم تسلیحاتی برای ما نگران کننده است، گفت: امیدواریم 
لازم به تذکر بیشتر نباشد چرا که به لحاظ حقوقی حد وسطی میان پایبندی 
به قطعنامه 223۱ و عدم پایبندی به آن وجود ندارد یا پایبند هستیم یا پایبند 

نیستیم.
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: هر ابتکاری که نقض تعهدات طرف های 
برجام در این قطعنامه باشد، پیامد یکسانی خواهد داشت فکر می کنیم هیچ 
کس جز دشمنان چندجانبه گرایی و قانومندی در روابط بین الملل و مخالفان 

دیپلماسی از آن سود نخواهد برد.
برنامه ای برای تغییر در کابینه وجود ندارد

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره زمان معرفی وزیر پیشنهادی برای وزارتخانه 
صمت به مجلس شورای اسلامی، اظهارداشت: خوشبختانه آقای مدرس 
خیابانی سرپرست وزارت صنعت،   معدن و تجارت)صمت( در این مدت به 
خوبی عمل کردند و حتی برای تامین ارز غیرنفتی در سال آینده برنامه 4۰ 
میلیاردی عرضه کردند. اما دولت پیش از اتمام دوره 3 ماه سرپرستی آقای 
مدرسی، 2 یا یک وزیر را به مجلس پیشنهاد خواهد کرد.وی تاکید کرد که هیچ 

برنامه ای برای تغییر بعضی چهره های سیاسی در کابینه وجود ندارد.
نگاه ما به بورس استراتژیک است

سخنگوی دولت با اشاره به بررسی موضوع بورس در نشست ستاد اقتصادی 
دولت گفت: امروز هم در ستاد اقتصادی دولت باز هم بورس از مباحث اصلی 
بر این خواهد بود که  تاکید رییس جمهوری تلاش دولت  به  با توجه  بود، 

هیجان زدگی کاذب نباید بر بازار بورس تاثیرگذار باشد.
 وی با بیان اینکه روال 25 سال گذشته نشان می دهد که در بلندمدت هیچ 
کس در بورس متضرر نشده است، گفت: مسئولان بازار بورس تلاش می کنند 

نهادهای مالی فعال در این بازار گسترش یابد.
سخنگوی دولت با بیان اینکه نگاه ما به بازار بورس مقطعی نیست بلکه 
استراتژیک است، گفت: آقای قالیباف)اصل( با تیم فنی که تشکیل داده است 
یک مدیریت حرفه ای را در بازار بورس فراگیر می کند و مدیریت حرفه ای بورس 

به کاهش هیجانات کاذب کمک می کند.
 صندوق دارایی دوم به زودی در بورس عرضه می شود

سخنگوی دولت ادامه داد: برنامه جدی برای بازار بورس درباره صندوق های 
»ای تی اف« ادامه پیدا خواهد کرد. صندوق دارایی دوم هم به زودی عرضه 

می شود و دارایی های دولت همه عرضه خواهد شد.
 وی اضافه کرد: تدارک ورود صندوق ای تی اف که پالایشی ها و فلزی ها در 
آن هستند به بورس گرفته شده و با این کار روح جدیدی به بورس خواهد داد.

 
 افزایش قیمت بسته های اینترنتی غیرقانونی است

ربیعی درباره دلایل افزایش قیمت بسته های اینترنتی گفت: این موضوع 
یکشنبه در دولت مطرح شد؛ افزایش تعرفه اینترنت توسط دو اپراتور تایید 
وزارت ارتباطات را ندارد و طبق گزارش وزیر ارتباطات، تایید سازمان تنظیم 

مقررات رادیویی را ندارد و غیرقانونی محسوب می شود.
سخنگوی دولت افزود: سازمان حمایت از حقوق مصرف کننده و سازمان 
تعزیرات قطعا باید با این افزایش قیمت برخورد کنند؛ قیمت باید به رقم سابق 
خود برگردد و مبالغ مازاد دریافت شده نیز باید به حساب مردم )مشتریان( 
بازگردانده شود. وی با بایان اینکه »هیچ شرکتی حق ندارد در شرایط کنونی 
بدون اخذ مجوز، قیمت ها افزایش دهد« گفت: این افزایش ۱۰۰درصدی 
خیلی تعجب برانگیز بود. وزارت ارتباطات مکلف شد تا با تخلف قانونی و 
مقرراتی این دو اپراتور برخورد کند و در صورت لزوم مطابق ضوابط طول دوره 
پروانه فعالیت آنها را کاهش دهد اگر تبعیت نکنند. ربیعی افزود: وقتی دولت 
تصمیم داشت که تعرفه های برق ۷ درصد افزایش پیدا کند این موضوع در 
سه جلسه دولت بررسی شد؛ ابعاد این افزایش بر صنعت و همچنین زندگی 
اقشار مختلف مردم در سطوح مختلف کم مصرف و پرمصرف کاملا بررسی شد 
تا تصمیم نهایی گرفته شود. سخنگوی دولت گفت: این گونه تصمیمات به 
اجماع نگری نیاز دارد و در این شرایط افزایش های صد دردصدی و این هزینه ها 

قابل قبول نیست و برخورد قاطع می شود.
منحنی قیمت ارز روند کاهشی خواهد داشت

ربیعی در پاسخ به سوالی درباره واکنش دولت به افزایش نرخ سکه و دلار 
اظهار داشت: تغییراتی که خصوصا در حوزه ارز صورت می گیرد و سکه نیز 
تابعی از ارز است و امروز بخشی اعظمی از کالاهای وارداتی ما نیز تابعی از 
قیمت ارز هستند و افزایش قیمت ارز بدون تردید روی سایر قیمت ها نیز تاثیر 
می گذارد. وی افزود: به اعتقاد من با چشم اندازی که برای ارز به وجود آمده و 
آثار رشد صادرات که از ماه خرداد از سر گرفته شده، در مرداد و شهریور به بازار 
خواهد آمد. عرضه و تقاضا را تنظیم کرده  و واردات دو هزار و 2۰۰ کالا را ممنوع 
کرده ایم. علاوه بر این تقاضاهایی را کاربرد زیادی نداشت را ممنوع کرده ایم، 
در حال برگرداندن ارزها هستیم، خوشبختانه صادرات نیز صورت گرفته است. 

منحنی قیمت ارز حتما روند کاهشی خواهد داشت.

سخنگوی دولت :

سوال از رئیس جمهور مشکلات مردم را حل نمی کند
اختلاف نظر مسوولان باید در جهت آسایش و آرامش مردم باشد

برنامه ریزی انتخاباتی در حیاط خلوت مجمع تشخیص؛

۷ پرده از ورود ناکام سردار به سیاست
 قبل از انتخابات 84 جمعی از جوانان حزب اللهی هنگام برگزاری نمازجمعه رو به 
روی مسجد دانشگاه تهران از برادر محسن خواستند که وارد سیاست نشود، گویی 
نمی خواستند خاطرات روزهای جنگ با فرمانده در هیاهوی سیاست ،چرک شود. 
برادر محسن اما خواست جوانها را نادیده گرفت، لباس رزم را از تن بیرون آورد تا کت 
وشلوار سیاست بپوشد. او چند بار پاشنه کفشهایش را ورکشید و دوبار هم  وارد عرصه 

انتخابات شد اما هر گام او را ناکام تر کرد.
اخیرا نیز خبر جلسه ای رسانه ای شد که در آن محسن رضایی بحث نامزدی خود 
در انتخابات ۱4۰۰ را مطرح می کند. در دیگر گمانه زنی های روزهای اخیر هم نام 
محسن رضایی بیش از هر کس دیگری برای نامزدی در انتخابات ۱4۰۰ مطرح شده 
است. داستان محسن رضایی و انتخابات تقریبا به یک داستان تکراری تبدیل می 
شود. علاوه بر چهار بار ثبت نام در انتخابات روایت های دیگری درباره حضور او در 

انتخابات نیز وجود دارد. 
سکانس اول؛ تمایل به نامزدی در انتخابات ۷۶ و تکذیب پس از ۱۴ سال

اولین روایت از اعلام آمادگی محسن رضایی برای قرار گرفتن در معرض رای مردم 
به 23 سال قبل یعنی زمانی برمی گردد که او به دنبال استعفا از فرماندهی سپاه 
پاسداران بود. بر اساس خاطرات روزانه آیت الله هاشمی رفسنجانی، محسن رضایی 

قصد نامزدی در انتخابات ریاست جمهوری سال ۷6 را داشت.
مرحوم هاشمی رفسنجانی این موضوع را در خاطرات ۱۱ اردیبهشت سال ۷6 از زبان 
علی شمخانی مطرح کرده و نوشته: »آقای شمخانی، ]فرمانده نیروی دریایی[ آمد و 
گفت بعضی از عناصر سپاه تلاش می کنند که از رهبری اجازه دخالت در انتخابات را 
بگیرند، ولی هنوز موفق نشده اند. آقای رضایی، ]فرمانده کل سپاه پاسداران[ موافق 
نیست و خودش می خواسته نامزد ]انتخابات ریاست  جمهوری[ شود که رهبری اجازه 
نداده است.« محسن رضایی اما در یادداشتی با عنوان  »رمزگشایی از ورود دوباره به 
عرصه سیاست« که در تیرماه سال ۹۱ در وب سایت شخصی خود منتشر کرد منکر  
این موضوع می شود و می گوید: » ۱4 سال است برخی در رابطه با استعفایم از سپاه، 
داستانها ساخته و شایع کردهاند، گفته اند رهبری معظم انقلاب خواسته اند که فلانی 
در سپاه بماند ولی ایشان گوش نکرده و از سپاه بیرون آمده یا اینکه معظم له فرموده اند 

فلانی در سیاست وارد نشود ولی او عمل نکرده، اینها، هیچ واقعیتی ندارد.« 
سکانس دوم؛ اگر رضایی نمی خواست ۷۶ کاندیدا شود چرا ۷8 کاندیدا شد؟

با این حال این سوال پیش می آید که اگر داستان تمایل به نامزدی در انتخابات 
ریاست جمهوری داستان سرایی بوده است، پس چرا برادر محسن دو سال بعد از 
خروجش از سپاه کاندیدای انتخابات مجلس شد؟ محسن رضایی در آستانه انتخابات 
مجلس ششم هنگامی که یونیفرم نظامی گری را از تن درآورده بود سودای پوشیدن 
لباس سیاست کرد. اما شروع شکست های سردار همین نقطه بود. محسن رفیق 
دوست، وزیر سپاه در دولت میرحسین موسوی در جلد دوم خاطراتش از توصیه 

انتخاباتی به محسن رضایی نوشته است.
به گزارش خبر آنلاین ،رفیق دوست می گوید: »سالی که محسن رضایی برای 
نمایندگی مجلس از تهران کاندیدا شد به ایشان گفتم: شما ویژگی فرماندهی و ریاست 
را داری اما از جایی مثل مسجد سلیمان یا بهبهان کاندید شو که قطعا میدانی انتخاب 
میشوی، اما ایشان حرف من را گوش نکرد.« محسن رضایی از تهران کاندیدا شد و در 
لیست »ائتلاف خط امام و رهبری« و جامعه روحانیت مبارز قرار گرفت؛ اقدامی که 

نتیجه ای جز شکست برای او نداشت. 
سکانس سوم؛ یا با گلوله کنار می روم یا اینکه مردم نخواهند!

محسن رضایی بعد از فرماندهی سپاه با حکم رهبری بر صندلی دبیری مجمع 
تشخیص مصلحت نظام نشست اما همچنان مایل بود با سابقه فرماندهی جنگ وارد 
میدان سیاست شود. تا جایی که فیلم تبلیغاتی اش در انتخابات ریاست جمهوری 

84، با نام دولت عشق را مرحوم رسول ملاقلی پور کارگردان سینمای جنگ ساخت.
در بخشی از این فیلم گفت و گو محور ملاقلی پور از رضایی می پرسد: » آقا محسن 
چقدر می گیری بروی کنار اصلا از قدرت بروی کنار، گیر ندهی و کار نداشته باشی؟« 
محسن رضایی هم پاسخ می دهد: »یا با گلوله کنار می روم یا اینکه مردم نخواهند.« با 
این حال سینه سپر کردن فرمانده پیشین سپاه نتوانست جایگاه او را در انتخابات بهتر 
کند و به جای نه شنیدن از مردم تصمیم گرفت با پای خودش از عرصه انتخابات کناره 
گیری کند. رضایی برای کناره گیری از انتخابات هم به این جمله بسنده کرد که »برای 

جلوگیری از تشتت آرا و به نفع ملت ایران از انتخابات کناره گیری می کنم.« 
سکانس چهارم: برادر محسن اقتصاددان می شود

چهار سال بعد اما محسن رضایی بار دیگر به میدان آمد. او این بار بیشتر ترجیح می 
داد بر روی تحصیلات اقتصادی اش مانور دهد و از دولت ائتلافی سخن می گفت. او 
در سال 88 هنگامی که در برابر رئیس دولت مستقر قرار گرفته بود، مسیر احمدی نژاد 
را رو به پرتگاه عنوان کرده بود. برخی معتقدند که نامزدی او در این دوره از انتخابات 

طلایی ترین دوران فعالیت سیاسی است.
البته برگ برنده او همراهی داوود دانش جعفری وزیر اقتصاد دولت نهم بود که از 
کابینه جدا شده بود. احمدی نژاد که بی پروا در برابر میرحسین موسوی و مهدی 
کروبی مدعی می شد که اطلاعی از وضعیت کشور ندارند، در برابر محسن رضایی 
قدری محتاطانه سخن می گفت. این حضور هم چیزی جز شکست برای محسن 

رضایی در پی نداشت.
سکانس پنجم؛ محسن رضایی این بار هم از مردم نه شنید

محسن رضایی برای انتخابات ۹2 نیز زودتر از دیگران اقدام کرد. او اسفندماه سال 
۹۱ رسما اعلام کرد برای سومین بار در انتخابات ریاست جمهوری شرکت می کند. 
در ۹2 دیگر نه نام دولت ائتلافی بود و نه دولت عشق. رضایی این بار با شعار سلام بر 
زندگی وارد عرصه شد. اما سلام کردن به زندگی هم نتوانست گره از کار فروبسته او در 
انتخابات بگشاید و این بار رسما با حضور در بین شش کاندیدا نفر چهارم انتخابات شد. 

با این که سردار این بار صریح تر از مردم نه شنید اما گویا بی میل به انتخابات نماند. 
سکانس ششم؛ اگر تکلیف کنند سخت است اما به آن فکر می کنم

محسن رضایی اما در انتخابات ۹6 دیگر وارد میدان نشد و فقط در جلسات ائتلاف 
اصولگرایان شرکت می کرد. او سال ۹4 یونیفرم نظامی اش را دوباره بر تن کرد. با این 
حال احتمال کاندیداتوری او باز هم وجود داشت. وقتی اصولگرایان می خواستند 
برای انتخاب پنج کاندیدا به جمع بندی برسند باز هم نام محسن رضایی را مطرح 

کردند.
رضایی درباره اینکه اگر جمنا به او تکلیف کنند به روزنامه شرق گفته بود »به تکلیف 
نیروهای انقلاب احترام می گذارم. ردکردن چنین تقاضایی برای من سخت است. 
اگر به من تکلیف کردند، درباره آن فکر خواهم کرد.« با این حال در جمع بندی 
جمنا او با 66۰ رای از سوی اصولگرایان دهم شد و این بار از یک رقابت انتخاباتی 

بازماند. 
سکانس هفتم؛ برنامه ریزی جدید انتخاباتی در حیاط خلوت مجمع تشخیص
حال چندسالیست که محسن رضایی از کاندیداتوری در انتخابات به دور افتاده 
است. با این وجود بعد از انتخابات ۹6 با طرح ایده کاندیدای نظامی برای انتخابات 
۱4۰۰ از سوی بعضی اصولگرایان دوباره نیم نگاهی به او و محمدباقر قالیباف افتاد 
و به نظر می رسد خود نیز بی تمایل به امتحان کردن چندین باره شانسش در این 

انتخابات نباشد. 
محسن رضایی در این چند سال نیز که بر کرسی دبیری مجمع تشخیص مصلحت 
نظام تکیه زده بود تلاش کرد تحرکاتی جدیدتر را دنبال کند. او گرچه در هنگام ریاست 
مرحوم آیت الله هاشمی رفسنجانی بر مجمع چندان موضع گیری سیاسی نمی کرد و 
حضور محسوسی در مجمع نداشت اما از دو سالی که آیت الله شاهرودی رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام بود و به علت بیماری نمی توانست در جلسات این مجمع 
شرکت کند و در بستر بیماری بود، بسیار تلاش کرد در مقام دبیر مجمع نقش موثری 

در هیئت عالی نظارت ایفا کند.
 هیات عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام در غیاب مرحوم هاشمی 
شاهرودی زیر نظر محسن رضایی فعالیت می کرد.در دوره حضور آملی لاریجانی در 
ریاست مجمع نیز محسن رضایی همچنان تلاش دارد تا حضوری تاثیرگذار از خود 
در مجمع به نمایش بگذارد و حتی اخیرا از افزایش اختیاراتش نیز سخن گفته است. 
به نظر می رسد مجمع تشخیص برای برادر محسن حیاط خلوتی شده است تا شاید 
در سایه آن وجهه سیاسی خود را تقویت کرده و تریبونی برای اظهارنظرهای سیاسی 

او باشد.
سیاست برای برادر محسن خوش یمن نبود

محسن رضایی در همه این سالها در حال تعویض یونیفرم نظامی و لباس سیاست 
دیگر  محبوبیت  ذیل  او  محبوبیت  که  شده  باعث  نکته  همین  شاید  است.  بوده 
فرماندهان جنگ قرار گیرد،  حتی آنهایی که زمانی تحت امر او بوده اند. با ورود رضایی 
به سیاست و اصرار به سیاسی ماندن هم پرستیژ نظامی او خدشه دار شده است هم 
آنکه در عالم سیاست نتوانسته به موفقیت برسد.شاید پربیراه نباشد اگر برادر محسن 
بعد از سال ها تن به شعار جوانان حزب اللهی بدهد و ردای سیاست را برای همیشه 

از تن بیرون آورد. 
کیاووش حافظی



تکذیب انفجار در سایت هسته ای شهید رضایی نژاد 
مرکز دیپلماسی عمومی و اطلاع رسانی سازمان انرژی اتمی ایران وقوع انفجار در سایت هسته ای 
شهید رضایی نژاد را تکذیب کرد. مرکز دیپلماسی عمومی و اطلاع رسانی سازمان انرژی اتمی 
روز سه شنبه با انتشار اطلاعیه ای اعلام کرد: »در پی انتشار ادعای کذب عناصر ضد انقلاب 
در رسانه ها مبنی بر وقوع انفجار در مجتمع هسته ای شهید رضایی نژاد اردکان در استان یزد، 
به آگاهی می رساند هیچ حادثه ای در این مجتمع هسته ای رخ نداده است و ادعای عناصر ضد 
انقلاب در خارج کشور به منظور همراهی با رژیم تروریست و جنگ طلب صهیونیستی و در راستای 
فضاسازی رسانه ای، ایجاد ناامیدی و همراهی با فشار حداکثری شیطان بزرگ به ملت سربلند ایران 
اسلامی است.«سازمان انرژی اتمی تاکید کرد: »عکس های انتشار یافته ماهواره ای نیز مربوط به 

این مجتمع نیست.«

آخرین وضعیت مبتلایان کرونا درقم
رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: 33 مورد بستری جدید در بخش ها و زیر نظر 
اورژانس بیمارستان با تشخیص احتمال ابتلا به کرونا طی 24 ساعت گذشته انجام شد.محمدرضا 
قدیر گفت: در 24 ساعت گذشته 5۰ نفر در اورژانس مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی و 
مشکوک به کرونا پذیرش شدند.وی خاطرنشان کرد: در این مدت 33 مورد بستری جدید در 
بخش ها و زیر نظر اورژانس بیمارستان با تشخیص احتمال ابتلاء به کرونا انجام شد.به گفته قدیر، 
2۷ نفر ترخیص از کل بیمارانی که در روزهای گذشته به دلیل ابتلاء به کرونا بستری بودند در 24 
ساعت گذشته انجام شد.رئیس دانشگاه علوم پزشکی استان قم گفت: در حال حاضر حدود ۱۷۰ 

نفر بستری مشکوک به کرونا در بیمارستان ها بوده که حال 2۹ نفر آن ها وخیم است.

راه اندازی کارخانه تولید چادر مشکی در قم
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم گفت: در آینده ای نزدیک کارخانه تولید چادر 
مشکی در قم راه اندازی خواهد شد.مهرداد غضنفری ظهر امروز سه شنبه در جلسه کارگروه 
تسهیل و رفع موانع تولید استان که در استانداری قم برگزار شد با اشاره به سفر اخیر سرپرست 
وزارت صمت به استان قم و دستاوردهای آن بیان کرد: از دستاوردهای مهم این سفر مطرح شدن 
مشکلات مختلف واحدهای تولیدی و صنعتی استان و قول مساعد برای رفع آن بود و دستاورد 
دیگر آن طرح راه اندازی یک کارخانه تولید چادر مشکی در قم با توجه به ظرفیت های فرهنگی و 

مذهبی قم است.

خانم نماینده حرف های منتسب به خود را تکذیب کرد 
سمیه محمودی، نماینده شهرضا در مجلس،روزدوشنبه در مصاحبه ای به انتقاد از نگاه مجلس 
یازدهم به زنان پرداخته بود و تاکید کرده بود میلی برای حضور زنان در هیات رئیسه مجلس و 
کمیسیون ها وجود نداشته و حتی هیاتی در مجلس به زنان گفته اند که زن باید بچه داری کند.
محمودی دیروز در توئیتی این نقل خود را که در گفتگو با ایرنا مطرح کرده بود را رد کرد و همچنین 
در نامه ای به هیات رئیسه این موضوع را بازهم مورد تاکید قرار داد.بنابر آنچه باشگاه خبرنگاران 
منتشر کرده، سمیه محمودی، با انتشار نامه ای به هیئت رئیسه مجلس نقل قولی که از طرف وی 
تحت این عنوان که »هیئت رئیسه مجلس به نمایندگان زن گفته است زنان باید بچه داری کنند« 

را تکذیب کرد.

گل محمدی تهدید کرد؛ استعفا می دهم! 
مشکلات مدیریتی باشگاه پرسپولیس باعث شده تا یحیی گل محمدی در تهدیدی اعلام کند 
در صورتی که طی روزهای آتی این موضوع در دستور کار وزارت ورزش قرار نگیرد و تصمیمی برای 
اعضای هیئت مدیره نگیرد، از سمت خود کناره گیری خواهد کرد.گل محمدی با اشاره به اختلاف 
نظر میان اعضای سه نفره هیئت مدیره، این موضوع را در شان باشگاه ندانست و از وزارت ورزش 
خواسته تا هر چه زودتر نسبت به این موضوع رسیدگی لازم صورت گیرد.هیئت مدیره کنونی 
پرسپولیس اکنون با رسول پناه، مهرداد هاشمی و رغبتی به کار ادامه می دهد و این در حالیست 
که از چندی پیش اختلاف نظر میان آنها باعث اختلال در روند مدیریتی و تصمیم گیری های این 

باشگاه شده است.

معاون سازمان تبلیغات: هیچ هیئتی در محرم نباید تعطیل شود
معاون راهبری استان ها و ارتباطات سازمان تبلیغات اسلامی با ابراز اینکه در ماه محرم و صفر 
 هیچ کدام از برنامه های مذهبی مرسوم حذف نخواهد شد گفت: امسال با رعایت پروتکل های 
بهداشتی، برنامه های متعارف مساجد و هیئت ها را در ماه محرم برگزار می کنیم و هیچ هیئتی نباید 
تعطیل شود بلکه موظف است همه پروتکل های بهداشتی را رعایت کند و حضور بدون ماسک در 
هیئات ممنوع است.حجت الاسلام روح الله حریزاوی تصریح کرد: مراسم روضه هم مثل قبل ادامه 

دارد با این تفاوت که مدت برنامه کوتاه است و نباید این مراسم در اماکن سرپوشیده برگزار شود.

کریمی قدوسی: انفجار سایت هسته ای نطنز کار بازرسان آژانس است
کریمی قدوسی عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس گفت:بازرسان آژانس بین المللی انرژی 
اتمی 6مرتبه از سایت هسته ای آسیب دیده نطنز بازدید کرده بودند. به نظر بخشی از خرابکاری به 
دلیل حضور مستمر بازرسان آژانس در این منطقه بوده است. رخداد پیش آمده و بازدید های انجام 
گرفته موضوع پروتکل الحاقی را زیرسوال می برد، زیرا دسترسی بازرسان به این مراکز فقط با تمسک 

به پذیرش ایران طبق پروتکل الحاقی ممکن است. 

کنایه عطاءالله مهاجرانی به حقوق نمایندگان مجلس
وزیر ارشاد دولت اصلاحات در حساب توییتری خود با نقل خاطره ای از مجلس اول به موضوع 
حقوق نمایندگان مجلس یازدهم واکنش نشان داد.سید عطاءالله مهاجرانی نماینده مردم شیراز 
در مجلس اول و وزیر دولت اصلاحات با نقل خاطره ای از مجلس اول در خصوص نگاه نمایندگان 
به اوضاع اقتصادی کشور در آن دوران نوشت:»مجلس اول؟! آن سال ها در فضای جنگ تحمیلی 
گوشت گران و کمیاب بود. آقای کتیرایی عضو هیات رئیسه و مسئول امور خدمات، به رستوران 
مجلس دستور داده بود، مصرف گوشت را به حداقل برسانند. آبگوشت بی گوشت درست کردند. 
برای چای، می بایست فقط دو حبه قند که توی پلاستیک پیچیده بود، بگیریم.بعضی نمایندگان 
با موتور سیکلت و یا دوچرخه به مجلس می آمدند. هیچکس در ذهنش نمی گذشت که مجلس 
فرصتی برای اندوختن مال و پروار است. نمایندگان دلالی و کار چاق کنی نمی کردند. حقوق 
نمایندگان در حد متوسط حقوق در کشور بود. می توان اسناد مالی مجلس اول تا به امروز را بررسی 

کرد. چرا چنین شد؟!«

معاون خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد:

ضد عفونی معابر و اماکن عمومی قم 
توسط ۵۰ اکیپ

معاون خدمات شهری شهرداری قم گفت: ضدعفونی کردن معابر و امکان 
عمومی با 5۰ اکیپ مکانیزه و 6۰ اکیپ پیاده و برگزاری کلاس های آموزشی 
برای کارگران و پرسنل خدمات شهری، بخشی از اقدامات شهرداری در دوران 

کرونا بوده است.
سید امیر سامع در یک صد و چهل و هشتمین جلسه رسمی و علنی شورای 
اسلامی شهر قم به ارائه گزارشی از عملکرد معاون خدمات شهری شهرداری 
قم پرداخت و اظهار داشت: امروز عملکرد شهرداری قم درباره مقابله با بیمار 

کرونا و خدمات معاونت خدمات شهری ارائه خواهم کرد.
معاون خدمات شهری شهرداری قم اقدامات شهرداری در مقابله با ویروس 
کرونا را تشریح کرد و افزود: شهرداری قم از 28 بهمن ماه ۹8 و با اعلام رسمی 
آغاز اپیدمی ویروس کرونا در شهر قم، شهرداری قم جلسات ستاد بحران خود 

را تا امروز به صورت مستمر تشکیل داده است.
سامع از تدوین راهبردهای مقابله با کرونا در کنار آمادگی شهر برای استقبال 
از بهار خبر داد و تصریح کرد: شهرداری هیچ  یک از وظایف ذاتی خود را در 

هنگام شیوع ویروس کرونا کنار نگذاشته و تنها در اولویت دوم  قرار گرفت.
وی دستورالعمل های ابلاغ  شده به تمام واحدها و سازمان های را تشریح و 
بیان کرد: در چند روز نخست تمام دستورالعمل های لازم تدوین  شده و قبل 
از دستورالعمل های ستاد ملی مبارزه با کرونا قم فعالیت های خود را آغاز کرده 

بود.
معاون خدمات شهری شهرداری قم مواجهه شهر قم را در هر موضوعی برای 
نخستین بار دانست و خاطرنشان کرد: متأسفانه به علت آن که قبل از قم هیچ 
استانی درگیر این بیماری نشده بود، مدیریت شهری باید تمام پروتکل های 

بهداشتی لازم را تدوین کرده و ابلاغ می کرد.
سامع دستورالعمل های تدوین  شده را در چند بخش، بهشت معصومه)س(، 
مدیریت پسماند و عملکرد ادارات را عنوان کرد و گفت: این دستورالعمل ها 
کارگران فضای سبز، افراد شاغل در خدمات شهری و رعایت بهداشت سرویس 

بهداشتی های داخل شهر را نیز شامل می شد.
وی آغاز آموزش افراد شاغل در خدمات شهری و فضای سبز را نخستین 
و  اتوبوسرانی  ناوگان  در  فعال  پرسنل  آموزش  داد:  ادامه  و  دانست  اقدام 

ضدعفونی کردن اتوبوس ها و تاکسی ها نیز در دستور کار قرار گرفت.
معاون خدمات شهری شهرداری قم از تشکیل ۱۰ کمیته مقابله با کرونا در 
تمامی بخش ها خبر داد و افزود: ستاد مدیریت بحران شهرداری تا دو بار در 
هفته نیز تشکیل  شده و برنامه های کمیته ها را بررسی و مدیریت کرده و برای 

مشکلات جدید راهکارهای مناسب انتخاب می شد.
نام برد و گفت:  را  انجام  شده در شهر توسط شهرداری  سامع اقدامات 
ضدعفونی کردن معابر و امکان عمومی با 5۰ اکیپ مکانیزه و 6۰ اکیپ 
پیاده، برگزاری کلاس های آموزشی برای کارگران و پرسنل خدمات شهری، 
تجهیز کارگران و پرسنل خدمات شهری به لوازم بهداشت فردی بخشی از این 
اقدامات بوده است. وی ادامه داد: ضدعفونی کردن معابر و محله ها بر اساس 
آنالیز و سنجش نسبت آلودگی مناطق انجام می شد و هر روز محلاتی که 
بیشترین آلودگی را داشته و بیشترین بیماری در آن ثبت  شده بود ضدعفونی 
می شد. معاون خدمات شهری شهرداری قم در حوزه پسماند را نیز تشریح 
و بیان کرد: خودروهای ویژه جمع آوری پسماند بیمارستانی های مخصوص 
کرونا به  صورت مجزا آماده ارائه خدمات بود و در سایت های جمع آوری زباله 
نیز از 6 صبح تا شب هر نوع پسماندی که وارد می شد بلافاصله دفع بهداشتی 
سازمان های  همه  از  آموزشی  برنامه های  ارائه  از  سامع  می شد.  انجام  آن 
مرتبط خبر داد و گفت: با توجه به آغاز طرح قرنطینه خانگی همه سازمان ها 
موظف شدند برنامه های آموزشی لازم را برای فضای مجازی طراحی کرده و با 
محوریت خانواده و رعایت قرنطینه خانگی در دسترس عموم مردم قرار دهند.
وی پروتکل های اجرا شده در بهشت معصومه)س( را نیز موردتوجه قرار داد و 
گفت: در بهشت معصومه)س( دو دستورالعمل بهداشتی و شرعی ابلاغ شد و 
با تأکید شهردار قم هر دو دستورالعمل هم زمان با هم با کمک طلاب جهادی 

و 5 اکیپ گندزدایی و برپایی دو خط مجزا اجرایی شد.
بهشت  در  نفر   3۰ داد:  ادامه  قم  شهرداری  شهری  خدمات  معاون 
معصومه)س( و در مراحل تدفین در این مدت انجام وظیفه می کردند و هزینه 
کفن  و دفن و قبر برای بیماران کرونایی به صورت رایگان انجام می شد و در 

بخش های دیگر نیز تخفیفات خاصی برای شهروندان لحاظ شد.
سامع هزینه خدمات رایگان ارائه  شده در بهشت معصومه)س( را بیش از 
2 میلیارد تومان اعلام و بیان کرد: بیش از یک میلیارد تومان نیز عوارض نیز 
بخشیده شد و با احتساب حقوق کارمندان و پرسنل بهشت معصومه)س( 

نزدیک به چهار میلیارد تومان شهرداری در این بخش هزینه کرده است.
 

اندراحوالات رانندگی 
بش می گم راننده ایی آقا

میگه هم ساختکی 
بش میگم پس چر میری بیراه

میگه هم ساختگی
بش می گم ویراژ نرو
لایی نزن خیلی بده

دم به دم بوق میزنی پرسرصدا هم ساختکی
بش میگم داداش نرو آخر چراغ قرمزه

گوش نمیده رد میشه بی اعتنا هم ساختکی
بش میگم نرو پشت رل

خب با موبایلت حرف نزن
میزنی آخر به یک جایی

نابجا هم ساختکی
بش میگم سبقت نگیر 

اینجا نه جای سبقته
بم میگه رد شو برو

از اینجاها هم ساختکی
بش میگم پارک میکنی دوبله 

چکار زشتیه 
بم میگه مگ تو پلیسی

باسه ما هم ساختکی
بش میگم پ کو کمربندت

نمی بندی چرا 
بم میگه بستم به شلوارم 

دوتا هم ساختکی
بش میگم اصلن تو قانون را رعایت میکنی

بم میگه حرفی نزن برو بابا هم ساختکی
الغرض وضع رانندگی آس و پاسه ای داداش

درهم و برهم شده این روزها هم ساختکی
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خوش ترین زندگی ، از آنِ کسی است که 
خداوند سبحان ، به او قناعت بخشیده و 
همسری شایسته ، روزی اش کرده است .

چهار شنبه -هجدهم تیرماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5070

غرر الحكم : ج ۲ ص ۴۶۰ ح ۳۲۹۵

طرح:علیرضا پاکدل

کادوی کرونایی این روزها برای بزرگترها!

معاون امور عمرانی استانداری قم گفت: بیمارستان امیرالمؤمنین قم ازنظر 
ساخت وساز و تجهیزات، به طور صد در صد تکمیل و پذیریش بیمار درآن آغازشده 

است . 
محسن بهشتی در گفت وگویی، پیرامون افتتاح بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( 
اظهار داشت: این پروژه باید زودتر از موعد به بهره برداری میرسید یعنی اگر پیک 

شیوع کرونا ادامه داشت قطعاً باید زودتر با ظرفیت چندطبقه افتتاح می شد.
معاون امور عمرانی استانداری قم افزود: به همین دلیل در بازدیدهای مختلف 
تکمیل دوطبقه در دستور کار قرار گرفت و درمجموع نیز در حوزه عمرانی کارگروهی 
جهت راه اندازی بیمارستان امیرالمؤمنین)ع( تشکیل شد و مسائل با همراهی اداره 

آب و فاضلاب و برق و گاز و مخابرات و شهرداری حل شد.
وی تصریح کرد: منابع مالی جهت تکمیل نیز 2۰اسفندماه تخصیص یافت 
درحالی که بسیاری از شرکت ها به دلیل فرارسیدن نوروز و ایام کرونا تعطیل بودند و 
یا در حال انبارگردانی بودند و دسترسی به اقلام امکان پذیر نبود، ازاین رو در پروسه 

بیمارستان وقفه ایجاد شد.
بهشتی بیان کرد:وقتی دوطبقه آماده شد مصادف با خارج شدن از پیک شیوع 
کرونا در قم و تخلیه شدن سایر بیمارستان ها به دلیل کاهش بیماران کرونایی 

بودیم، به این علت منطقی نبود تا صرفاً دوطبقه افتتاح شود.
وی خاطرنشان کرد: در زمانی که از بحران کرونا خارج شدیم به سراغ تکمیل 
طبقات دیگر رفتیم و طولانی شدن افتتاح بیمارستان به این علت بود که سیاست 

تغییر کرد.

معاون امور عمرانی استانداری قم عنوان کرد: بیمارستان امیرالمؤمنین قم ازنظر 
ساخت وساز و تجهیزات، به طور صد در صد تکمیل و از امروز پذیرش بیمار در 

بیمارستان آغازشده است.
وی تصریح کرد: این بیمارستان 23۰ تحت دارد و برای جذب کادر جدید باید 
تمهیداتی اندیشیده شود اما سیاست فعلی بیمارستان، تکمیل نیرو از ظرفیت 
سایر بیمارستان ها در افزایش شیفت است تا در فرصتی مناسب تکمیل کادر انجام 

شود.
بیمارستان امیرالمومنین)ع( قم آماده ارائه خدمت است 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم نیز  گفت: بیمارستان امیرالمومنین)ع( قم آماده 
فعالیت و ارائه خدمت به مردم این استان است و روند پذیرش بیمار نیز از روز جاری 

در آن آغاز شد. 
در  کامل  راه اندازی  از  قبل  فوق  بیمارستان  داشت:  اظهار  قدیر  رضا  محمد 
مرحله ی پیش راه اندازی قرار می گیرد تا به صورت کامل مورد ارزیابی قرار گرفته و 

مسائل و مشکل های آن شناسایی شود.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به اینکه بیمارستان امیرالمومنین 22۰ 
تختخوابی است، تصریح کرد: روند پذیرش بیمار در این بیمارستان در طبقه های 

4 و 5 که بخش های داخلی هستند از امروز شروع خواهد شد.
قدیر همچنین درباره علت تاخیر در بهره برداری بیمارستان امیرالمومنین )ع( 
گفت: زمان مشخصی برای گشایش این بیمارستان معین نشده بود و بیمارستان 
ها باید قبل از راه اندازی مسائل ایمنی و استانداردهای خاص را داشته باشند که 

رعایت آن الزامی می باشد.
وی ر در پایان یادآور شد: با توجه به شیوع کرونا دولت و مسئولان استانی پیگیری 
های مجدانه ای را به منظور سرعت بخشیدن به عملیات تجهیز و آغاز به کار این 
مرکز درمانی انجام دادند. کلنگ احداث بیمارستان خیرساز امیرالمومنین)ع( سال 
۹4 بر زمین زده شد و این مجموعه درمانی با 22۰ تخت، در ۹ طبقه احداث  شده 
است. مرکز درمانی امیرالمومنین در محوطه مجموعه بیمارستانی شهید بهشتی 
با 2۱ هزار مترمربع زیربنا احداث شده ، و دارای پد بالگرد بر روی بام برای انتقال 
مصدومان، بخش زنان، اعصاب و روان، جراحی، اطفال، ارتوپد، گوش و حلق 
و بینی، چشم و واحدهای پاراکلینیکی ازجمله تصویربرداری، سی تی اسکن، 

آزمایشگاه و داروخانه است. 
پیش از شیوع کرونا این بیمارستان بیش از ۹۷ درصد پیشرفت فیزکی داشت که 
با توجه به آغاز با شیوع ویروس کووید ۱۹ و تکمیل ظرفیت تمام بیمارستان های 
قم، بهره برداری از این مرکز درمانی برای ارائه خدمت به بیماران مبتلا به کرونا در 
دستور کار قرار گرفت و در این راستا 6۰۰ میلیارد ریال توسط دولت به دانشگاه 

علوم پرشکی قم برای تکمیل این بیمارستان تخصیص یافت.

معاون امور عمرانی استانداری قم  خبرداد:
اتمام عملیات ساخت وساز و تجهیز بیمارستان امیرالمؤمنین )ع(

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم:

دست سازمان پارک ها برای ایجاد تنوع گونه های 
گیاهی بسته است

ایجاد  برای  سازمان  این  دست  گفت:  قم  شهرداری  سبز  فضای  و  پارک ها  سازمان  مدیرعامل 
تنوع در گونه های گیاهی کاشت شده در شهر با توجه به محدودیت هایی چون منابع آبی و... بسته 

است. 
پیام جوادیان با اشاره به کاشت گونه های مختلف در شهر و اظهارنظرهای مختلف غیرکارشناسی 
شده، اظهار کرد: برخی اظهار نظر می کنند که چرا اینقدر در قم کاج کاشته می شود و یا چرا درختان 
مثمر کاشت نمی شود که هم برای تلطیف هوا مناسب باشد و هم مردم از میوه های آنها استفاده کنند؛ 
این افراد توجه ندارند که برخی روزهای تابستان گرمای هوا در قم به 5٠ درجه سانتیگراد می رسد و در 

زمستان هم سرمای شدید داریم.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به کیفیت و کمیت منابع آبی قم، تصریح 
کرد: شاخص کیفیت آب در برخی چاه های قم بالای ٣ هزار و EC 5٠٠ است و شاخص برخی چاه ها 

هم به ١6 هزار EC می رسد و این مشکلات زیادی برای گونه های گیاهی ایجاد کرده است.
جوادیان با تاکید بر اینکه دست این سازمان برای ایجاد تنوع در گونه های گیاهی کاشت شده در شهر 
با توجه به محدودیت ها بسته است، خاطرنشان کرد: خود ما هم با کاشت گونه ای چون اکالیپتوس در 
شهر موافق نیستیم چراکه مشکلاتی برای شهر دارد و به همین خاطر دو سال است که در شهر این گونه 
کاشت نمی شود. وی گفت: البته در برخی عرصه های خاص چون سایت البرز که مشکل خاصی ایجاد 

نمی شود کاشت این گونه انجام می شود.
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به تشکیل جلسه ای در شورای اسلامی 
شهر در خصوص نوع گیاهان کاشت شده در شهر و بوستان های جنگلی و گیاهان مناسب کاشت، 
اظهار کرد:  در این جلسه کاشت اکالیپتوس در داخل شهر ممنوع شده و خواستار کاهش کاشت 
این گونه در حاشیه شهر شده اند و از همان زمان تحقیق و بررسی و مطالعه در خصوص آماده کردن و 
پرورش گیاهان مفید جایگزین بجای درختانی که از برنامه خارج شده است آغاز شد. جوادیان با تاکید 
بر اینکه درخت کاج گونه ای مقاوم و سازگار است، افزود: در برخی شهرهای دیگر چون تهران و اصفهان 
هنوز هم کاج کاشت می شود اما در قم برخی اشکال وارد می کنند؛ در طراحی پارک باید هم گونه های 
خزان دار و هم همیشه سبز دیده شود. وی ادامه داد: عمده کارشناسان محیط زیست و فضای سبز 
موافق کاشت گونه های مثمر و میوه ده در شهر نیستند؛ در سطح شهر سم پاشی انجام می شود و اگر 
قرار باشد درخت میوه کنار دیگر درختان در سطح شهر کاشت شود و سم پاشی صورت بگیرد و مردم 

استفاده کنند چه کسی پاسخگوی تبعات آن است.

 مدیرکل پست استان قم گفت: شیوع کرونا موجب شد تا گرایش به استفاده از 
ظرفیت های پست در استان با استقبال چشم گیری مواجه شود به گونه ای که 
در سه ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته بسته های پستی  

۱6۷ درصد رشد داشته است. 
 ابوالفضل باقری منش افزود: در سه ماه نخست امسال، ترافیک بسته های 
کوچک سفارشی پستی در این استان نسبت به مدت مشابه سال گذشته 3۱۱ 
درصد، بسته ها امانات 5۷ درصد، بسته های پیشتاز ۱55 درصد و بسته های 
ویژه 42 درصد رشد داشته است. وی اظهار داشت: حجم فعالیت اداره کل 

پست استان در ماه های اخیر به ویژه اسفند ۹8 و فروردین ماه ۹۹ نسبت به 
مدت مشابه سال های گذشته رشد بسیار چشمگیری داشته است که این نشان 
از گرایش مردم برای استفاده از ظرفیت های پست استان برای خرید اینترنتی و 
یا ارسال بسته های پستی خود دارد. مدیرکل پست قم با اشاره به آمار مقایسه ای 
ترافیک بسته های پستی استان گفت: در سه ماه نخست امسال ترافیک بسته 
های پستی و امانات استان 225 هزار مرسوله بوده است و این در حالی است 
که تعداد مرسوله های مذکورپست قم در مدت مشابه سال گذشته تنها 84 هزار 

بسته بوده است.

 مدیرکل پست استان قم خبرداد:

رشد ۱۶۷ درصدی ترافیک بسته های پستی 

عباس فرساد*

استان  اسلامی  انقلاب  بنیاد مسکن  مدیرکل 
اجرای  برای  بودجه  و  برنامه  سازمان  گفت:  قم 
کم  خانواده های  مسکن  هزار  یک  ساخت 
بضاعت روستایی دراین استان 8۰۰ میلیارد ریال 

تسهیلات تخصیص داد. 
داریوش بلدی اظهارداشت : با اجرای این طرح 
که خردادماه سال ۱4۰۰ تکمیل می شود، تعداد 
خانه های روستایی مقاوم شده قم از 5۰ به 62 

درصد افزایش می یابد.
طرح  این  اجرای  از  هدف  اینکه  بیان  با  وی 
تامین مسکن خانواده های کم بضاعت روستایی 
است، ادامه داد: به منظور شناسایی خانواده های 
با  جلسه هایی  قم،  درروستاهای  بضاعت  کم 
شوراهای اسلامی، بخشداران و دهیاران درحال 
برگزاری است تا افرادی که خانه نامناسب یا سازه 
غیرمقاوم دارند و یا اینکه فاقد مسکن هستند، 

شناسایی شود.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم افزود: 
خانواده هایی که خانه قدیمی و با غیرمقاوم دارند، 
منزل  آنان تخریب و خانه جدید و مقاوم برای آنها 
ساخته می شود ضمن اینکه برای خانواده های 
مسکن  بنیاد  که  صورتی  در  نیز  مسکن  فاقد 
زمینی در آن روستا داشته باشد، علاوه بر پرداخت 
تسهیلات و ساخت مسکن، زمین مورد نیاز نیز 

تامین خواهد شد.

وی گفت: برای ساخت هر خانه 8۰۰ میلیون 
ریال شامل 3۰۰ میلیون ریال وام بلاعوض و 5۰۰ 
میلیون ریال وام با دوره بازپرداخت ۱3 ساله با سود 
4 درصد درنظر گرفته شده ضمن اینکه نقشه، 
نظارت و پروانه ساخت این مسکن ها نیز به صورت 

رایگان است.
ساخت مسکن در درهمان روستای محل 

اقامت خانواده های کم بضاعت
بلدی با بیان اینکه روند شناسایی خانواده های 
نیازمند در 2۰۰روستای قم از همان روز امضای 
تفاهم نامه آغازشده است،  اظهار داشت: اولویت 
اصلی دراین طرح، ساماندهی خانواده های کم 
بضاعت درهمان روستای محل اقامت خود است و 
تمام تلاش ها در این زمینه است که حتی خانواده 
ای از یک روستا به روستای دیگر نیز انتقال داده 

نشود.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم افزود: 
یک هزار  ساخت  تفاهم نامه  امضای  با  همزمان 
واحد مسکن روستایی در قم، علاوه بر افتتاح ۹ 
هزار و صدمین ساختمان روستایی مقاوم شده 
استان، کلنگ ساخت نخستین واحد این طرح 
توسط  محمدباقر نوبخت رئیس سازمان برنامه و 
بودجه کشور در روستای خورآباد قم به زمین زده 
ساخت  توان  که  خانواده هایی  گفت:  وی  شد. 
بر  علاوه  مسکن  بنیاد  باشند،  نداشته  را  منزل 

انجام رایگان تهیه نقشه، نظارت و پروانه ساخت، 
پیمانکار ساخت برای احداث این خانه ها نیز خود 
انتخاب می کند، ولی خانواده هایی که خود توان 

ساخت داشته باشند،به خود آنها واگذار می شود.
خانواده های تحت پوشش کمیته امداد و 

بهزیستی در اولویت این طرح هستند 
بلدی با تاکید بر اینکه خانواده های تحت پوشش 
طرح  این  اولویت  در  بهزیستی  و  امداد  کمیته 
هستند،  اظهار داشت: طرح ویژه بهسازی مسکن 
روستایی از سال ۱384 در کشور آغازکه تا کنون 
حدود 5۰ درصد شامل ۹ هزار و ۱۰۰ مسکن از 
خانه های روستایی قم در قالب این طرح مقاوم 

سازی شده است.
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی قم ادامه 
داد: افرادی که تا کنون موفق به بازسازی و مقاوم 
استان  روستاهای  در  خود  های  خانه  سازی 
نشده اند، کسانی هستند که بضاعت لازم برای 
این کار را نداشته و تنها با دادن تسهیلات امکان 
بازسازی خانه های خود را نداشتند که با عملیاتی 
شدن ساخت یک هزار مسکن بخش مهمی از این 
خانواده ها صاحب مسکن های مقاوم و بهسازی 
شده می شوند. وی گفت: هم اکنون بخشی از 
خانه های مناطق روستایی قم توان مقاومت در 
برابر کوچکترین زمین لرزه را ندارند که شناسایی 
و مقاوم سازی آنها دردستور کار این طرح قرار دارد.

مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی استان قم خبرداد:
ساخت هزارخانه برای خانواده های کم بضاعت روستایی تا خردادسال آینده


